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Po osnovu sporazuma 
Vlade i A2A sa računa 
EPCG od proljetos 
je „otišlo“ skoro 
210 miliona eura. 
Elektroprivreda kupuje tuđe 
dugove, otkupljuje svoje akcije i 
isplaćuje dividendu onima zbog 
kojih je vrijednost akcijskog 
kapitala prethodno umanjena za 
150 miliona. Šta će ostati iza ove 
najezde
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Zašto bi ivica Stanković 
trebalo da podneSe oStavku

Bez obzira na argumente onih koji smatraju 
da bi zbog sinovog ponašanja i interesantnog 
ambijenta u kom mladi Stanković voli da naveče 
popije, VDT trebao da podnese ostavku,  fakat je 
da njegov sin  sjedi u društvu lica koja u Crnoj 
Gori nijesu osuđena.  Koji, poput Duška Šarića,  nemaju zvanično ni 
mrlju u CV-u. Ali će nas koštati desetine miliona eura odštete zbog 
neosnovanog pritvora. I nikom ništa. E, zbog toga bi, između ostalog,  
tužilac trebalo da ode

Strana 12

nevjeSta kruZera
Na prvi pogled svi su impresionirani 

ogromnim brodovima - bijeli, raskošni, 
moćni. Na drugi pogled, u odnosu na 

okolinu u zalivu, izgledaju kao slon u akvarijumu.

Strana 16

StatiStika 
i StvarnoSt 
u raSkoraku

Nadležni za turizam na sjeveru države 
tvrde da je sezona uspješna i slična prošlogodišnjoj, a hotelijeri da je 
propala

Strana 22

bijeda 
iZa Sjaja 

Mještani Talanovca su ovih dana presavili 
tabak i u otvorenom pismu upućenom na 
adrese više ambasada, ukazali da skoro pola 

vijeka čekaju da se asfaltira put koji vodi od Andrijevice do njihovih 
kuća. To su uradili  nakon saznanja da Vlada  ni ove godine neće 
opredijeliti sredstva za asfaltiranje puteva u Andrijevici

Strana 34
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ROČIŠTE ODGOÐENO ZA SEPTEMBAR

Zajedno sa MugošoM oštetili budžet
Podgorički Viši sud odložio je za 17. septembar ročište na kojem je planirano razmatranje optužnice koju je 

Specijalno tužilaštvo početkom avgusta podiglo protiv direktora Direkcije za imovinu dragana Đukića, savjetnice 
za imovinsko pravne poslove dragice 
vidić i savjetnika u službi gradonačelnika 
dragana kruščića, na zahtjev čijeg 
advokata je i odgođeno ročište.

Oni se terete da su, u periodu od jula 
do septembra 2009. godine, pomogli 
bivšem gradonačelniku Podgorice 
Miomiru Mugoši  da, ustupanjem 
gradsko-građevinskog zemljišta firmi 
Carine, ošteti budžet Glavnog grada za 
više od 6,7 miliona eura.

Prema optužnici, Kruščić je prihvatio 
uputstvo optuženog Mugoše da se 
postupak prava na gradskom zemljištu po 
zahtjevu za kompletiranje urbanističkih 
parcela sprovede bez javnog nadmetanja 
i da se ne vrši procjena vrijednosti, već da 
se koristi tržišna vrijednost druge parcele.

I z n o s e ć i  s v o j u  o d b r a n u  u 
podgoričkom Višem sudu, Mugoša je 
krajem maja odbacio optužbe, rekavši da je on samo potpisivao odluke koje su mu donosili saradnici. Tvrdio je da 
mu se sudskim postupkom nedvosmisleno želi nanijeti politička, lična, porodična i profesionalna šteta, ali i moralna 
diskreditacija uz nezaobilaznu „medijsku satanizaciju“.

„Vještaci su vještačili na način kao da ja imam nadnaravne moći iz prava, ekonomije, finansija... Strategija tužilaštva 
bila je da se samo ja optužim iako uopšte nijesam donosio odluke, jer nijesam bio ovlašćen za to. Odluke sam potpisivao 
u formalno-pravnom smislu“, kazao je Mugoša.

Pravni zastupnik optužene Dragane Vidić, advokat branislav lutovac, smatra spornom samu odluku tužilaštva, 
protiv koga će podići optužni akt.

 „Nakon što je bivši gradonačelnik Mugoša iznio svoju odbranu, tužilaštvo je našlo za shodno da proširi optužnicu i 
na one koji su radili u stručnoj službi gradonačelnika i Direkciji za imovinu Opštine Podgorica. Tom prilikom tužilaštvo 
je napravilo jednu čudnu trijažu u pogledu toga kome će dati status svjedoka, a kome dati status optuženog”, kazao 
je Lutovac, koji tvrdi da je njegova klijentkinja radila sve u skladu sa zakonom.
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ZBOG KUPOVANJA ĆUTNJE

Tramp pred gubiTkom funkcije predsjednika?
Bivši advokat američkog predsjednika donalda trampa, Majkl koen, 

pod zakletvom je iznio tvrdnju da je po nalogu predsjednika SAD novcem 
za kampanju plaćao ćutnju žena o navodnim aferama sa Trampom, što 
opoziciji daje pravne argumente da pokrene postupak smjene predsjednika.

Koen je priznao krivicu po osam tačaka optužnice nakon što je postigao 
nagodbu sa federalnim tužiocima u Njujorku. Javnosti su posebno 
interesantna dva slučaja pronevjere novca namijenjenog finansiranju 
Trampove predsjedničke kampanje.

Koen je priznao da je tim novcem, za koji je uputstva dobio lično od 
„kandidata za federalnu kancelariju“, platio ćutanje porno glumice Stormi 
danijels koja je tvrdila da je imala aferu sa Trampom, kao i Plejboj dame 
karen Mekdugal zbog iste stvari.

FBI je iz Koenove kancelarije u aprilu zaplijenio snimke koje je advokat 
navodno napravio dva mjeseca pred predsjedničke izbore 2016, na kojima 
Tramp govori o plaćanju Mekdugal za ćutnju.

Predsjednik je poricao da je imao aferu sa njom, kao i da je imao pojma 
o plaćanju. Sa druge strane, Tramp je priznao da Stormi Denijels jeste plaćena za ćutnju, ali poricao je da je to učinjeno 
novcem iz kampanje.

Ove afere, kao i prestupi koji se odnose na bankarske i poreske prevare, mogle bi inicirati impičment - postupak 
za smjenu predsjednika.

nensi pelosi, liderka demokratskih kongresmena, uskoro bi mogla da postane predsjedavajuća Donjeg doma i 
stavi impičment na dnevni red. „Koenovo priznanje da je platio stotine hiljada dolara za ćutnju po uputstvu kandidata 
kako bi uticao na izbore 2016. pokazuje da su predsjednikove tvrdnje kako ništa nije znao daleko od tačnih i stavlja 
predsjednika u još veću pravnu opasnost“, kazala je Pelosi.
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AKTUELIZOVANA BOJANIĆEVA PRIJAVA

lažna svjedočenja u 
slučaju RaMada

Zamjenica višeg državnog tužioca ljubinka baošić 
utvrdila je da je osnovna tužiteljka u Podgorici ljiljana 
klikovac preuranjeno zaključila da u svjedočenju 
funkcionera Socijaldemokrata Crne Gore pred Višim sudom, 
u slučaju Ramada, nema elemenata davanja lažnog iskaza.

Klikovac je u julu odbacila prijavu bivšeg poslanika 
Mladena bojanića protiv predsjednika Skupštine i 
SD-a ivana brajovića, lidera te partije, bivšeg savjetnika 
potpredsjednika Vlade emila durumbašića i još pet osoba 
za lažno svjedočenje.

Kao razlog navela je da u njoj nema elemenata krivičnog 
djela koje se goni po službenoj dužnosti, iako je u presudi 
Višeg suda navedeno da su oni govorili neistine.

Odlučujući po pritužbi Bojanića, tužiteljka Baošić navela 
je da je odluka podgoričkog tužilaštva bila preuranjena, 
zbog čega je naložila utvrđivanje releventnih činjenica 
potrebnih za konačnu odluku.

U ovom slučaju, Klikovac ili neko od njenih zamjenika 
će morati da sprovede dodatne preistražne radnje i provjeri 
navode iz prijave Bojanića. U njoj se navodi da su Brajović, 
Durumbašić, službenici Direkcije za željeznice  kimeta 
Merulić, jugoslav becić, Milan banković, Miroslav 
kukavičić  i službenica Ministarstva saobraćaja  tanja 
dašić na suđenju nebojši obradoviću, funkcioneru SD 
i bivšem direktoru Direkcije za željeznice svjedočili lažno.

Bojanić je u prijavi izrazio dilemu zbog čega je Ljiljana 
Klikovac preuzela predmet od zamjenice romine vlahović, 
koja ga je ranije zadužila i vodila istražne radnje. 

ODLAZI U POLJSKU ILI VELIKU BRITANIJU

ŠegrT ide u ambasadore
Bivši ministar zdravlja budimir šegrt mogao bi biti 

postavljen za ambasadora, a diplomatsku karijeru trebalo 
bi da počne u Poljskoj ili Velikoj Britaniji.

Šegrt je bio na čelu Ministarstva zdravlja u prethodnoj 
Vladi Mila Đukanovića, a bio je i direktor Kliničko-
bolničkog centra Crne Gore.

Mjesto ambasadora u Varšavi je upražnjeno nakon 
smrti ambasadorke ljiljane tošković, dok je ambasador 
Crne Gore u Londonu borislav banović.

Banović je, odlukom Vlade, prošle godine imenovan 
i za stalnog predstavnika Crne Gore pri Međunarodnoj 
pomorskoj organizaciji (IMO) čije je sjedište takođe u 
Londonu.

Zakon o vanjskim poslovima predviđa da predsjednik 
države ukazom postavlja ambasadora na predlog Vlade i 
mišljenja skupštinskog Odbora za međunarodne odnose 
i iseljenike o kandidatu.

Odbor je u prethodnom periodu pozdržao kandidature 
bivšeg predsjednika Skupštine darka pajovića za 
ambasadora u Kini, bivše ministarke odbrane Milice 
pejanović-Đurišić za ambasadorku pri Ujedinjenim 
nacijama, bivšeg šefa vojne tajne službe Gorana 
poleksića za ambasadora u Rumuniji, dok je visoka 
zvaničnica Ministarstva vanjskih poslova ana vukadinović 
imenovana za ambasadorku u Grčkoj. 

Podršku su dobili i Sanja vlahović za odlazak u Rim, 
vujica lazović u Ljubljanu, Miodrag vlahović u Vatikan, 
ramiz bašić u Moskvu, Željko Perović u Beč i  Snežana 
radović u Sofiju.

Do kraja godine bi trebalo da budu imenovani i novi 
ambasadori u Srbiji i Makedoniji.
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MiniStarStvo odbrane potrošiće četiri miliona 
eura za četiri godine na hranu i piće za pripadnike Vojske 
Crne Gore i njene zaposlene. Hrana i piće namijenjeni su 
za kasarne u Podgorici, Nikšiću, Kolašinu, Pljevljima i Baru i 
aerodromu Golubovci. Za to će jednogodišnjim ugovorom 
biti namijenjeno 900 hiljada eura od četiri miliona, a od 
te sume će od svih kategorija hrane i pića najviše biti 
potrošeno na slatkiše - 90.000 eura. Kako se navodi biće 
nabavljeno 1,1 tona čokolade, dvije tone eurokrema, 
3.000 kilograma kolača, 7.000 kilograma čajnih kolutića 
i drugih čajnih peciva. Na mlijeko i jogurt biće potrošeno 
75.000 eura, a tenderskom dokumentacijom je predviđena 
nabavka i čokoladnog mlijeka i voćnih jogurta.

U tenderskoj dokumentaciji predviđeno je da 
Ministarstvo odbrane potroši 60.000 eura na vodu, sokove 
i alkoholna pića, a predviđena je nabavka, koka kole, fante 
i švepsa, vina, 120 flaša lozove rakije kao što je Prvijenac 
i više stotina limenki Nikšićkog ili nekog sličnog piva. Za 
svježe voće i povrće Ministarstvo će izdvojiti samo 60.000 
eura, a 10.000 eura za svježa jaja.

U svakom slučaju, ima zubi da im stradaju. 

jovo Martinović, novinar dobitnik je međunarodne 
nagrade Piter Mekler za hrabro i etičko novinarstvo za 
2018. godinu. Porodica i prijatelji Meklera, međunarodno 
poznatog novinara koji je radio za Frans Pres, Junajted pres i 
Asošiejted pres, pokrenuli su dodjelu nagrada 2008. godine.

Martinović je radio za najuglednije svjetske medije, 
bavio se temama koje su se odnosile na ratne zločine, šverc 

oružja i ljudskih organa, 
zloupotrebu moći i doprinio 
je da se osvijetle mnoge 
skrivene tajne i kriminalne 
radnje na Balkanu.

On je u oktobru 2015. 
uhapšen pod optužbom 
d a  j e  d i o  g r u p e  k o j a 
je švercovala drogu, a 
u pritvoru je proveo 14 
mjeseci. Brojne domaće 
i  i n o s t r a n e  s v j e t s k e 

organizacije za slobodu izražavanja i zaštitu novinara, 
zahtijevale su da se novinar brani sa slobode, kao i da 
mu se omogući pravedno suđenje.

Tokom prethodnih devet godina, nagrade su dobili 
novinari iz Šri Lanke, Rusije, Hondurasa, Kazakstana, 
Sudana, Pakistana, Sirije, Burundija i Meksika - zemalja 
u kojima bavljenje novinarstvom zahtijeva određenu 
dozu hrabrosti.

priMjeri HuManoSti. U posljednjih pola godine u 
Nikšiću su zabilježena tri primjera humanosti i iza sva tri 
stoje – žene. tatjane vukićević je u martu ove godine 
odlučila da svom 20 godina mlađem komšiji nikoli 
Mijuškoviću (25) donira bubreg.   U avgustu 2018. godine, 
još jedna Nikšićanka odlučila je da do tada nepoznatom 
sugrađaninu 30-godišnjem iliji bulajiću donira bubreg. 
Njeno ime je konstantina Maraš. Ona je žena i mlada 
majka, koja za sebe kaže da ,,želi još djece” i koja je jednog 
dana telefonom pozvala Iliju i kazala da želi da mu donira 
bubreg. Treći primjer je poklon doktorke Slavke Čolaković. 
Ona je sugrađanki rajki dimitrijević koja je godinama 
hraniteljka djeci bez roditeljskog staranja, darovala kuću, 
kao priznanje za Rajkinu plemenitu misiju.

Zakupci plaŽa ne poštuju pravila, pa je 
turistička inspekcija kaznila 20 kupališta, jer 50 odsto 
plaže nijesu oslobodili od plažnog mobilijara.

Pet inspekcijskih službi (turistička, inspekcija rada, 
sanitarna, zdravstvena i tržišna) za prve dvije nedelje 
avgusta u turističkim gradovima obavile su 568 kontrola 
u oblastima ugostiteljstva, građevinarstva, trgovine 
i  z a n a t s t v a  u  o k v i r u 
kojih je utvrđeno 1.574 
nepravilnosti, izrečena 
1.483 prekršajna naloga i 
10 zahtjeva za pokretanje 
prekršajnog postupka.

Iz uprave za inspekcijske 
poslove saopšteno je da 
je turistička inspekcija 
n a j č e š ć e  u t v r đ i v a l a 
nepravilnosti koje se tiču 
nepoštovanja propisa po kojem 50 odsto plaže treba 
da bude oslobođeno od plažnog mobilijara, kao i 
neorganizovanje spasilačke službe, neposjedovanje 
deklaracije na proizvodima i organizovanje izleta od 
strane nelegalnih agencija. Za 20 kupališta su izrečene 
kazne zbog neoslobađanja od mobilijara.
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poHara najvećeG crnoGorSkoG preduZeća

Godinamaprikupljanideponovannovacsaračuna
ElektroprivredeCrneGore(EPCG)otičeunepovrat.

SkupštinaakcionaraEPCGprihvatilajeprošle
nedjeljepredlogmenadžmentaoisplati55,2milionana
imedividende.Prethodnoje,nakrajnjeneobičannačin
(glasovimavlasnika0,01odstoakcijskogkapitala),
Skupština Društvu nametnula obavezu preuzimanja akcija 
Rudnika ugljauPljevljima(RUP)zaukupno32miliona
eura. Iako je ta odluka predmet sudskog spora koji je 
započetpredPrivrednimsudomuPodgorici,vijećetog
sudaiKomisijazatržištekapitala(nekadašnjaKHOV)
omogućilisudaakcijeRUP-abuduisplaćeneiprenijete
nanovevlasnike.Konačno,Vladajekaovećinskivlasnik
donijelaodlukudaEPCGotkupivlastiteakcijeod
italijanske A2A za 120 miliona eura. Elektroprivreda je, 

prematomplanu,većpotrošila52miliona,dokćeostatak
od skoro 70 miliona Italijanima otići naredne godine.  

RazbacivanjemilionimaEPCG,uzargumentaciju
čijasezakonitostsporisa raznihstrana,nijenaišlo
naoduševljenjekodsvihakcionara.Naprotiv.„Kako
jeSkupštinaEPCGpoprimilaobrise farsegdje se
dividendadijelinanezakonitnačin(smanjenjemkapitalai
akumuliranihgubitaka),višenećuprisustvovatiSkupštini
EPCGidavati joj legitimitet“, saopštio jeVasilije 
Miličković, predsjednik Udruženja malih akcionara 
EPCG,spočitavajućiVladiimenadžmentukompanije
dasu,samotokomovegodine,„Italijanačastilisa34
milionaeura“.

UMiličkovićevu računicu nijesu uključeni
milioniisplaćeniA2Apoosnovuotkupanjenihakcija



br. 1453 / petak /24. avgust 2018.br. 1453 / petak /24. avgust 2018. 9

po kom zakonu imate pravo da otpisujete stambene 
kredite, naročito zaposlenima koji su uz pomoć epcG 
stambeno pitanje rješavali po nekoliko puta”, pitala 

je upravu nataša backović. ,,Zašto u elektroprivredi i 
dalje rade ljudi sa više od 40 godina radnog staža? Čime 
je ključno rukovodstvo zaslužilo uvećanje prihoda od 35 
odsto (200.000 eura)

nekadašnji član odbora direktora epcG dejan Mijović 
kaže: ,,umjesto da bude nosilac energetskog razvoja 
zemlje, naše najveće privredno društvo će zbog 

ovakvog odnosa vlasti bezrazložno postati invalid koji će 
morati da se zadužuje da bi izvršilo i najobičniji remont“

fokus
Elektroprivrede,većsamonovac
dobijen za akcije Rudnika (oko
13miliona) idividendu (višeod
22miliona).U istimposlovima
„profitirala“ je idržava.Tako je
ubudžetušlo 10 miliona na ime 
prodatih akcija RUP-a, te više od 
30miliona dividende izEPCG.
Konačano,nekusići–nepunačetiri
miliona eura – štrbnuo je i Aco 
Đukanović.Kakoonokažu–đe
ima tu se i prosipa. 

Međutim,pričaogazdovanju
Elektroprivredom odavno 
nije zabavna. „Predstavnici 

Vlade su na  Skupštini akcionara 
EPCGignorisaliupozorenjerevizora
Ernst & Youngda supredloženo
smanjenje  kapi ta la ,  pokr iće
akumuliranog gubitka i podjela 
dobitkaukoliziji saZakonomo
privrednim društvima i, uprkos 
tome,odlučilida izovedržavne
firme izvuku55milionaeurana
imenezarađenogprofita“,upozorio
je i Dejan Mijović,nekadašnjičlan
bordaEPCGičlanPredsjedništva
GrađanskogpokretaURA.

Takvo ponašanje je, upozorava 
Mijović, u suštoj suprotnosti sa
svimonimštoizVladeobećavaju
obudućnostiEPCG:,,Umjestoda
bude nosilac energetskog razvoja 
zemlje, naše najveće privredno
društvoćezbogovakvogodnosa
vlastibezrazložnopostati invalid
kojićemoratidasezadužujedabi
izvršiloinajobičnijiremont“.Vladini
predstavnici na minuloj Skupštini 
akcionara,nastavljaMijović,nijesu

se potrudili da zainteresovanima 
objasnezaštonepotrebnočašćavaju
svogodlazećegpartnera (A2A).
„Samo su ponovili poznati podatak 
da je A2A svojevremeno kupila 
akcijeEPCGpovišojcijeni,kaoda
je bitnije to nego koliko te iste akcije 
vrijede sada. A da vrijede mnogo 
manjepotrvrđenojenedavnokadaih
je A2A neuspješno pokušala prodati 
uzpomoćfinansijskogsavjetnika
Rothchild’s,najkvalifikovanijegna
svijetu za tu vrstu poslova u sektoru 
električneenergije.Pokazaloseda
bašnikoinizakakvepareneželida
bude manjinski partner Vladi DPS-a, 
štonašičelniciveomadobroznaju

pa je krajnje sumnjivo što su pristali 
da izdašno preplate A2A”.

Usvakomslučaju,pobrojanih
skoro210milionaeura (32+55
+120)nećebitisavnovackojiće
Elektroprivredapotrošiti zaračun
svojihtrenutnonajvećihakcionara.
Potvrdiojetoifinansijskidirektor
EPCG Branislav Pejović. On 
je, prenose mediji, prisutnima na 
prošlonedjeljnojSkupštinipredočio
izvode iz sporazuma Vlade i A2A 
premakomećeEPCGdividendu
isplaćivati i zaovu i zanarednu
godinu. Odnosno, dok god je A2A 
u posjedu akcija Elektroprivrede. 

AMiličkovićiMijovićnijesubili
jedinimaliakcionaričijasupitanja
i komentari na prošlonedjeljnoj 
Skupštini ostali bez odgovora. 

„Finansijski i konsolidovani 

izvještajoposlovanjuEPCGza2017.
godinusunezakoniti“,ustvrdilaje
Nataša Backovićzahtijevajućida
njenstavuđeuzapisniksaSkupštine:
„Kaoakcionar smatramdasuza
nezakonite izvještaje dostavljene 
Skupštini na usvajanje odgovorni: 
predsjednik Odbora direktora Đoko 
Krivokapić, izvršni rukovodilac 
Direkci je  za pravne poslove 
ŽeljkoĆorić, izvršni rukovodilac
Direkcije za ljudske resurse Predrag 
Krivokapić i izvršni rukovodilac 
Direkcijezafinansijeiplatnipromet
Venka Janjušević“.

Backovićeva  je  opš i rno
obrazlagala svoje neslaganje 
saponuđenimizvještajima.

Izdvajamo samo nekoliko teza, 
odnosno pitanja, onako kako ih 
jerazumioautorovogteksta(sve
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fokus

mogućegreškeinepreciznostipadaju
nanjegovudušu).Dapođemoredom.

Prema pisanom iskazu njenih 
menadžera ,,EPCG jevertikalno
integrisanodruštvočijajeosnovna
djelatnost proizvodnja, distribucija i 
snabdijevanjeelektričnomenergijom
uCrnojGori”. I revizoru svom
izvještajupotvrđuje,,EPCGusvom
sastavu ima dvije funkcionalne
cjeline Proizvodnju i Snabdijevanje”. 

Evo problema na koji je ukazala 
Backovićeva:Zakonoenergetici,
u odjeljku Razdvajanje operatera 
(član103) izričitopropisujedasu
energetski subjekti koji obavljaju više 
energetskihdjelatnostidužnisuda
tedjelatnostiobavljajufunkcionalno
r a z d v o j e n o .  A  p o m e n u t o 
funkcionalno razdvajanje obuhvata: 
razdvajanje računa, upravljanja
i informacija. Elektroprivreda,
međutim,usvojimizvještajimane
razdvaja poslovanje Proizvodnje 
iSnabdijevanja.Zatoo tokovima
novcaizmeđuintegrisanihpreduzeća
mali  vlasnici i zainteresovana javnost 
neznajupraktičnoništa. Iako je
to, zapravo, naš novac – gledano 
i sa prihodne i sa rashodne strane 
preduzeća.

Backovićevajepotomukazala
na rezerve(čitajneslaganja)
iskazane u revizorskom 

izvještaju Ernst & Young po pitanju 
nekretnina, postrojenja i opreme 
EPCG,kojajeposlednjegdanaprošle
godine imala iskazanu vrijednost od 
830 miliona. Revizor u izvještaju 
naglašavadataprocjena,,uključuje
sredstva neto sadašnje vrijednosti 
40,3miliona bez odgovarajuće
dokumentacijeovlasništvu”.Bez
odgovora je ostalo pitanje:  Na 
osnovučegasteprikazalivrijednost
osnovnih sredstava,konstatujući
nedostatakpostojećedokumentacijeo
vlasništvu?(PredstavniciE&Ynijesu
prisustvovaliSkupštiniakcionara).

Konačno,malimakcionarima
jezasmetalotoštojemenadžment
EPCG u  svo j im  po s l ovn im
izvještajima za prošlu godinu 
prikazao umanjenje akcijskog 
kapitala za nekih 150 miliona eura, 
iako je ta odluka Skupštine postala 
važećatekkrajemmartaovegodine.

,,Ukonkretnomslučajufinansijski
konsolidovani izvještaj je rađen
sanepravosnažnomfinansijskom
transakcijom o umanjenju kapitala”, 
navodiBackovićevaspočitavajući
menadžmentukršenjeZakonao
privrednim društvima. 

NatašaBackovićjemenadžmentu,
dodatno,spočitala:

•Darevizorimanijesuomogućili
uvid u konsultantske ugovore sa 
A2A S.p.A. na osnovu kojih je 
2016.godineobračunataobaveza
od 4,1 milion eura. Revizorima je 
samoomogućenuviduUgovor 
o poravnanju potpisan u oktobru 

prošle godine, na osnovu koga je 
A2A vratila uzeti novac. 

• Da su od revizora sakrili 
spisakzaposlenih (menadžera?) i
kriterijumepokojimaimjeEPCG
otpisala skoro 2,5 miliona eura 
odobrenih stambenih kredita. Ne 
znasenitačaniznosdatihkredita.

• Da u svojim izvještajima 
prikazujusamokoličinuelektrične
energije uvezene tokom prošle 
godine ali ne i njenu cijenu, i da 
tako skrivaju podatke o stvarnim 
zaradama u tom poslu.  

• Da su tokom prošle godine 
naknade,,ključnomrukovodstvu’’
(terminpreuzetizKonsolidovanog
finansijskogizvještaja)povećanesa
550 na 745 hiljada eura, odnosno za 
35 odsto. 

•  D a  me đ u  p r i k a z a n im
troškovima nema konta za kupovinu 
novih vozila,među kojima je i
džip od63.700 eura kupljen za

predsjednikaOdboradirektoraĐoka
Krivokapića.

Dok  j e  Na ta ša  Backov ić
menadžmentupostavljalapitanja
kojaje,kaže,spremilazaodsutne
revizore,Krivokapić jenapustio
Skupštinuuzkomentarda,,nemože
dasluša tenebuloze”.Možebiti
zanimljivo pomenuti neke od njih.  

,,Po kom zakonu imate pravo 
da otpisujete stambene kredite, 
naročito zaposlenimakoji suuz
pomoćEPCG stambenopitanje
rješavali po nekoliko puta”, pitala 
je upravu sagovornica Monitora. 
,,ZaštouElektroprivrediidaljerade

ljudi sa više od 40 godina radnog 
staža,kolikoihjei štaseradisa
nevraćenimdoprinosimazaposlenih
kojinamjeravajudoživotnodaradeu
firmi?Čimejeključno rukovodstvo 
zaslužilo uvećanje prihoda od
35odsto (200.000 eura)?Zašto
u izvještajima nema podataka o 
broju preuzetih radnika u stalnom 
radnom odnosu iz drugih pravnih 
lica(zvanično,uEPCGradiskoro
1.000zapošljenih)?“

Kadase ljutnutiKrivokapić
vratio na sjednicu predsjednik 
Skupštine akcionara ga je 

podsjetio na pravo akcionara da 
pitaju i komentarišu izvještaje koji 
se nalaze na dnevnom redu. Prisutni 
su,ipak,ostalibeztraženihodgovora
iobjašnjenja.Dokčekaju, topise
novacsaračunaElektroprivrede. U 
stvari,nijetajnaniđeide.

Zoran RADULOVIĆ   

● PRIČA O NAKNADAMA I 
DŽIPOVIMA ZA NJEGA JE 

„NEBULOZA“: Đoko Krivo-
kapić, predsjednik Odbora 

direktora EPCG
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danas, sjutra

vozovi, prvo jedan a nedugo za njim i drugi, stali 
su, „u nepropisano vrijeme na nepropisanom 
mjestu“, pa su putnici, njih nešto oko četiri stotine,  

završili  na cesti. 
Prije nepunih 40 godina (1985), u jesenjem blatu 

Slavonije,  iz gomile statista pokraj zaustavljenog voza 
zasjali bi Rade Šerbedžija i, pokoj im duši, Sonja Savić, 
Dragan Nikolić, Pavle Vujisić, Ljubiša Samardžić...  da 
odigraju svoje role u jednom od, možda, i najboljih 
jugoslovenskih filmova Život je lep, Bora Draškovića.   

Minule nedjelje, u srcu žegom omamljene zetske 
ravnice, na sceni nije bilo glavnih glumaca. Samo 
epizodisti kojima hrabrost dozvoljava da se još uvijek 
voze crnogorskim prugama. Ili ih na to tjera muka iz 
novčanika. Čelnicima željezničkog Prevoza i Infrastrukture 
nije padalo na pamet da zbog kvara na pruzi, višesatnog 

zastoja  i  nevolje koja je 
snašla njihove putnike 
prekidaju zasluženi 
o d m o r.  D o v o l j n o 
j e ,  p o  n j i h o v o m 
sudu, bilo to što su 
u Golubovce poslali 
iznajmljene autobuse 
d a  „ s u k c e s i v n o “  
( n a r o d s k i ,  i z  v i š e 
navrata) razočarane, 
ljute i umorne ljude 
prevezu do Podgorice.

Č u l i  s t e  v e ć , 
predsjednik Vlade je 
komentarišući ovaj 
slučaj ocijenio kako 
je stanje crnogorske 
željeznice“zastiđe“, 
i  n a j a v i o  h i t n e 
personalne promjene 
n a  s v i m  n i v o i m a . 
R e s o r n i  m i n i s t a r 
s a o b r a ć a j a  j e  o d 
direktora Infrastrukture 

i Prevoza zatražio pisanu i potpisanu ostavku, do 
ponedjeljka ujutru, da bi potom i sam od premijera 
zatražio razrješenje obrazlažući svoj postupak  
moralnom odgovornošću. Predsjednik parlamenta i 
doskorašnji ministar saobraćaja (u čijem mandatu se 
posrtanje crnogorske željeznice pretvorilo u slobodan 
i nekontrolisan pad) najavio je da će, na prvoj sjednici 
parlamenta, pozvati kolege poslanike da se izjasne 

o njegovoj odgovornosti za stanje na crnogorskim 
prugama. I u crnogorskim vozovima. I na računima 
državnih firmi i institucija pod patronatom Ministarstva 
saobraćaja. 

Nijeste čuli? Nijeste ni mogli. Nije ovo film. Ovo je 
naša stvarnost. A u njoj je ovdašnje moćnike baš briga 
za pruge, vozove i njihove putnike. Njih interesuju jahte, 
marine  i aerodromi. Da pošto-zašto „valorizuju“ ono što 
ih je zapalo ili, eventualno, poput predsjednika Skupštine, 
uz pomoć učinjenih ljudi iz tužilaštva i pravosuđa stresu 
sa svojih pleća breme odgovornosti za ranije učinjena i 
dokazana nepočinstva (slučaj Ramada).  Nema tu mjesta 
za brigu o onima što kupačkim vozom idu na more. 

 Za razliku od političara, ovdašnja javnost nema 
pravo da prećuti aktuelno stanje na crnogorskim 
prugama. Ne samo iz straha da nam se, ostanemo li 
slijepi i gluvi, mogla ponoviti Biočka tragedija iz januara 
2006. Nakon koje je, zapravo, vlast – kako tadašnja 
tako i sadašnja – radila sve što je bilo u njenoj moći  da 
kadrovski i finansijski osiromaši i onesposobi nekadašnju 
Željeznicu Crne Gore,  u međuvremenu podijeljenu na 
četiri preduzeća: Prevoz, Infrastruktura, Održavanje i 
Montekargo. Sa četiri borda, četiri kabineta izvršna 
direktora, četiri revizora... U koje su kadrovi stizali sa 
svih strana – od policije do komunalnih preduzeća. Da 
bi potom bježali na sve strane. Samo se strogo vodilo 
računa da se rukovodećeg mjesta ne dokopa neko ko je 
svoj profesionalni život posvetio željeznici i željezničkom 
saobraćaju. 

Kao da su se u Podgorici svim silama trudili da 
potvrde davnošnju hipotezu američkog majora Edvarda 
Marfija: „Ako se neki posao može obaviti na više načina, 
a samo jedan vodi u propast, biće urađeno baš na taj 
način“.  I to ne samo kada su u pitanju pruge i vozovi. 

Kao da stanje na našim prugama sve više liči na stanje 
u državi. Vozovi su u nedjelju stali zato što je neko, do 
danas nepoznat, na potezu Podgorica–Golubovci ukrao 
60–80 betonskih tegova (svaki po 25 kilograma) koji 
zatežu električnu mrežu  duž pruge. Ti tegovi su nekada 
bili metalni ali ih je zbog učestalih krađa  Infrastruktura 
zamijenila betonskim, računajući da oni ne mogu biti 
privlačni lopovima. Prevarili su se.  Baš kao što su se 
prevarili svi oni koji su računali da moćnici ne mogu i 
neće opljačkati  KAP, Željezaru, Telekom, Elektroprivredu,  
Limenku, Regionalni vodovod... 

neki uvijek nađu način koji sve ostale vodi u propast. 
A mi se i dalje pravimo da ih ne prepoznajemo. 
Život je lijep. Kad nijeste ostavljeni pored 

pokvarenog voza. Na pokvarenoj pruzi. U pokvarenoj...

Voz bez pruge 

»Nije ovo film. Ovo je 
naša stvarnost. A u 
njoj je ovdašnje moć-
nike baš briga za pru-
ge, vozove i njihove 
putnike. Njih intere-
suju jahte, marine  i 
aerodromi. Da po-
što-zašto „valorizuju“ 
ono što ih je zapalo. 
Nema tu  mjesta za 
brigu o onima što 
kupačkim vozom idu 
na more
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monitoring

bez obzira na argumente onih koji smatraju da bi zbog 
sinovog ponašanja i interesantnog ambijenta u kom 
mladi Stanković voli da naveče popije, vdt trebao da 
podnese ostavku,  fakat je da njegov sin  sjedi u društvu 
lica koja u crnoj Gori nijesu osuđena.  koji, poput duška 
šarića,  nemaju zvanično ni mrlju u cv-u. ali će nas 
koštati desetine miliona eura odštete zbog neosnovanog 
pritvora. i nikom ništa. e zbog toga bi, između ostalog,  
tužilac trebalo da ode 

vrHovni drŽavni tuŽilac, Sin i kriMinal  

Zašto bi Ivica Stanković 
trebalo da podnese ostavku

o
pet se sin vrhovnog 
državnog tužiocaIvice 
Stankovića ,  Aleksa 
našao u žiži javnosti.

Scenografijauobičajena: tužiočev
podmladak u provodu okružen
bezbjednosno in teresantnim 
osobama. Ovoga puta bar nije 
pretresan od strane policije. Samo 
se u Trokaderu javio Dušku Šariću, 
Pljevljakunedavnopravosnažno
oslobođenomoptužbidajeoprao20
miliona eura preko ovdašnjh banaka. 
BratuDarka Šarića, koji je u 
prvostepenompostupkuuBeogradu
osuđenna20godinazatvorazbog
međunarodnetrgovinedrogom.

Prošlog puta kad smo čitali
o Aleksi bilo je to u ljeto 2017, 
kadasupripadniciSAJ-au istoj
budvanskoj diskoteci, u koju 
navraćaju raznorazni ,,korektni
momci”, pretresli zetsku ekipu, 
pripadnike škaljarskog klana, ali 
i sina ministra policije Mevludina 
Nuhodžića, Amara, sina bivšeg 
visokog policijskog funcionera
Rajka Malovića, Nikolu i sina 
vrhovnogdržavnog tužioca.Njih
trojica i njihovo obezbjeđenje
navodno su se našli u separeu do 

onog u kom su bili pripadnici klanova 
i bezbjednosno interesantna lica.

Ima onih koji smatraju da bi zbog 
takvihAleksinih„druženja“,državni
tužilactrebalodapodneseostavku.
Kaoizbogtogaštosenovacporeskih
obveznikatrošidabimladiStanković
išao na koncerte.U službenom
automobiluiuzobezbjeđenjekoje,
prema navodima Uprave policije, 
urednopozakonupripadadržavnom
tužiocuičlanovimanjegoveporodice.
Ako su po crnogorskim zakonima, 
kakotokreativnotumačeovdašnje
institucije, policajci obavezni da sa 

Aleksom slušaju Lepu Brenu,možda
suipakmoždamoglibarprivatnim
kolima,otroškuporodiceStanković,
da se odvezu na to kulturno uzdizanje. 
No,danecjepidlačimo.

Bez obzira na argumente 
onih koji smatraju da bi 
zbog sinovog ponašanja 

i bezbjednosno interesantnog 
ambijentaukomvolidanaveče
popije, VDT trebao da podnese 
ostavku,fakatjedamladiStanković
sjediudruštvu licakojauCrnoj
Gorinijesuosuđena.Koja,poput
DuškaŠarića, nemaju zvanično
nimrljuuCV-u.Kojesmoviđali
na fotografijama saproslavana
kojima se veseli i bivša rektorka 
državnog univerzitetaRadmila 
Vojvodić.Kojejebivšigradonačelnik
Pljevaljai istaknutičlanvladajuće
partije Filip Vuković  nazvao 
„korektnimmomcima“,kojimaje
Prva banka Crne Gore u vlasništvu 
porodicepredsjednikadržaveMila 
Đukanovića izdavala milionske 
kredite, koje je sudija Šefkija 
Đešević u sudnici bjelopoljskog 
Višeg suda, oslovljavao sa gospodine 

Možda je još gore kad Stanković i njegovi  
rade. onda iz optužnica „ispadaju“ članovi 
porodice Đukanović, kao u slučaju Telekom, 

sklapaju se sporazumi sa šefovima kriminalnih grupa 
koji završe van zemlje, ljudi se sumnjiče preventivno, 
hapse i puštaju svako malo, nezakonito određuju 
pritvori, slučajevi baziraju na sumnjivim svjedocima, 
hapse advokati i opozicionari, javno im se objavljuju 
privatne prepiske
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Limenka, Solana, i 
druge zastare koje 
su  nas koštale 

nove desetine miliona. 
niko  u tužilaštvu nije 
zbog toga odgovarao.  
i sam Stanković 
je  nakon što smo 
saznali da je zastarela  
i afera Limenka, 
zbog koje je bratu 
predsjednika države 
acu Đukanoviću 
isplaćeno oko 10 
miliona eura naših 
para, kazao da „postoji 
teoretska mogućnost 
da se preispita odluka 
u slučaju Limenka“. u 
praksi je očito nešto 
drugo. Zna se ko je ko  
i šta se može 

monitoring

a povremeno i prelazio na prisno 
„ti“.Zbogčegaseondasindržavnog
tužiocanebijavioovomuglednom
građaninu?Nemarazloga.

Vrhovnidržavnitužilaczatone
bi trebalo da podnese ostavku 
zbognoćnogprovodasvog

podmlatka i neke državne siće
utrošenena službeni automobil.
Nego upravo suprotno, zbog toga 
štojezahvaljujućitužilaštvujaviti
seDuškuŠarićuudiskoteci,pravno
gledano, isto što i javiti se bilo kom 
drugomneosuđivanomgrađaninuove
zemlje.Štoćenastokoštatimilione
euraodštete.Jerjeoptužnicaprotiv
DuškaŠarićapala.Što je, ispada,
nevinčovjekležaouzatvoru.Zbog
togaštopravnistručnjacigovore
omanjkavosti teoptužnice,dok
Stankovićneodgovaranapitanje
zbogčegatužilaštvonijeutvrđivalo

porijeklo novca za koje je tvrdilo 
dajeŠarićoprao.Zbogtogaštoje
takvaoptužnicapomogladaDuško
Šarićbudeoslobođen,adaostane
sumnja i u njegovu krivicu i u 
njegovunevinost.AkoseStanković
možemoždaipozvatina toda je
optužnica protivmlađegŠarića
podignuta prije njegovog mandata, 
njegovaodgovornost leži sasvim
sigurno u tome što se nije pokrenuo 
utvrđivanjeeventualneodgovornost
nadležnihtužilacautomslučaju.Ali
i u mnogim drugim. 

Nijetojedini„grijeh“tužilaštva.
Pala je ioptužnicaprotivSafeta 
Kalića ,  još jednog ovdašnjeg 
državljaninakoji jeoptuživanda
je narkobos, a crnogorski sudovi 
presudili da nije. Zbog toga bi
trebalo ne samo da mu platimo 
milione eura odštete, nego i da 

zaboravimo snimak njegove svadbe 
koja je spojila pripadnike regionalnih 
kriminalnih klanova i  visoke 
funkcionereovdašnjeAgencijeza
nacionalnubezbjednost.Moždaito
dajeuNjemačkojosuđenna četiri
godinezatvorazbogsaučesništva
u proizvodnji i stavljanju u promet 
opojnihdroga.Stanković,kao iu
slučajuŠarić,nijeponudioodgovor
na opravdano pitanje javnosti – šta je 
saodgovornošćutužiocazatajslučaj.

Pa Limenka, Solana, i druge 
zastare koje su nas koštale 
nove  dese t ine  mi l iona . 

Nikou tužilaštvunijezbog toga
odgovarao. Iako je, kako je i sam 
Stanković,nakonštosmosaznali
dajezastarelaiaferaLimenka, zbog 
koje jebratupredsjednikadržave
Acu Đukanovićuisplaćenooko10
miliona eura naših para, „postojala 
teoretskamogućnostdasepreispita
odlukauslučajuLimenka“.Upraksi
jeočitoneštodrugo.Upraksisezna
kojekoištasemože.

● MANDAT ZA OSTAVKU: 
Ivica Stanković 
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da tužilaštvo nije postupalo adekvatno u 
slučaju prebijanja Mija Martinovića, utvrdio 
je i ustavni sud crne Gore.  na osnovu ustavne 

žalbe koju je u Martinovićevo ime podnijela akcija 
za ljudska prava (Hra), taj  sud je u svojoj odluci 
naveo da su Martinoviću povrijeđena ljudska prava 
zbog ,,nedjelotvorne istrage osnovnog državnog 
tužilaštva”. je li neko odgovarao? Znate odgovor 

monitoring

Ima još razlogadaStanković
podnese ostavku. Tu je slučaj
torture Mija Martinovića od strane 
pripadnikaSpecijalneantiterorističke
jedinice(SAJ), tokomgrađanskih
protesta u oktobru 2015, gdje do 
danas nijesmo saznali ko su bili 
batinašimaskiraniuuniformeSAJ-a.
Tužilaštvonijepostupaloproaktivno
u tom slučaju, niti je adekvatno
reagovalo na ponašanje komandanta 

SAJ-aRadosava Lješkovića koji 
je odbio da otkrije identitet svojih 
potčinjenih,tvrdećidazbogmaski
nije mogao znati ko je ko i ko sjedi 
pored njega. 

Datužilaštvonijepostupalokako
jetrebaloutomslučaju,utvrdiojei
UstavnisudCrneGore.Naosnovu
ustavnežalbekojujeuMartinovićevo
ime podnijela Akcija za ljudska 
prava(HRA),Ustavnisudjeusvojoj

odluci naveoda suMartinoviću
povrijeđena ljudska prava zbog
,,nedjelotvorne istrage Osnovnog 
državnog tužilaštva”. Je li neko
odgovarao?Znateodgovor.

Stankovićbimogaodapodnese
ostavkuizbogobećanjakojanije
ispunio. Poput onog da su ratni 
zločiniuvrhulistenjegovihprioriteta.
Tokomprošlegodinetužilaštvoje
odbacilosvekrivičneprijavezaratne
zločine,adaotomenijeobavijestilo
ni crnogorsku javnost, ni Evropsku 
komisiju.

Pa sve one prijave o stotinama 
miliona pronevjerenih naših 
parakojejoščekajuufiokama

tužilaštva.
Već šest godina čeka se na

odgovorhoće linekoodgovarati
zbog 170 nezakonito izdatih garancija 
KAP-u,ŽeljezariiPobjedi.Državna
revizorska institucija (DRI) u
Izvještajuorevizijidržavnihgarancija
za 2010. i 2011. godinu utvrdila 
je da su te garancije dodijeljene 
bez izrade procjene opravdanosti 
davanjapomoći,mimopropisaibez
kontragarancija.Stankovićinjegovi
nijesu još utvrdili ništa. 

Tužilaštvo nema odgovor ni
zaslučajdodjeledržavnepomoći
Melgonija Primorki, a gdje se sumnja 
da je državni budžet oštećen za
četirimilionaeura.Neznamoništa
se desilo sa 11 miliona eura koje je 
državapozajmilaPrvoj banci, a koji, 
sumnjase,ipaknijesuvraćeni.

Mo ž d a  j e  j o š  g o r e  k a d
Stanković i njegovi rade.Onda
iz optužnica „ispadaju“ članovi
porodiceĐukanovićkaouslučaju
Telekom, sklapaju se sporazumi sa 
šefovimakriminalnihgrupakoji
završevanzemlje,ljudisesumnjiče
preventivno, hapse i puštaju svako 
malo,nezakonitoodređujupritvori,
slučajevivijekabazirajunaiskazima
sumnjivih svjedoka, hapse advokati i 
opozicionari, javno im se objavljuju 
privatne prepiske....

To su razlozi zbog kojih bi 
Stanković trebalo da podnese
ostavku.Aleksa,nekježivizdrav,
inekuživauzSitnije, Cile, sitnije. 
Mičastimo.

Milena PEROVIĆ-KORAĆ

● MI ČASTIMO: 
Diskoteka Trokadero
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na prvi pogled svi su 
impresionirani ogromnim 
brodovima - bijeli, raskošni, 
moćni. na drugi pogled, 
u odnosu na okolinu u 
zalivu, izgledaju kao slon u 
akvarijumu

ZaGaĐivanje boke 

Nevjesta 
kruzera

v

do sada niko nije 
radio studiju o 
uticaju kruzera na 

životnu sredinu. to što 
se zaradi od dolazaka 
kruzera svakako bi 
trebalo izvagati sa 
štetom koju naprave”, 
kaže vladimir bujišić iz 
opštine kotor

ijesti o uplovljavanju 
ogromnih brodova u 
Bokokotorski  zal iv
i  da l j e  su  obo jene 

pozitivnim tonovima. Rebeka 
odavde ili odande oduševljena je 
zidinamadrevnogKotora,Gejlse
„zaljubila u izgled trga”, jednako 
kaogospodinKobajašikojijerekao
da je Montenegro divno mjesto. 
Zvaničnihpodatakaotomekoliko
„plovećetvrđave”zagađujuokolinu
nema,kaonipoređenjakoristi i
štete koju kruzing turizam donosi.

PremanajavamaizTurističke
organizacijeKotor,ovegodinese
očekujedolazak415kruzerasaoko
519.660putnika.OpštinaKotorima
oko 22 hiljade stanovnika, grad 
Kotor-jedvahiljadu.

N a  p r v i  p o g l e d  s v i  s u 
i m p r e s i o n i r a n i  o g r o m n i m 
brodovima-bijeli,raskošni,moćni.
Na drugi pogled, u odnosu na 
okolinu u zalivu, izgledaju kao slon 
u akvarijumu. 

Odnos sa morem i mjestima koja 
posjećuju,svjetlosnimjegodinama
dalekoodputnikasakruzera,može
sepročitatiustranimmedijima.Mi
ih još slikamo dok govore kako je 
Boka„amazing”.

Prema podacima Agencije za 
zaštitu životne sredineSAD-a
kruzeri proizvode razne vrste 
otpada. Tu su: prljava voda - 
kaljugakojaseskupljaunajnižem
dijelu broda i može sadržati
ulje,mast i druge zagađivače;
kanalizacija: sive vode - otpadne 
vode od tuševa, sudopera, perionice 
i kuhinje; balastna voda - voda 
uzeta na brod ili ispuštena iz 
plovila radiodržavanjanjegove

stabilnosti ičvrstiotpad.Koliko
će „oslobađanje” ovogotpada
uticati na kvalitet vode zavisi 
od karakteristika otpuštanja i 
karakteristika vode u koju se 
i spuš ta ,  kao  š to  su  s t ru je , 
temperatura i slično.Dubokou
kopnousječeniBokokotorskizaliv,
sa mediteranskim temperaturama, 
i laicima je jasno, spada u okoline 
kojesenajtežemoguizboritisa
otpadnim vodama.

Stručnjaciprocjenjujudabrod
kojim krstari 3.000 ljudi godišnje 

generiše 210.000 galona, odnosno 
oko osamsto hiljada litara otpadnih 
voda - dovoljno da popuni 10 
bazena - i milion galona sive vode 
-još40bazenapunihotpada.Jedan
kruzer jednak je 50 bazena punih 
zagađenja.Miliongalonajeoko
3,8 miliona litara. 

Kruzerinezagađujusamo
vodu. Opasni su i  za 
vazduh. Spaljuju prljava 

goriva što može dovesti  do
ozbiljnih zdravstvenih problema, 
posebnou lučkimzajednicama.
Emisije iz motora za krstarenje 
uključujuazotneokside,sumpor
oksida,ugljen-dioksidaičestice
mikroskopskečađikojajeveoma
štetna za ljudsko zdravlje. Mediji 
uveliko koriste podatak da jedan 
kruzerzagađujevazduhkaomilion
automobila. 

„Sve što kao pogonski izvor 
koristifosilnogorivouizvjesnoj
mjeri nužno zagađuje vazduh.
Kruzeri,pak,koristenormalnui
teškunaftu.Bilismosvjedocida
senekolikoputanadKotorskim
zalivom nadvio oblak i onda kad 
nije bilo ni daška vjetra. Taj oblak 

● BEZ PROCJENE RIZIKA 
OD KRUZERA: Kotor
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je najvjerovatnije nastao kao 
posljedicaupotrebeteškenaftena
pojedinim kruzerima.

Zašto kruzeri koriste tešku
naftu?Zatoštojeveomajeftina...

Izduvni gasovi su veoma štetni, 
pogotovo sumpor kojim je bogata 
teška nafta.U Italiji u gradu
Civitavecchiasuvršiliistraživanja
vazduha. Pokazalo se da je rizik 
od raznihoboljenjapovećanu
značajnojmjeriu radijusu500
metara od luke. A ta luka se nalazi 
na otvorenom moru dok je naš 
Kotor zatvorenbrdima sa svih
strana”, piše na sajtu Inicijative 
Bokobran.

Nainternetusemogunaći
dva snimka kruzera koji iz 
trupaispuštajužućkasto-

braonkastu vodu u „nevjestu 
Jadrana”.Nadležnisureklidato
nijeništastrašno,većsamobrod
pere sidro i lanac kojim je privezan. 
Kazalisuidasevelikibrodovine
moguzaustavljati„tektako”većda
ih treba uhvatiti „na licu mjesta”. 
Uvjerljivost bijaše tanka. 

Kotor se i dalje reklamira
kao jedna od luka u koju najviše 

dolaze kruzeri. Neke druge luke 
naJadranu,međutim,odavnose
time ne hvale.

Jošprijenekolikogodinaportal
Matadornetwork objavio je tekst: 
„Šest svetskih destinacija koje su 
uništili mega kruzeri”.  

Na  p rvom mes tu  na l az i 
se Venecija, jedan od gradova koji 
jenajvišeoštećenturizmom,gdje
suvelikiputničkibrodoviodigrali
velikuuloguustvaranjuneodrživog
broja turista u gradu. 

N a  d r u g o m  m j e s t u  j e 
Dubrovnik. „Kao i Venecija
grad Dubrovnik jednostavno nije 
dizajniran da se nosi sa tolikim 
brojemkruzerakojiposjećujugrad
svakih nekoliko dana”, navodi 
se. Uz Dubrovnik i Veneciju 
na spisku destinacija koje su uništili 
kruzerisuBelize,Aljaska,Antartik
i Svalbard u Norveškoj. 

ProšlegodinegrađaniVenecije
protestvovalisuprotivturističke
industrije koja je narušila kvalitet 
njihovogživota, kojauništava
okolinu i  tjera stanovnike iz 
grada. Populacija Venecije pala 
je od 175.000 koliko ih je bilo 

nakon Drugog svjetskog rata na 
današnjih 55.000.  Prošle zime 
vladaItalijeizvaničniciVenecije
postigli su dogovor o planu za 
blokiranje prolazaka velikih kruzera 
u vodama kod Trga Svetog Marka u 
Veneciji. Odluka je donijeta nakon 
pritužbilokalnihstanovnikainakon
što jeUNESCOupozoriodabi
Venecijamogladasenađenalisti
„ugroženih”lokacija.

CNNjeobjaviojeovegodine
„crnu” listu mjesta koje u ljeto  
2018. treba izbjegavati na kojoj 
senašaoiDubrovnik.UNESCO
je,prenio jeCNN,Dubrovniku
zaprijetio oduzimanjem statusa i 
zaštite ako grad ne riješi problem 
previše posjetilaca. Tokom jednog 
danauavgustu2016.čakse10.388
osoba popelo na zidine koje datiraju 
iz 15. vijeka. 

Ovegodine,gradjeograničio
broj ljudi koji se mogu iskrcati 
sbrodovauodređenomvremenu.
Najavljenojeidaćesasadašnjih
osam hiljada, broj turista koji 
mogu posjetiti grad u naredne 
dvijegodinebitismanjennačetiri
hiljade.Sljedećeg ljeta,poprvi
put nakon što već skoro dvije
decenijepristajuudubrovačkoj
luci,kruzerimaćebitiograničen
broj dolazaka.

Sveučilište u Dubrovniku
istraživalo je potrošnju turista
i zaključiloda gosti skruzera
na jmanje  t roše .  „Tur i s t i  u 
Dubrovnikutrošeprosječnodnevno
160 eura, izletnici troše 30 eura, a 
posjetitelji s kruzera 24 eura”, rekla 
jehrvatskimmedijimaIvanaPavlić.

U Crnoj Gori, međutim,
putnici sa kruzera troše 
gotovo duplo više. Prema 

analizi koju je prije nekoliko 
godinaradilaNacionalnaturistička
organizacija turisti sa kruzera kada 
dođuuKotoruprosjekupotroše
oko43eurapoosobi,ačlanovi
posade oko 29 eura. Nema nikakve 
logike da su turisti rastrošniji u 
KotorunegouDubrovniku,aNTO
je,sjetićetese,onaorganizacija
koja stalno objavljuje da imamo 
osamsto posto turista više nego lani.

LukaKotor,kojajevećinskiu
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Posla ima, 
al’ u Njemačkoj

i

kako ZZZcG iZvoZi neZapoSlene

iZ ZZZ su saopštili da crnogorski građani posao 
u njemačkoj mogu tražiti i naći na više načina 
– slanjem radne biografije njemačkom zavodu,  
direktnim obraćanjem poslodavcu u toj zemlji  
i posredstvom crnogorskog Zavoda. nijesu 
pojasnili zbog čega pomažu odliv radne snage 
iz crne Gore 

drustvo
v

ako se često žalimo i
kritikujemo institucije, 
postoje evo i  primjeri 
kad one  idu u korak 

sa vremenom i osluškuju potrebe 
građana.Ovesesedmice recimo
istakaoZavodzazapošljavanjeCrne
Gore.Ukratko,nadležniuZavodu
suočitokonačnopriznalidaštose
tičezapošljavanjauCrnojGoriinije
neka perspektiva, pa su se okrenuli 
inostranimtržištimarada,prijesvega
njemačkom.

Početkomovenedjeljepomoćnica
direktoraZZZSanja Rabrenović 
obavijestila je javnost da ova 
institucijanamjeravadaubudućem
periodu intenzivira postojeću
saradnju sa javnimslužbamaza
zapošljavanje iz zemalja Evropske 
unije,idodaladapostojiznačajno
interesovanjagrađanaCrneGoreza
raduNjemačkoj.Onajekazalada
ćeonajavljenojsaradnjijavnostbiti
blagovremeno obaviještena. 

I dok građanstvo, posebno
nezaposleni,sanestrpljenjemočekuju

noveinformacijeomogućnostima
zapošljenjauNjemačkoj,čelnici
Zavoda sanjare o drastičnom
poboljšanjukatastrofalnepolitike
zapošljavanjauCrnojGori.

Ovonedjeljna informacija iz
Zavodaglasida jenezaposlenih
građana41.170,štojesamo0,6odsto
manje nego prethodne nedjelje, u 
procentima stopa nezaposlenih je 
palasaprošlosedmičnih17,84na
17,74 odsto.

Samomožemozamisliti što
ćesedesitikadase intenzivira
saradnjasaprostranimtržištima
radaEU,prijesvegaNjemačke,i
kadastopenezaposlenostipočnu
nedjeljno padati za par procenata. 
Kojićetostatističkipodvizibiti.
Nijenemogućedaćeseispostaviti
da imamo malo nezaposlenih, pa 
ćeZavodposaou inostranstvu
nalaziti i za zapošljene. Uostalom, 
tosevećdešavaugrađevinarstvu
–ponestajeradnikajervećinaide
uNjamačkudaradizačetiriputa
većednevnice.

vlasništvu Opštine, prošle godine 
je zaradila blizu milion eura. 

„Do sada niko nije radio studiju 
o uticaju kruzera na životnu
sredinu”,kažezaMonitor Vladimir 
Bujišić, sekretar Sekretarijata za 
razvoj preduzetništva, komunalne 
posloveisaobraćajuOpštiniKotor.
On objašnjava da se ovih dana 
radi opštinski Plan zaštite životne 
sredine koji bi trebao da bude 
završen za nekoliko mjeseci i kojim 
ćebitiobuhvaćena iovaoblast.
„To što se zaradi od dolazaka 
kruzera svakako bi trebalo izvagati 
sa štetom koju naprave”, smatra 
Bujišić.

Direktor Instituta za biologiju 
mora izKotoraMirko 
Đurović ranije je rekao 

da ta institucija ne radi analize 
uticaja kruzera na morski ekosistem 
u zalivu. „I dok brodovi stoje, 
njihovi motori rade, pa ko rano 
ujutrudolaziuKotorvididase
stvorio jedan sloj tog sumpora i 
gasa koji ispuštaju kruzeri”, rekao 
jeĐurovićzaportalRTCGiistakao
da jenajvećiproblemmanevar
kadasebrodoviokrećuumjestui
sidrenje,kojenijevezanozaLuku
negoseodvijauzalivu.Kompletan
živisvijetuništavasenamjestu
koje sidro zahvata, precizirao je 
Đurović.

U maju prošle godine Vlada je 
donijelanovuUredbuograničnim
vrijednostimasadržajazagađujućih
materijautečnimgorivimanaftnog
porijekla, kojom je propisan 
kvalitet brodskih goriva u skladu 
sa novom direktivom Evropske 
unije iz 2016. Propisano je da su 
svi plovni objekti prije ulaska u 
teritorijalnevodeCrneGoredužni
da izvrše prebacivanja sa prethodno 
korišćenognagorivokojeispunjava
usloveutvrđeneovomuredbom.
Početkomovegodinehvalilismo
sekakoćeKotor imatisveviše
kruzera jer moraju ispuniti mnogo 
manjestandardaodonihkojivažeu
Dubrovniku koji pripada Evropskoj 
uniji.Znamokakosekodnasuvijek
rješava dilema - pare ili priroda. 
Pare, prirodno.

Miloš BAKIĆ 
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ČelniciZavodabinaovajnačin
konačnomoglidariješedosadašnje
muke sa namještanjem statistike. U 
polugodišnjemizvještajuZavoda
navodi se da je broj nezaposlenih 
na kraju juna bio 42.737, što je za 
3.356 manje nego u isto vrijeme 
protekle godine. Do ove pozitivne 
statistike se došlo, kako su Vijesti 
pisale, brisanjem nezaposlenih sa 
evidencije.

Di rek tor  Zavoda  Suljo 
Mustaf ić  se  nedavno 
p o h v a l i o  p o z i t i v n i m 

trendom i istakao smanjen broj 
fakultetskiobrazovanihimladihna
evidenciji nezaposlenih. Naravno da 
nije objasnio da se do tih rezultata 
došlo tako što se po novim pravilima 
oni koji se u tačno određeno
vrijemene javeZavoduodmah
brišu sa evidencije nezaposlenih, a 
statistika za visokoškolce i mlade 
je napredovala jer su iz evidencije 
izbrisanisvikojisuna,,stručnom
usavršavanju’’.

Novi  s t roži j i  pravi lnici  i
brisanje sa evidencije doveli su 

dofantastičnihrezultata–krajem
2016.međunezaposlenimauCrnjoj
Gori bilo je 11.776 sa završenim 
fakultetom, iličetvrtinaukupnog
broja nezaposlenih.Kreativna
statistikačiničudapaihjezasamo
godinu i po šest hiljada manje na 
birou – samo 5.833. Toliki broj 
visokoškolaca nije našao posao, ali 
jevažnodasuispariliizevidencije.
Čistodasvojomdiplomomskojom
ne mogu do posla ne kvare lidersku 
idiludržave.

Kakve  se  sve  s ta t i s t i čke
manipulacije otvaraju novom 
strategijom posredovanja za 
zapošljavanje u inostranstvu, sigurno 
nećemobitinavrijemeobavješteni.
TekzasadaizZavoda
kažu da crnogorski
g r a đ a n i  p o s a o  u
Njemačkojmogutražiti
inaćinavišenačina–
posredstvomZavoda,
akopostoji tražnjaza
konkretnim radnim 
mjestom, slanjem radne 
biografijenjemačkom

zavodu ilidirektnimobraćanjem
poslodavcuuNjemačkoj.

„Na našem sajtu se nalaze detaljna 
uputstvakako segrađanimogu
informisati o slobodnim radnim
mjestima,nesamouNjemačkoj,već
iudrugimdržavama.Informacije
semogudobiti i ličnouZavodu
ili telefonskimputem“,navela je
Rabrenovićeva.

,,Naša Vlada zapošljava naše 
građaneuNjemačkoj!Eovo je
vrhunac’’,biojejedanodkomentara
čitalacanaovuvijest.

U odgovorima dostavljenim 
MonitoruizZavodasunamobjasnili
da oni u ,,cilju podrške legalnim 
radnim migracija i asistenciji 
državljanimaCrneGoreprilikom
nalaženjaposlau inostranstvu’’,
sarađujesaFederalnomagencijom
zazapošljavanjeSRNjemačke i
institucijom u okviru ove agencije 
koja se bavi zapošljavanjem stranih 
radnika–Centralnomposredničkom
kancelarijom za strane radnike i 
stručnjakeizinostranstva.

NačelnicaOdsjekazaEURESi
međunarodnoposredovanje
u  z a p o š l j a v a n j u  m r 

Gordana Vukčević objašnjava za 
Monitor daZavoduovimslučajevima
ne radi direktno posredovanje kao 
što to radiuCrnojGori: ,,Uloga
Zavodaprilikomposredovanjapri
zapošljavanju u inostranstvu je, da 
prijesvega,informišenašegrađane
omogućnostima,kaoiopravimai
obavezama’’.

IzZavodaističudasuseuključili
u ovaj posao da bi minimizirali 
nepravilnosti i obmane naših 
građanaprinalaženjuposlaudrugoj
državi,kaoisprečavnjenelegalnih
migracija. U tu svrhu su, kako 
kažu ,,radimaksimalne zaštite
našihgrađana ipomoćiukoliko

razmišljaju o odlasku 
u inostranstvo’’,
uradiliivodičKako 
se zaštititi prilikom 
zapoš l javanja  u 
inostranstvu? koji 
se nalazi na sajtu 
Zavoda.

Plemenito. Samo 
u prvoj polovini 

naša vlada 
zapošljava 
naše građane u 

njemačkoj! e ovo je 
vrhunac’’, bio je jedan 
od komentara čitalaca 
na ovu vijest

● DRŽAVA IM POMAŽE DA ODU: Raniji odlasci 
crnogorskih državljana na rad u Njemačku  
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u odgovorima 
dostavljenim 
Monitoru iz Zavoda 

su objasnili da oni u ,,cilju 
podrške legalnim radnim 
migracijama i asistenciji 
državljanima crne Gore 
prilikom nalaženja posla u 
inostranstvu’’, sarađuju sa 
Federalnom agencijom za 
zapošljavanje Sr njemačke

drustvo
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prošle godine uNjemačkoj je
pokrenuto 65.755 postupaka protiv 
ilegalnih radnika. Do tih internih 
podatakanjemačkecarine,kojaje
zaduženazasuzbijanjeradanacrno,
došao je list Velt, a pretpostavlja se 
da jebrojneotkrivenihslučajeva
višestrukoveći.KakopišeDojče 
velemeđudesetzemaljakojesu
glavni izvor radnika na crno nalaze 
se, osimCrneGore, sve ostale
zemljeizbalkanskečekaoniceEU:
Albanija,Srbija,Bosna,Makedonija,
Kosovo.PobrojanesujošUkrajina,
Moldavija, Turska, Vijetnam i Gana. 
Najdubljecrnerupesugrađevinska
branša, restorani i hoteli.

Dosada jeZavodusklopu
saradnje sa Federalnom 
agencijom za zapošljavanje 

SRNjemačke organizovaoidva
sajma legalnih radnih migracija u 
SRNjemačku.

, ,Povezivanje crnogorskih 
građanainjemačkogtržištaradanije
ufunkciji,nitisemožeiskorišćavati
za odlazak u neku zemlji EU i 
pokušaju dobijanja nekih vrsta 
socijalnihpomoći.
Takođe,nepostoji
‘lakazarada’ine
možeseočekivati
da se za samo 
1 5 - a k  g o d i n a 
ž i vo t a  i  r a d a
u inostranstvu 
možeobezbjediti
lagodan život i
egzistencija do 
kraja života’’ ,
n a g l a š a v a 
Vukčević.

I sve su tako iz 
Zavodadetaljno
obrazložili sem
što nisu odgovorili 
na Monitorova 
p i t a n j a  d a  l i 
Z a v o d  i m a
neki finansijski
p o d s t i c a j  o d 
n j e m a č k i h
institucija, te nismo dobili komentar 
nakritikedajeneobičnodadržavni
Zavodposredujeuzapošljavanju
u inostranstvu, u zemlji koji se 
suočava sa sve većimodlivom

kadrova.
U potrazi za perspektivom i 

nadomuboljiživotcijeli region
se prazni. Treba pohvaliti napore 
Zavoda da pomogne svoj im
g r ađan ima  da  s e  domognu
blagostanjaZapada.

Toječistaempatija,jerračunice
tunepomažu:podaciOrganizacije
za ekonomsku saradnju i razvoj 
ukazujudabogataNemačka ima
tek 11,3 svršena studenta medicine 
na 100.000 stanovnika,  dok 
neuporedivo siromašnija Srbija 
ima – 17. Sve je više procjena, 
piše Dojče vele, daNjemačka
ne rješava ovaj problem jer je 
procijenjeno da se tako više isplati. 
DržavaNjemačkazasedmogodišnje
školovanje jednog doktora utroši oko 
225.000 eura.  Školovanje jednog 
doktoramedicineuCrnojGori je
dosta jeftinijepadržava izdvoji
oko 20.000 eura, dok stvaranje 
ljekaraspecijalistedržavukoštaoko
100.000 eura. E kada ljekar, bez ili uz 
posredstvoZavoda,odeunaprimjer
uNjemačkutominjihustartu,od

našesirotinje,čašćavamo.Otome
štonasvećsadamučinedostatak
kadrova ne samo u zdravstvu, niko 
ozbiljno i ne razmišlja. Ili javnost 
nije obaviještena. 

Ovom nezaustavljivom procesu 
kojicrnimbojinašubudućnost,na
uštrbjošvećegbogatstvarazvijenih
zemalja,branamože jedinobiti
naš mentalitet. Naime, prema 
istraživanjuUNDP-a,skorodvije
trećineradnosposobnogstanovištva
CrneGore, ili64odsto,radijebi
prihvatilo zaposlenje u javnom 
sektoruzamjesečnaprimanjaod
450 eura, nego u privatnom za 750. 

Dokjedržavnogposla,veza,rođaka,
kumova,partijeimaćekodaostane
u ovoj zemlji da brani tekovine. 
Statističke.

Predrag NIKOLIĆ

● POPRAVLJA STATISTIKU : 
Suljo Mustafić 
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Za Donalda Trampa kažu da ne voli 
da čita knjige, čak da nije pročitao 
ni knjige koje je tobože napisao. 

Međutim, prošle sedmice je objavljena 
knjiga koju su mu, vjerujem, pročitali od 
prve do posljednje stranice. Sadržaj te 
knjige mu je izgleda bio toliko neprijatan 
da su njegovi advokati pokušali da zaustave 
njeno objavljivanje. Naravno, kao i svaki 
pokušaj cenzure, to je dovelo do još veće 
potražnje za knjigom, posebno u društvu 
koje tradicionalno prkosi svim zabranama. 

Autorka, Omarosa Manigolt Njuman, je i 
priželjkivala upravo takvu kontroverzu. Ona 
je, po mojoj procjeni, najbolja Trampova 
učenica i sada upotrebljava sve njegove 
taktike i trikove protiv njega. Arhetipna 
je to priča – učenik protiv učitelja. Borba, 
međutim, tek počinje i nije jasno ko će 
izvući deblji kraj. Mislim da Omarosin strah 
za ličnu bezbjednost ima osnova. Znati 
problematične lične detalje o predsjedniku 
SAD-a i javno govoriti i pisati o njima čini 
se kao ples na ivici ambisa. Može li Aska 
pobjediti vuka?

Omarosina knjiga se brzo čita. Fascinira 
njena životna priča. Od djetinjstva 
siromašne afroamerikanske djevojčice u 
jednom od najopasnijih američkih gradova 
(njen otac i brat su stradali u obračunima 
gangsterskih grupa) do bliske prijateljice 
i savjetnice američkog predsjednika. 
Trampa upoznaje još 2004. godine 
kao učesnica u prvoj sezoni njegovog 
televizijskog programa Šegrt i otada 
su u stalnom kontaktu. Tramp postaje 
njen idol i narednih godina u medijskim 
nastupima Omarosa imitira njegovo 
provokativno ponašanje. Čak objavljuje 
i knjigu pod naslovom Prekidač kučke: 
Kada ga treba uključiti, a kada isključiti. 
Politički je, međutim, opredjeljena za 
Demokrate, a ulazi u Trampovu kampanju, 
s namjerom da pomogne prijatelju koji 
skoro da nema nikakve šanse na uspjeh, 
tek kada biva prevarena od strane Hilari 
Klinton u vezi pozicije u kampanji koja 
joj je bila obećana. Najveći dio knjige je 
posvećen upravo Omarosinom angažmanu 
u Trampovoj kampanji i, kasnije, u Bijeloj 
kući od januara do decembra 2017., kada 

je grubo primorana da da ostavku od 
strane Trampovog šefa kabineta, generala 
Džona Kelija (što, sada kada je podrobno 
opisano u knjizi, može dovesti do skorog 
kraja i njegove karijere).

U suštini, Omarosa je u Trampovom timu 
bila zadužena za odnose sa manjinama, 
posebno sa Afroamerikancima, koji su u 
velikoj većini glasali protiv Trampa. Mislim 
da se iskreno zalagala da pronađe prostor 
za saradnju, organizujući zajedničke 
susrete i projekte, i da njeno razočarenje u 
Trampa nastaje kada (konačno) shvata da 
on za to nije zainteresovan i da je spreman 
da dovede i do nasilnih rasnih sukoba u 
Americi ako bi to učvrstilo njegovu vlast, 
kao i vlast njegovog oligarhijskog klana. 

Uz to, u najkontroverznijem dijelu 
knjige, Omarosa tvrdi da Tramp rapidno 
mentalno degradira, što potencira i samim 
naslovom knjige Poremećen. Ona piše da 
Tramp više ne može da se koncentriše 
i da pamti, da priča u fragmentima ili 
ponavlja jednu te istu stvar, da često 
koristi vulgarne fraze (nazivajući na primjer 
premijera Duška Markovića „cmizdravom 
banditskom kučkom”), da piše šokantne 
tvitove i telefonira usred noći, da bjesni i 
urla za najmanju sitnicu, itd. Po Omarosi, 
Tramp je na neki način postao zatvorenik 
generala Kelija koji nastoji da ga izoluje od 
ostalih savjetnika i bliskih prijatelja, dok 
se potpredsjednik Majkl Pens već tajno 
priprema da preuzme predsjedništvo 
kada Tramp da ostavku ili bude smijenjen 
(što je izuzetno komplikovana ustavna 
procedura). Omarosa svjedoči da je 
nekoliko puta čula kako saradnici Pensa 
oslovljavaju sa ,,predsjedniče,” a da on sam, 
kada je sa Trampom, isijava licemjerno 
lažnu slijepu odanost i robotizovani 
samozaborav. Trampova supruga Melanija 
spava u odvojenoj sobi i nalazi načine da 
ga ponizi i kazni. 

Omarosin opis psihološki nezdrave 
atmosfere u Trampovoj Bijeloj kući 
ima sve primjese šekspirovske 

tragedije sa nuklearnim bombama u 
pozadini. Hoće li se lična tragedija jednog 
čovjeka prevratiti u tragediju čitavog 
čovječanstva?

omarosin opis 
psihološki 
nezdrave 
atmosfere u 
trampovoj 
bijeloj kući ima 
sve primjese 
šekspirovske 
tragedije sa 
nuklearnim 
bombama u 
pozadini. Hoće li 
se lična tragedija 
jednog čovjeka 
prevratiti u 
tragediju čitavog 
čovječanstva?

druga amerika
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Statistika i stvarnost 
u raskoraku

p

ljetnja  turiStiČka SeZona na Sjeveru

nadležni za turizam na sjeveru države tvrde da 
je sezona uspješna i slična prošlogodišnjoj, a 
hotelijeri da je propala

remazvaničnimbrojkama,
turističkasezonakojaje
na izmaku, na sjeveru 
z e m l j e  n i j e  m a n j e 

uspješnaodprethodnih.Nadležni
zaturizamtvrdedaćeslabuposjetu
tokom juna i jula, nadomjestiti 
rezultati pred i postsezone. Vlasnici 
smještajnih kapaciteta, pak, tvrde da 
je ljeto propalo. 

Na Eko/katunu Vranjak  na 
Bjelasiciodminuleturističkesezone,
tvrde, nijesu imali nikave koristi. 
Loševrijemeotjeralojegosteiztog
autentičnogturističkogkompleksa.
JedanodvlasnikaMilorad Bulatović 
kažedasutokomcijelogjunaijula
rezervacije masovno otkazivane. 
Osim 10-ak dana avgusta, gotovo da 
nije bilo perioda kada su smještajni 
kapaciteti u jednom od najstarijih 
eko/katunanasjeveruCrneGore
bili popunjeni.

„Nemožeseračunatinidasmo

imali ljetnju sezonu. Previše kišnih 
dana i niske temeprature uslovile su 
masovno otkazivanje rezervacija. 
Naši objekti su na 1.800 metara 
nadmorske visine, pa je kišno ljeto 
višeličilonajesen.Utimuslovima
nikoneželidajenaplanini.Naši
gostisu,zboglošegvremena,čestoi
skraćivaliboravak”,kažeBulatović.

Onobjašnjavada jeočekivanu
posjetuosujetilai„priličnoneprecizna
meteorološkaprognoza“.Čestose,
kažeBulatović,dešavalodanaosnovu
prognozagostima„obeća“ lijepo
vrijeme, a tih dana kiša ne prestaje. 
Naročitosu,kažeon,bileneprecizne
prognoze iz regona, koje su se odnosile 
napodručjesjeveraCrneGore.

„Maj, jun i jul su potpuno 
podbacili.Jedinotokomdesetakdana
avgusta imali smo grupne posjete, 
međutim,i grupesubile,upravo,
zbog nestabilnog vremena, manje 
brojne.Teškodaćeostatakavgusta
ili, septembar, nadomjestiti loš bilans 
ostatkaljeta.Naplaninisunoći,bez
obzira na to koliko je preko dana 
toplo,vrlohladneineočekujemo
daćesenekoodlučitidaostajeu
planini“,objašnjavaBulatović.

Sličnokažu i u jošnekoliko
manjih hotela u planinskim 
turističkimcentrima.Potpuno

su nezadovoljni brojem gostiju 
tokom juna i jula. I u tim objektima 
rezervacije su zbog kiše masovno 
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Pozitivni primjeri 
Koliko god da je zvanična  statistika, kako kažu pojedini vlasnici 

smještajnih kapaciteta na sjeveru, neprimjenjiva na  turističku stvarnost 
ovog ljeta, neosporno je da se, bar u nekim planinskim centrima,  ipak, 
otišlo korak dalje u kvalitetu i raznovrsnosti vanpansionske ponude. 

Kolašinci su samo tokom avgusta oraganizovali nekoliko kulturno-
zabavnih događaja sa raznovrsnim sadržajima i respektabilnim gostima. 
Tako je, u okviru Međunarodnog festivala alternativnog teatra Korifej, 
taj grad posjetilo na desetine  pozorišnih trupa iz regiona i evropskih 
zemalja. Blizu 700 tangerosa iz 30-ak zemalja svijeta plesalo je na 
gradskim trgovima i ulicama, a  gosti Nort festa bila su značajna imena 
ex-YU muzičke scene.

Zbog svog jedinstvenog sadržaja, velikog broja internacionalnih 
umjetnika i gostiju, kao i zbog velikog značaja za razvoj turizma u 
Crnoj Gori, Tango kamp je dobio i prestižno priznanje od Nacionalne 
turističke organizacije. 

Vrijednost kolašinskog kampa, objašnjava organizator darko 
dožić, vidi se i u tome što već godinama privlači veliki broj stalnih 
internacionalnih gostiju, koji,  bez obzira na udaljenost i nepristupačnost 
sjevera naše države, odlučuju da ljetnji odmor provedu u Kolašinu. Ljeto 
je obilovalo i književnim večerima, izložbama, promocijama nacionalne 
kuhinje i domaće radinosti, a u toj varoši održan je i festival karikature. 
Time je ispravljena dugogodišnja turistička kolašinska falinka, pa su  
turisti imali dovoljno razloga da se zadrže i u gradu. 

Na Žabljaku se nije radilo puno na kulturi, ali su skoro potpuno 
riješili problem vodosnabdijevanja, na što je ranijih godina bilo dosta 
primjedbi. 

„Ove godine je problem vodosnabdijevanja 90 odsto riješen. 
Međutim, turisti imaju najviše primjedbi na nedostatak više zabavnih 
sadržaja, kada su djeca i porodične posjete u pitanju i na nedostatak 
organizovanih aktivnosti kada su loše vremenske prilike“, priznaju u TO. 

Iako za sada ne mogu da se pohvale značajnijim brojem turista, 
da gostima i sugrađanima ljeto učine zanimljivijim, potrudili su se i u 
Mojkovcu i još nekoliko varoši na sjeveru. Pored tradicionalnih, dogodili 
su se još poneki kulturni sadržaji, koji, kažu, ipak tek treba da zažive i 
privuku goste.  

otkazivane. 
„Šta god da kaže statistika,

ja znam kako je bilo u mojem i 
sličnimobjektimatokomprvadva
ljetnjamjeseca.Bilo jedanakad
su u hotelu bili samo zaposleni. 
Moguće da će seminari i slični
događaji,kojisuodržavaniuvelikim
hotelima popraviti prosjek, ali ovo je 
propala sezona i nema tog vlasnika 
smještajnih kapaciteta na sjeveru, 
kojimožebitizadovoljanposjetom“,
kaževlasnikjednogmaloghotelau
Kolašinu.

S druge strane,  nadležni zatu r izam u   tom,  a l i  i  u 
drugim gradovima na sjeveru 

države, tvrdeda je sezonaslična
prošlogodišnjoj. 

„Odpočetkajunadodanas,Žabljak
je posjetilo oko 90.000 turista. Oko 80 
odsto bilo je stranih  gostiju. Najviše 
iz  Srbije, Rusije, Izraela, Italije, 
Francuske,Belgije,Španije.Vidanje
porast turista izNjemačkeiVelike
Britanije.Samasezonajenegdjena
nivou prošlogodišnje,  nedostatke i pad 
posjeta koje smo imali u julu mjesecu, 
zbog izuzetno loših vremenskih 
uslova,nadomjestilaječinjenicadaje
ovaljetnjasezonapočelavećkrajem
aprila. U  periodu  aprila i maja imamo 
čakporastposjetazaoko15odsto
uodnosunaprošlugodinu”,kaže
direktoricaTurističkeorganizacije
(TO)utomgradu Vanja Krgović 
Šarović.

Porast gostiju iz Finske, Danske, 
UjedinjenihArapskihEmiratabilježe
uKolašinu.Utomgraduboravilo
je, u odnosu na prošlu godinu, 
višeBelgijanacaiAustrijanaca.U
lokalnoj TO priznaju da je tokom 
juna i jula sezona bila lošija nego 
lani.PredsezonajeiuKolašinubila
uspješna,kažu,pajetokomaprilai
maja bilo preko 5.000 gostiju, što je 
za 50 odsto više nego prošle godine. 
Oniočekujudostaiodpostsezone,no
dosadašnje iskustvo ne ide u prilog 
tim nadama. Naime, do sada se nije 
pokazalodaturistibašhrleuKolašin
nakon 1. septembra. 

Kišnovrijeme,definitivno,nije
osujetilo brojnost posjetilaca  u 
Nacionalnomparku(NP)Biogradska 
gora,tvrdeutompreduzeću.Kažu

daćesezonakoja jeprikrajubiti
rekordna, iako je 2017. bila najbolja 
uposljednjih20godina.Tozaštićeno
područje,  prema dosadašnjim
podacima, posjetilo je  8.000 turista 
više  nego lani. 

„Možemoočekivatidaćeova
godina premašiti broj od 50.000 
turista.Našciljnijepovećanjebroja
turistauovomzaštićenompodručju,
već da turisti  koji posjećuju
nacionalni park budu zadovoljni. 
Uzpovećanjebrojaturista,zalažemo
se i za unapređivanje kvaliteta
turističkeusluge.Cjenovnapolitika
se nije mijenjala u posljednjih pet  
godina“, ističedirektorNPSaša 
Jeknić.

Prema zavničnim podacima,

Nikšić jezašestmjeseciposjetilo
oko 3.780 gostiju, koji su ostvarili 
okodevethiljadanoćenjailiosam
odsto više nego u istom periodu prošle 
godine.Statistikakažeda jebroj
gostijuujunubionapribližnoistom
nivou kao u uporednom periodu, ali 
jebrojnoćenjapovećan.

U tajgradse,kažuturističkiposlenici, najviše dolazi 
u  j u lu  i  avgus tu  i  t o 

zbog tradicionalnih muzičkih
manifestacija. U tom periodu,
navodno,posjetajebilazatrećinu
većanegoprethodnihmjeseci.

Jednojesigurno:dajepostatistici,
živjelibikaouDanskoj.

     
Dragana ŠĆEPANOVIĆ
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Digitalna pismenost 
pravi put u budućnost 

Zemlje koje ne uskoče makar u posljednji vagon 
digitalne transformacije i ne prihvate zakone 
četvrte industrijske revolucije dugoročno će 
izgubitii šansu za priključak razvijenima

m

vladan tabaš, predSjednik  odbora Za diGitalnu 
tranSForMaciju aSocijacije MenadŽera crne Gore

intervju

O N I T O R :  Š t a  s e 
podrazumi j eva  pod 
digitalnom, odnosno 
i n f o r m a t i č k o m 

pismenošću? Koliki je procenat 
građana u Crnoj Gori informatički 
pismen, odnosno koristi aplikacije 
word, excell, internet?

T A B A Š :  I n f o r m a t i č k a
pismenost podrazumijeva skup 
znanjaivještinakojeomogućavaju
korišćenjepersonalne računarske
opreme (PC, notebook, tablet) i
osnovnih aplikacija (programa,
softvera)zazadovoljavanjeličnih
ili poslovnih potreba. Na osnovnom 
nivou to bi bila upravo ona znanja 
pomenuta u Vašem pitanju. Ali 
to nikako nije dovoljno. Treba da 
težimostandarduukomedigitalna
pismenost podrazumijeva stavljanje 
IT-aufunkcijuzadovoljavanjavećine
našihpotrebaza informisanošću,
komunikacijisaorganimadržavne
i lokalne uprave, sa bankama i 
realizaciju prava i obaveza koja iz 
togaproističu.Bojimsedasmou
ovom trenutku daleko od tog nivoa 
digitalne pismenosti, ali znam da on 
nijenedostižan.Premapodacima
MONSTAT-a za 2017. godinu oko 
70odstodomaćinstava imalo je
PCračunari/ilinotebook,aoko70
odstoposjedujemobilneuređaje
i isto toliko ima pristup internetu. 
Ovo je zaista dobra osnova, ali 
teško je rećikolikiprocenatnaše
populacijeje„informatičkipismen“.
Radije bih to mjerio na osnovu ovih 
podatakaičinjenicedaseuanketi
MONSTAT-a od 82 do 96 odsto 
populacija između16 i54godine
izjasnilo da svakodnevno koriste 



br. 1453 / petak /24. avgust 2018.br. 1453 / petak /24. avgust 2018. 25

intervju

Četvrta industrijska revolucija
Monitor: Slažete li se sa tvrdnjama da je širenje digitalne 

pismenosti jedini pravi put u budućnost?
tabaš: Apsolutno. Zaista vjerujem da je 4. industrijska revolucija 

informatička (r)evolucija oličena u digitalnoj transformaciji koja se 
može definisati kao evolutivni proces izmjene ustaljenog načina života 
i poslovanja primjenom digitalnih tehnologija. Prije svega primjenom 
softvera i novih tehnoloških rješenja baziranih na internet servisima i 
modernim informatičkim tehnologijama. Digitalna transformacija je 
nesumnjiv trend u svijetu, ali i u okruženju. Nizovi paralelnih procesa 
odvijaju se svakodnevno mijenjajući način života ljudi i rada preduzeća 
i korporacija. Ona je jednako primjenjiva kako u ekonomski visoko 
razvijenim zemljama, tako i u onima koje odlikuje niži ili nizak nivo 
ekonomske razvijenosti, a u koje spadamo i mi. Digitalna transformacija 
ne može da prevaziđe ekonomski i društveni jaz, ali njena primjena 
može da ubrza njegovo smanjenje. Zato vjerujem da je to naša velika 
šansa. Smatra se da će zemlje koje ne uskoče makar u posljednji vagon 
digitalne transformacije i ne prihvate zakone četvrte industrijske 
revolucije dodatno zaostati u razvoju dugoročno izgubivši šansu za 
priključak razvijenima. Rezultati analiza tržišta (IDC, 2017) predviđaju 
da će za pet godina trećina preduzeća biti ugrožena od strane svojih 
konkurenata ukoliko se digitalno ne transformišu.

Posebno važan segment digitalne transformacije je digitalna 
ekonomija, odnosno digitalno poslovanje kompanija. Digitalizacijom 
preduzeća povećava se njihova efikasnost, produktivnost i profit 
kao konačni cilj poslovanja. Digitalna transformacija podrazumijeva 
promjenu strategije poslovanja u skladu sa konstantnim tehnološkim 
progresom koji omogućava smanjenje troškova, povećanje profitabilnosti 
i zadovoljstva kupaca.

Ovo se sve više prepoznaje u okviru formalnih organizacija i NVO 
u Crnoj Gori. Kao dobar primjer pomenuo bih Asocijaciju menadžera 
Crne Gore, koja je prije nepuna tri mjeseca formirala Odbor za digitalnu 
transformaciju. Vizija Odbora je digitalno transformisana ekonomija 
Crne Gore, a misija evolutivna promjena načina poslovanja i prelazak 
crnogorskih preduzeća sa ustaljenog načina na digitalno poslovanje 
prihvatanjem digitalne transformacije. U Privrednoj komori odavno 
postoji Odbor za informacino komunikacione tehnologije koji okuplja 
kompanije iz ovog sektora.

računar.Zanimljivojeidasamo30
odsto anketirane populacije misli da 
ne posjeduje dovoljna znanja u IT-u.

MONIOTOR: Može li se reći da 
su informatički pismeni svi oni koji 
koriste društvene mreže?

TABAŠ:Odmlađihod24godine
čak96odstosvakodnevnokoristiIT
tehnologiju. Ovo bih ipak uzeo sa 
rezervom, jer iskustveno znam da, 
posebno tinejdžeri,korišćenje IT
tehnologija svode na komunikaciju 
posredstvomdruštvenihmreža i
praćenje internet sadržaja.Ovo
je dobar preduslov, ali ne bih ga 
prihvatio kao apsolutnu digitalnu 
pismenostvećsamokaoosnovza
njen razvoj.

M O N I TO R :  U  k o j i m  j e 
crnogorskim opštinama najveći 
procenat kompjuterski pismenih?

TABAŠ: Regionalna podijeljenost 
u ekonomskom razvojuuCrnoj
Gori neminovno se odrazila i na 
različitostnivoadigitalnepismenosti.
Ovajstavsamformiraonaosnovu
dugogodišnjeanalize IT tržištau
CrnojGori,aliinaosnovupodataka
o internet penetraciji po gradovima 
i regionima,koja sekrećeod57
odsto na sjeveru, preko 70 odsto u 
centralnoj regiji do 85 odsto na jugu 
(primorju).Nažalost,stepenprimjene
IT tehnologija direktno je srazmjeran 
i ekonomskoj razvijenosti i bogatstvu 
sredine i pojedinaca u njoj.

MONITOR: Gdje se Crna Gora 
nalazi po informatičkoj pismenosti 
u regionu?

TABAŠ: Ovo je vrlo kompleksno 
pitanje i treba ga sagledati iz raznih 
uglova.Kaoprvonebihgovorioo
informatičkojpismenostiizolovano,
većostepenurazvojainformacionog
društva što je znatno kompleksniji 
okvir u kome je IT pismenost 
potreban, ali ne i dovoljan uslov. 

Osnovne  pre tpos tavke  za 
razvoj informacionogdruštvasu:
razvoj, raspoloživost idostupnost
telekomunikacione infrastrukture,
odnosno njenih segmenata koji 
omogućavajuinternetpristup;razvoj
idostupnostservisadržavneuprave,
lokalnih samouprava i banaka, kao i 
kompanija iz domena proizvodnje, 
trgovine,turizmaidrugihuslužnih

djelatnostinamijenjenihgrađanima
i  p r i v r ed i ;  unap ređ ivan j e  i
prilagođavanje pravnog okvira
dinamičnimpromjenamakojedonosi
digitalizacija; intenzivan razvoj 
ljudskihresursa,dinamičnepromjene
obrazovnog sistema i stalna edukacija 
građanaikompanijaikontinuirana
promocijainformacionogdruštvai
razvojITsektorauCrnojGori.

Dakle, vrlo kompleksan skup koji 
usvimelementimauključujekao
preduslovinformatičkupismenost.

Kadgovorimoointernetpristupu,
uCrnojGori je raspoloživost tih
servisa vrlo dobra kod svih provajdera 
ovih usluga, ali je po mišljenju 

značajnogbrojagrađanaikompanija
cijena njima adekvatnih servisa i 
paketa visoka u odnosu na region, 
a samim tim smanjuje se njihova 
dostupnost. S druge strane, servisi 
državneupravesuurazvoju.Portal
e-upravegrađanimanudiveoma
veliki broj servisa, istina na osnovim 
nivoima razvoja, ali je činjenica
da se i tako razvijeni servisi jako 
malokoriste.Kodservisae-uprave
obično sekoristipetnivoa–od
prvog koji podrazumijeva davanje 
informacija,drugogkojiomogućava
preuzimanje neophodnih obrazaca, 
trećegposredstvomkogpodnositete
obrasceinstitucijama,prekočetvrtog
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intervju

Reformom zakoračili unazad
Monitor: Kako je digitalno opismenjavanje zastupljeno u našem 

školstvu? 
tabaš: Nezadovoljan sam načinom na koji se u sistemu obrazovanja 

tretira digitalno opismenjavanje. Posljednjom reformom smo po mom, 
ali i  mišljenju većine kolega iz svih IT struktura, zakoračili unazad. Fond 
časova informatike u osnovnoj školi je 4 x 1, ali zajedno sa časovima 
tehnike. Programom se ne stimuliše kreativno korišćenje informatičke 
tehnologije već se djeca uče osnovnim softverskim alatima što je 
prevaziđen pristup i većina djece ih i sama koristi od ranije tako da u 
školi sistematizuju ta znanja, ali ih ne unaprijeđuju i ne uče da ih koriste 
u realnom životu. Kadar koji predaje ove predmete često nije dorastao 
zadatku. Slično je u srednjim školama. Ovo je ozbiljna greška kojom ovim 
generacijama otežavamo život u nekom budućem digitalnom društvu, 
umjesto da oni budu njegovi kreatori i nosioci. Na univerzitetima postoji 
nekoliko fakulteta koji školuju inženjere informatičkog i sličnih profila 
i programere, ali mislim da im je potrebno  više saradnje sa privredom  
i dinamike u prilagođavanjima nastavnih planova i programa stepenu 
i brzini promjena u razvoju informatičkih tehnologija.

koji već omogućava interakciju
sa institucijom do najvišeg petog 
koji svimgrađanimaomogućava
personalizovaneportalepomoću
kojihdigitalnoupravljajuvećinom
svojih prava i obaveza u komunikaciji 
saokruženjem.Nažalost,kodnassu
servisizasadaprvogidrugog,ređe
trećegnivoa,alimoramponoviti–
ni takvi se ne koriste dovoljno i u 
kapacitetu koji imaju. Mislim da su 
razlozi i kod davalaca elektronske 
usluge koji je jako loše promovišu, 
aliiustrahu,pamožda(usuđujem
se reći)manjku informatičkog
obrazovanjaiinformatičkekulture
građana.

MONITOR: A gdje smo u 
svijetu?

TABAŠ: U procjenama koje 
svake godine daje Svjetski ekonomski 
forumCrnaGorajepozicionirana
između37. i42.mjestausvijetu.
Mislim da stanje nije baš tako dobro 
i da takva ocjena nastaje kao rezultat 
mjerenja rezultata radadržavne
uprave na ovom polju, ali ne i 
društva u cjelini. Ovdje mislim i na 
definisanjepravnogokvirazarazvoj
informacionogdruštvakoji jekod
nasdostadobropostavljen.Nažalost,
čestosamodobropostavljen.

MONITOR: Koliko građani 
shvataju da je biti digitalno pismen 
imperativ za sve koji zaista žele 

da učestvuju u modernoj kulturi 
življenja?

TABAŠ: U prethodnom odgovoru 
samnagovijestiodanemožemobiti
zadovoljni stepenom shvatanja i 
prihvatanjaIT-aodstranegrađana,
ako pod tim ne smatramo samo puko 
korišćenjeITopremeielementarnih
aplikacija i interneta.

MONITOR: Kol iko  se  u 
crnogorskim firmama koristi 
elektronsko poslovanje?

 TABAŠ: Posljednjih godina 

se na ovom polju situacija znatno 
popravila. Naravno, daleko smo od 
zadovoljavajućegnivoa.Ali čini
mi sedamenadžeri crnogorskih
kompanija prepoznaju imperativ 
digitalizacije poslovanja. A na nama 
iz IT-a je da kroz stalne aktivnosti, 
promocije, edukativne radionice i 
sličnoširimoidejudigitalizacijena
svimnivoimadruštva.Zasadasu
ulaganja u IT po glavi stanovnika  u 
CrnojGoriidodesetputamanjau
odnosu na zemlje Evropske unije, ali 
vjerujemdaćesetajodnosznačajno
umanjitiuskorijevrijeme.Zadobro
svih nas.

 MONITOR: Kako se odbraniti 
od hakera?

TABAŠ: Ovo je ozbiljna tema 
koja zahtijeva posebnu obradu.  
Hakerisuokonas,aimeđunama,i
problemi sa njima se dešavaju skoro 
svakodnevno.  A jedina odbrana od 
njihjepovećanjenivoainformatičke
kulture i strogo poštovanje IT 
procedurakodkorišćenjadigitalnih
tehnologija. Odbrana od hakerskih 
napada podrazumijeva i ekstremno 
skupuopremuisoftvere.Miseu
firmiČikom informatički inženjering, 
čijisamosnivačigeneralnidirektor,
većnekolikogodinaozbiljnobavimo
ovim segmentom IT-a.

                      
Veseljko KOPRIVICA
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H I T  N E D J E L J E

ljudi, ljudi

Damir Pilić
Književnik i novinar: 

,,Meni je stvarnost uvijek bila 
maštovitiji scenarist od većine pisaca, pa 
čak i onih koji se smatraju maštovitima. 
Onoga što život može izorganizirati 
teško bi se netko sjetio. Dapače, neke stvari iz 
života izgledaju toliko nerealno da nisu uvjerljive 
u književnosti pa se moraju prilagoditi da bi bile 
književne’’.

(portalnovosti.com)

Tomislav Topić
Direktor Mediteran Film Festivala 

u Širokom Brijegu: 

,,Nemam ništa protiv crvenog 
tepiha, ima on svoje čari i svoju 
važnost. Mi smo se odlučili za malo 
ležerniju varijantu, bez velikih protokola i bez VIP-a. 
Mediteranska ležernost nam je neka vodilja. Puno mi 
je važnije da s gostima odemo na neka mjesta poput 
vodopada Kravica, parka prirode Blidinje ili izvorišta 
Lištice u Borku. To su naši crveni tepisi’’.

(večernji list) 

Dušan Otašević
Akademik, upravnik galerije SANU: 
,, DANAS je čovek zatrpan obiljem informacija koje ne mogu ni da se sagledaju. 

Granice su se toliko raširile. Nekada je Dišan mogao da nacrta brkove Mona Lizi, izloži 
pisoar i da pomeri granice. Danas možete da uradite šta hoćete, da napravite izložbu a da 
u galeriji nema ničega, jer ne postoje reperi. Teško je, kada je sloboda ogromna, pronaći 
svoje mesto. Nisam za ukidanje sloboda, ali ako imate ograničenja, njih ćete rušiti. A sada 
vam je sve otvoreno’’.

(večernje novosti)

Ammar Bašić
Bosanski hafiz: 

,,Cilj je diploma, a ne znanje. 
Cilj je posao, a ne misija. Cilj 
je ‘ja’, a ne ‘mi’. Cilj je interes, 
pa makar i po cijenu obraza. 

Ovo su nažalost stvari koje svi možemo konstatirati. 
Baš u ovakvom ambijentu potrebna nam je čista, 
nepatvorena duhovnost koja će nas vratiti na kolosijek 
ispravnog rezonovanja. Mladim ljudima se danas 
nameću kratice i lažne smjernice do uspjeha, a oni 
zaboravljaju da ne postoji ni lakši ni teži put – postoji 
samo ispravan put’’. 

(klix.ba)

Kajl Skot
Ambasador SAD-a u Srbiji 

osvrnuo se na dječji vojni 
kamp na Zlatiboru: 

,,Zanimljivo je da ruske 
kolege podržavaju paravojni 
kamp za decu na Zlatiboru, dok USEmbassySerbia 
podržava košarkaške kampove, takmičenje iz 
geografije i pripreme srednjoškolaca za školovanje u 
Americi’’,

(blic)

Aleksandar Radić 
Vojni analitičar o najavi 

predsjednika Srbije Vučića o 
vraćanju služenja obaveznog 
vojnog roka: 

,,Kod nas je uvek bio problem odnos države 
prema pojedincu, jer smo stvorili takav mentatlitet 
da se uvek distanciramo od države. Jednostavno 
rečeno, mi smo narod koji ne poštuje svoju državu”.

(n1)

,,Emitovanjem ovakve jedne, kultne emsije 
najviše će dobiti gledaoci - građani Javnog 
servisa, a to je naš osnovni cilj, poboljšanje 
programskih sadržaja”.

božidar šundić, vd generalnog 
direktora rtcG nakon dogovora sa 

darkom šukovićem da se Živa istina 
emituje na javnom servisu
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ljudi, ljudi

NOVAK 
ĐOKOVIĆ

Nakon pobjede nad 
Rodžerom Federerom u 
Sinsinatiju: 

,,Trofej u Sinsinatiju bio je velika 
motivacija za mene, ali opet pokušavao 
sam da ne mislim i ne nabijam sebi pritisak, 
zato što sam već imao nekoliko neuspešnih 
pokušaja. Pre tri godine Rodžer me 
je pobedio i kada sam ulazio u meč nije bilo 
nimalo lako na psihičkom planu, zato što 
znam da sam gubio od njega svaki put kad 
bih izašao na ovaj teren”.

(b92)

MARKO ŠELIĆ 
MARČELO

Muzičar i pisac: 

„Ako elitu zamislimo 
kao skup istinski izuzetnih, 
najuspešnijih pojedinaca koji nisu usput 
oboleli od snobovluka, pa su kadri da svojim 
primerom nadahnu druge - to bi mi imalo 
smisla. Mislim da su naši stvarni neprijatelji 
palanački mentalitet i nekultura, a njih 
ćete naći i na selu i u gradu, pa to smesta 
problematizuje ‘granicu’ ruralno-urbano’’.

(noizz)

SLOBODAN 
BODA NINKOVIĆ 

Glumac:

,,Gledam primer 
Rumunije... ne zagovaram 
nikakve turbulencije, ali 
Rumuni su spremni da izađu na ulicu i 
iskažu stav za mnogo manje probleme nego 
ove koje mi imamo. Svi ti narodi koji su bili 
silom naterani u neki blok i kojima je bio 
nametnut politički sistem, kad su iz njega 
izašli, brže su uspeli da se regenerišu i brze 
reaguju u smislu logičnih reakcija”.

(n1)

Selim Ljuljanović 
Doktor medicine: 

,,Ako ne volite, ne cijenite sebe i 
ne poštujete sebe, vi postajete meta za 
gaženje. Zato, ispred sebe pustite 
kobru, to vam je moj savjet, a u 
srcu čuvajte golubicu. Najvažnije je 
da u svakom trenutku u vašem srcu bude golubica. To je 
osjećaj radosti, ljubavi, samopouzdanja, samopoštovanja i 
slobode. Ako vi dopustite da ode golub, nego vam je kobra 
u srcu, svaka riječ koja se upućuje, djeluje otrovno na vaš 
organizam’’.

(Fos media)

Stjepan Mesić
Bivši predsjednik Hrvatske: 

,,Što se tiče razgraničenja i 
sporenja oko jedrenjaka „Jadran”, 
ta pitanja se mogu rješavati 
samo dogovorom, a mislim i da 
nijedno od tih pitanja nije takvo 
da bi iziskivalo nekakvu veliku 
brzinu. Naime, što se tiče ulaza u 
Bokokotorski zaliv, to pitanje je 
riješeno na jedan dobar način, ali 
to nije konačno rješenje. Međutim, nema incidenata, nema 
problema i to uvijek može čekati. Dakle, nema niti jednog 
razloga da se sada ubrzava nekakva arbitraža ili traži neko 
sudsko rješenje. Što se tiče jedrenjaka, isto tako treba sjesti 
za sto i riješiti to”.

(rFe)

Iva 
Anzulović 

Novinarka koja je ispred 
zgrade Vlade u Zagrebu prosula 
kantu fekalija: 

,,Zaliću izmetom ponaosob 
svakoga ko je u objavama 

novinara bio argumentovano dokazan kao kriminalac. 
Od danas, niko kome je novinar dokazao kriminal 
neće se osećati sigurnim na javnoj površini, kao niti 
institucije, jer nikada neće znati kada ću, gde i na koji 
način gađati izmetom”.

(nedeljnik)
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Ekonomija nultog zbira

ključno 
ekonomsko 
pitanje nije da li 

su određeni poslovi 
zaista „nepotrebni“, 
već koliko se u 
sve većoj meri 
takvim poslovima 
obavlja samo 
jedna distributivna 
funkcija nultog 
zbira, u kojoj 
ulaganje veština, 
truda i tehnologija 
ne može doprinijeti 
uvećanju ljudskog 
blagostanja

trziste
v v

potencijal za automatizaciju u globalnoj ekonomiji 
je ogroman. Adidasova „brza fabrika“ u Bavarskoj 
zapošljavaće 160 radnika, koji će svake godine 

proizvoditi 550.000 pari patika, čime je produktivnost 
u odnosu na fabrike starog tipa povećana pet  puta. 
Britanski maloprodajni konzorcijum  procenjuje  da će u 
narednih 10 godina broj poslova u maloprodaji opasti sa 3 
na 2,1 miliona, ali da će se samo mali broj ovih izgubljenih 
radnih mesta nadoknaditi novim poslovima u onlajn 
prodaji. Mnoge kompanije za pružanje finansijskih usluga 
planiraju veliko smanjenje broja radnika na poslovima 
obrade informacija.

Uprkos tome, rezultati merenja rasta produktivnosti 
u razvijenim ekonomijama pokazuju usporeni rast.

Moguće je da je fokusiranje na uticaj tehnologije na 
postojeće poslove i radna mesta pogrešno. Možda se 
rešenje zagonetke produktivnosti krije u aktivnostima 
na koje radnici prelaze kada ostanu bez starih poslova. 
David Graeber iz Londonske škole ekonomije   tvrdi  
da čak 30 odsto rada koji se danas obavlja otpada na 

„nepotrebne poslove“ koji 
ne stvaraju nikakve zaista 
vredne robe i usluge, već 
su proizvod nadmetanja za 
dohodak i status.

Graeber svet posmatra 
iz perspektive antropologa, 
a ne ekonomiste, što je u 
ovom slučaju korisno. Ipak, 
fraza „nepotrebni poslovi“ 
i njegova usmerenost na 
d e m o t i v i s a n e  r a d n i k e 
koji obavljaju besmislene 
poslove možda sk reću 
pažnju sa jednog suštinski 
važnog trenda: radnici mogu 
smatrati stimulativnim i 
vrednim mnoge poslove 
koji ne doprinose uvećanju 
ukupnog blagostanja.

P r e t p o s t a v i m o ,  n a 
primer, da ste posvećeni 
o s t v a r i v a n j u  c i l j e v a 
određene humanitarne 
organizaci je,  da imate 
talenta za pronalaženje 
donatora i da ste značajno 
uvećali količinu raspoloživih 
donacija za vašu odabranu 
organizaciju. Verovatno ćete 

se na tom poslu osećati dobro i motivisano, iako u 
konačnom zbiru niste učinili ništa osim što ste novac za 
koji su se nadmetale neke druge organizacije, za koje 

rade neki drugi, jednako posvećeni ljudi, preusmerili na 
račune svoje organizacije.

Zato ključno ekonomsko pitanje nije da li su određeni 
poslovi zaista „nepotrebni“, već koliko se u sve većoj 
meri takvim poslovima obavlja samo jedna distributivna 
funkcija nultog zbira, u kojoj ulaganje veština, truda 
i tehnologija ne može doprineti uvećanju ljudskog 
blagostanja zbog istog takvog ulaganja na drugoj strani 
u ovoj konkurentskoj utakmici.

U tu grupu spadaju mnogi poslovi: hakeri i stručnjaci 
za bezbednost koje kompanije zapošljavaju da odbijaju 
hakerske napade; advokati; veliki deo finansijskih poslova; 
poreznici i računovođe; reklamiranje i marketing...

Raspoloživi podaci pokazuju da su aktivnosti nultog 
zbira značajno porasle. U nedavno objavljenom članku  
Gary Hamel i Michele Zanin naglašavaju da oko 17,6 odsto 
svih poslova u SAD – na koje otpada 30 odsto isplaćenih 
zarada – pripadaju „menadžerskim i administrativnim 
funkcijama“ za koje je verovatno da uključuju veliki udeo 
aktivnosti nultog zbira. U međuvremenu je zapošljavanje 
u firmama koje pružaju finansijske i „poslovne usluge“ u 
poslednjih 20 godina poraslo  sa 15 na 18 odsto ukupnog 
broja poslova u SAD.

Sa rastom naše sposobnosti da proizvodimo sve 
kvalitetnija dobra angažovanjem sve manjeg broja 
ljudi vrednost sve više prelazi u subjektivne brendove, 
a racionalne firme izdvajaju sve više za analizu tržišta, 
finansijski inženjering i poresko planiranje. Na kraju bi sav 
ljudski rad mogao biti usmeren na aktivnosti nultog zbira.

Korisno je razmisliti o tome kako bi ekonomija 
izgledala ako bismo gotovo sav rad potreban da se 
proizvedu robe i usluge u službi ljudskog blagostanja 
automatizovali. Imamo dve mogućnosti: jedna je 
dramatičan rast količine slobodnog vremena; druga je 
uvećavanje količine rada posvećenog konkurenciji nultog 
zbira. Imajući u vidu ono što znamo o ljudskoj prirodi, 
verovatno je da će druga mogućnost dobiti važnu ulogu.

Takvu ekonomiju bi obeležila izrazita nejednakost. 
Paradoksalno, u takvoj situaciji bi najfizičkija od svih stvari 
– lokacijski poželjna zemlja – predstavljala najvredniju 
imovinu, a pravila o nasleđivanju bi bila ključna za 
određivanje relativnog bogatstva.

kao što kaže John Maynard Keynes, rešili bismo 
„ekonomski problem“ dovoljne proizvodnje roba 
i usluga, ali bismo se suočili sa težim i suštinski 

filozofskim pitanjem pronalaženja smisla u svetu u 
kome rad više nije potreban, kao i načina da se urođena 
ljudska sklonost nadmetanju za status stavi pod kontrolu. 
Pokušaji da se takvi izazovi reše ubrzanim tehnološkim 
razvojem i bržim rastom produktivnosti ne vode nikuda.

Adair TURNER Project Syndicate, 
 Preveo Đorđe TOMIĆ, Peščanik
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Igra je za svakoga 
interesovanje za ples iz godine u godinu raste. 
Zahvaljujući širokom izboru plesnih vrsta, svako 
može naučiti da igra ono u čemu se najviše 
pronalazi. talenat, sudeći po iskustvu Monitorovih 
sagovornika, nije nužan

i

crnoGorci Sve više poHaĐaju pleSne škole 

gra je najplemenitija od 
svih veština, jedina kod 
kojeseslužimoisključivo
svojimrođenimtelom“,

napisaojeIvoAndrić,pričajućipriču
o Aski i vuku, o plesu od kojeg zavisi 
opstanak. Ova spona umjetnosti i 
sportamoždanije,kaokodAske,
borbazaživot,alisvakakodamože
bitiodvitalnogznačajazaonogko
pleše.

InteresovanjeCrnogoracazaples
izgodineugodinuraste.Zahvaljujući
širokom izboru plesnih vrsta, svako 
moženaučitida igraonoučemu
se najviše pronalazi, objašnjavaju 
stručnjaci.Talenat,sudećipoiskustvu
Monitorovihsagovornika,nijenužan.

„Ono što je presudno, a što 
ljudi čestomiješaju sa talentom
kao nekoj genetskoj predispoziciji 
zabavljenjenečim, jeprethodno
iskustvo u bavljenju plesom, sportom, 
muzikom“,objašnjavaIvan.Onkaže
da svi mogu proplesati: „Nekom treba 
manje vremena i ponavljanja, nekom 
više,naročitou samompočetku,
kadtrebamaloaktiviratiodređene
centreumozgukojisudotadmožda
biliuspavani“, objašnjavaIvan 
Jovanović, instruktor društvenog 
plesa za odrasle u plesnoj školi 
Buena Vista Dance School. „Postoje 
naučnaistraživanjakojasuutvrdila
da je ples jedna od najboljih antistres 
terapija, kao i najbolja aktivnost 
za sprečavanje nekih ozbiljnih
poremećajaupoznijimgodinama
(kao što su demencija, gubitak
pamćenjaislično)“,dodaje.

On ukazuje i  da, kao svojevrsna 
društvenaaktivnost,plespomaže
ljudima da se oslobode stidljivosti 
i nesigurnosti, kao i da postanu 
zadovoljniji sobom.

I Milena Bakić, koja u okviru 
plesne škole Dreamučidjecuplesu,
saglasnajesabenefitimakojeova
vrsta igre ima.

„P le s  j e  spo r t ,  a  f i z i čka
aktivnost neophodna je kako djeci 
tako i odraslima. Sa druge strane 
je umjetnost, pa omogućava da
iskažemosvojukreativnostiemocije
upravokrozpokret“,navodiona.
Prednost plesa u odnosu na ostale 
fizičkeaktivnosti,ističe,jesloboda

kojuosjećamodokplešemo.„Osim
toga“, dodaje, „kroz ples djeca
seuče istrajnosti, timskomradu,
obavezama“.

Milena objašnjava da je za 
ples neophodan rad. Iako, 
kaže,netrebazanemariti

talenat,onnijedovoljankadajeriječ
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ivan jovanović, instruktor 
društvenog plesa za 
odrasle: „ono što je 

presudno, a što ljudi često 
miješaju sa talentom 
kao nekoj genetskoj 
predispoziciji za bavljenje 
nečim, je prethodno 
iskustvo u bavljenju 
plesom, sportom, 
muzikom. Svi mogu da 
plešu, samo nekom treba 
manje vremena“

oprofesionalnombavljenjuplesom.
„Iz mog iskustva,  uvijek su 

bila uspješnija u plesu ona djeca 
koja su bila uporna i ambiciozna, 
doksu’talenti’smatralidanjima
nijepotrebannaročit trud“,kaže
ona.Kadasuupitanjuvrsteplesa
kojedjecanajvišebiraju,najveće
interesovanje izaziva moderni balet 
kojiinašasagovornicapreporučuje
jer se, osimplesa, uči pravilan
položajtijela.

U p l e s n o j  š k o l i  D re a m 
odraslih je manje, a njihov 
izbor je uglavnom zumba. 

„Na tajnačin trenirajukrozples,
izbjegavajućimonotonijuaerobika
ilifitnesa“,objašnjavaMilena.

Samba, jedan od omiljenih 
plesova širom svijeta, i kod nas je 
najčešćiizbor.

„Kaomješavinavelikogbroja
uticaja iz Evrope, obje Amerike i 
Afrikeimaponeštozasvakoga.Uzto
je jako atraktivna za gledanje, muzika 
ježivapajenajlakšezainteresovati
ljudedaprobaju“,ističeIvan.

Međutim, čini se da kako u
svijetu, tako i kod nas prijesto 
na kojem je samba osvajaju sve 
popularnijadominikanskabačatai
kizomba, senzualni ples koji mnogi 
nazivaju„tangomizAngole“.

Kada je riječ o emociji koja
se pleše, argentinskom tangu, on 
je uvijek popularan i dobar izbor, 
ali instruktor iz Buena Vista škole 
objašnjava da ljudi često imaju
pogrešnu predstavu o ovoj vrsti plesa.

„Stvari koje se najviše koriste pri 
marketingu kada je tango u pitanju 
(AntonioBanderas,ružeuustima,
nagli pokreti glavom,mrežaste
čarapeineizostavnastrast,neprema
tangu nego prema partneru sa kojim 
sepleše)nemajupunovezesaonim
naštaljudinaiđukadproplešupravi
tango“,napominjeIvanukazujućina
čestanerealnaočekivanjakojaljude
odvrate od toga da daju šansu ovom 
plesu. „Doduše, kad ljudi jednom 
iskuse ljepotu tanga i sve ono što 
tangopruža,običnosezadržavajuu
prosjekuduženegoštojeslučajsa
drugimplesovima“,objašnjavanaš
sagovornik.

Aliza tango,kao i zavećinu

● TANGO SVE PRISUTNIJI: 
Festival u Kolašinu

klasičnih, latinoameričkihidrugih
plesovapotrebnojedvoje.Tipična
balkanska predrasuda da „ples nije 
zamuškarce“uCrnojGori idalje
postoji. 

Prvo je bila aktuelna priča
da muškarci koji plešu nisu 
pravimuškarci, već da su

tonekiporemećaji sakoličinom
testosterona koji nas motivišu da 
plešemo.Kadjeproplesaodovoljan
brojmuškaracaučijumuževnosti
muškostnikonemožedasumnja,
ondajepostalaaktuelnapričadasu
toustvarinapaćenedušekojene
mogunadruginačindasenađuu
blizinižena“,govoriIvan.

Uprkos tome, on prihvata borbu 
protiv ovakvih vrsta prepreka kao 
sastavnogdijelapostojanjaplesača
inalazinovenačinedapokažedaje
pleszasvakoga.Sudećiposvevećem
broju muških partnera za ples u klubu 
Buena Vista, ta borba je uspješna.

Ivan je mišljenja da postoji vrsta 
plesazasvačijisenzibilitet:„Ljudi
bitrebalidaprobaju(alidaozbiljno
probaju,danaučedamaloplešu,
ne da donose odluku na osnovu par 
časova),amalaješansadaunekom

odplesovanećepronaćineštošto
njimaprijaiučemuuživaju“.

Ples je prijateljstvo tijela i uma 
i u njemu ne postoji pogrešan 
korak, samo korak naprijed. Svi 
mogu da pronađu svoj ritam. 

Miljana DAŠIĆ

Milena bakić, 
instruktorka plesa 
za djecu: „ples je 

sport, a fizička aktivnost 
neophodna je kako djeci 
tako i odraslima. Sa druge 
strane je umjetnost, pa 
omogućava da iskažemo 
svoju kreativnost i emocije 
upravo kroz pokret“
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Bijeda iza sjaja 
Mještani talanovca su ovih dana presavili tabak 
i u otvorenom pismu upućenom na adrese više 
ambasada, ukazali da skoro pola vijeka čekaju 
da se asfaltira put koji vodi od andrijevice do 
njihovih kuća. to su uradili  nakon saznanja da 
vlada  ni ove godine neće opredijeliti sredstva za 
asfaltiranje puteva u andrijevici 

n

andrijevica, SeoSki putevi kao rovovi 

a  s a m o  n e k o l i k o 
kilometra od gradskog 
trga u Andrijevici, koji 
blista od ljepote nakon 

što je u njegovu rekonstrukciju preko 
Direkcijezajavneradoveuloženo
oko milion eura, selo Talanovac ni 
poslijepedesetgodinanemaasfalt.

Dok mještani ovog i drugih 
potkomovskih sela uzaludno apeluju 
iupućujumolbelokalnimvlastima,
novac i dalje ide isključivo na
ukrašavanje potpornih zidova u 
okolininovoizgrađenogtrga.

„Mi i dalje blatnjavih cipela 
stižemonagradskimermerni trg,
putevima koji izgledaju kao iz 
srednjegvijeka“–kažustanovnici
ovihpraktičnoprigradskihnaselja.

Uljepšano gradsko jezgro 
Andrijevice i dalje ima manje od 
hiljadu stanovnika, ali zato preostalih 
pet hiljada, koliko ima na terotoriji 
čitaveopštine, živi na ruralnom
području.

Mještani Talanovca, smještenog 
na četvoromeđi selaBojoviće,
Božiće,Košutiće iĐuliće, zbog
toga su ovih dana presavili tabak i 
uotvorenompismuupućenomna
adresevišeambasadauCrnojGori,
ukazalidaskoropolavijekačekaju
daseasfaltiraputkoji,udužiniod
svega četiri kilometara, vodiod
Andrijevicedonjihovihkuća.

Njihovo reagovanje uslijedilo je 
nakonsaznanjadaVladaCrneGore

nitokomovegodinenećeopredijeliti
sredstvazaasfaltiranjeputevau
opštini Andrijevica.

Podsjetilisudasujošpočetkom
sedamdesetih godina prošlog vijeka, 
sopstvenim sredstvima, izvršili 
proboj ovog puta i da su nakon 
togauložilidostai trudairadada
održavajunjegovuprohodnost.

Kažu i da su zbog nebrige
opštinskihidržavnihorganau21.
vijekulišeninormalnesaobraćajne
komunikacije sa gradom i da to treba 
daznaimeđunarodnajavnost.

„Svaki dan smo u prilici da 
s l u š amo  p r i č e  c r nogo r sk i h
zvaničnikakakodržavavodiračunao
ravnomjernom regionalnom razvoju 
i prosperitetu naših sela. To su 

smiješne izjave kad se zna da brojna 
domaćinstvauandrijevičkojopštini,
itonadomakgrada,čimseizađeiz
varošiiuđeusokake,nemajuasfaltni
putdosvojihkuća“–navodemještani
Talanovca. 

Poslije svega, decenijama 
uzaludnočekajućidanjihov
putdođenaredzaasfaltiranje,

ostaloimje,kakokažu,datopredoče
stranimambasadamaimeđunarodnoj
zajednici, jerdomaće institucije,
tvrde,ovakviproblemiočigledno
ne zanimaju. 

„Pozivamo njihove predstavnike 
dadođuidaseuvjereuistinitostnaših
navoda,jerjevišenegoočigledno
da se godinama vrši klasična
diskriminacija potkomovskih sela i 
toposvimosnovama“–pišumještani
Talanovca.

Onipodsjećajudasporniput,
pored toga što ga koristi dvadesetak 
domaćinstava,predstavljanajkraću
vezusarepetitorimanaMaležu, i
daujednovežeAndrijevicu i sva
potkomovska sela sa planinom 
Štavna i putem koji vodi prema 
Trešnjeviku i Podgorici.

Naglasili su i da je taj put izuzetno 

podsjetili su da 
su još početkom 
sedamdesetih 

godina prošlog 
vijeka, sopstvenim 
sredstvima, izvršili 
proboj ovog puta i da 
su nakon toga uložili 
dosta i truda i rada da 
održavaju njegovu 
prohodnost
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Mi i dalje 
blatnjavih 
cipela stižemo 

na gradski mermerni 
trg, putevima 
koji izgledaju 
kao iz srednjeg 
vijeka“ – kažu kroz 
polušalu stanovnici 
potkomovskih sela 

oko nas

frekfentan, naročito u ljetnjem
periodu, kada ga koriste brojni turisti 
kojiseuputekaPotkomovlju.Kažu
da se opravdano plaše da ni unuci 
onihkojisupraviliputnećedočekati
dasesaobraćajnicaodAndrijevice
doTalanovcapresvučeasfaltnim

zastorom, iako se radi 
o saobraćajnici od
izuzetnevažnosti.

„Put su pravili 
našidjedoviiočevi,
k o j i  n i j e s u  v i š e 
među živima.Vrlo

malopomoćiimalismooddržave.
Tada su mnogi od nas bili djeca i 
nijesmo mogli ni da sanjamo da ni do 
današnjihdananećemoimatiasfaltni
put“–istaklisumještani.

Pričaju i  kako se sve više
uvjeravaju da državni organi
namjerno i smišljeno marginalizuju 
potrebestanovnikaandrijevičkihsela.

„Krajnje je neprimjereno da
seljudimaiznašegselauskraćuje
pravo na elementarne uslove za 
život.Očiglednojedaonikojisuna
rukovodećimpozicijamamisleda
ljudisaselanemajupravonaživot,
pa samim tim ni na dobre puteve. 
Oni su i ovim potezom dodatno 
potvrdilidasusvjesnoodlučilida
potpunomarginalizujuandrijevička
sela, dok se u pojedinim mjestima 
asfaltirajuputevikojivodedokuća,
štala i kokošara privilegovanih 
pojedinaca“– tvrde. „Pitamose

da li jeracionalnije iprečenovac
poreskih obveznika usmjeravati za 
ukrašavanjezidovailizaasfaltiranje
puteva. Tim prije kad se zna da 
narod odlazi iz ovog kraja zbog loše 
infrastrukrture,nedostatka radnih
mjestaiteškihuslovazaživot.Zbog
toga se i mještani Talanovca sele u 
nekesrećnijekrajeve.Upravozbog
togaselaostajupusta“–poručuju.

I stanovnici drugih potkomovskih 
sela,Košutića,Konjuha,Jošanice,
Japana,Đulića,CecunaiKuti,

ocjenjuju da aktuelna vlast u 
proteklom periodu nije uradila 
ništakadjeupitanjuunapređenje
saobraćajnepovezanostinjihovih
sela sa Andrijevicom. 

Naglašavaju da je takav odnos 
nadležnihuvelikojmjeridoprinio
razvojnojstagnacijiisveizraženijoj
migraciji stanovništva sa ovog 
područja.Podsjećajudasupoplave,
koje su se desile tokom novembra 
idecembra2010.godine,pričinile
velike štete na infrastrukturnim
objektimauandrijevičkojopštini,ali
da one nijesu sanirane ni do današnjih 
dana, iakosuza toobezbijeđena
sredstva.

„Glavni put koji  povezuje 
potkomovska sela sa Andrijevicom 
tada jedoživiovelikaoštećenja.
Stradali su i brojni sporedni putevi 
i mostovi. Tada je, u cilju sanacije 
štetanasjeveruCrneGore,Evropska
investiciona banka odobrila Vladi 
kredi tno zaduženje  od deset
milonaeura,odčegajetrimiliona
eura predviđeno za popravku i
rekonstrukcijustradaleinfrastrukture
uopštiniAndrijevica“.

Premanjihovimriječima,odsvega
toga jedino je izvršena popravka 
klizišta u mjestu Smoljevice, dok 
su svadrugaoštećenjananašim
putevima i dalje ostala nesanirana. 

„Zato se opravdano pitamo
gdje je utrošen preostali novac i 
zaštosenadležneinstitucijeprema
problemima lokalnog stanovništva 
odnosenaovakavnačin“–kažuoni.

U posebno lošem stanju nalazi 
seputkojiodĐulićaudužiniod
oko desetak kilometara vodi prema 
selimaCecuniiKuti.

„Saobraćajnica kaKutima je
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oko nas
asfaltiranaprijevišedecenija,alije
vremenomasfaltnapodlogatoliko
propala da je na pojedinim mjestima 
uopšte inema.Put jeuočajnom
stanju,dokjestanovnikauKutima
iCecunimasvemanje“–naglašava
mještaninCecunaDavid Lalić.

Uovimselima,kažeon,škole
suodavnozatvorene.Zatvaranjem
škola,životjeovdjepočeopolako
da se gasi, iako se radi o krajevima 
bogatim vodom, šumama i prirodnim 
resursima. 

„Lošiputeviinedostatakradnih
mjestaglavniuzročnikštonašasela
ostajupusta“–naglašavaLalić.

MještaniKošutićanavode
da u njihovoj mjesnoj 
za jedn ic i  ima  p reko 

dvadeset kilometara makadamskih 
puteva koji su, usljed vremenskih 
nepogoda,doživjelivelikaoštećenja.
Asfaltočekujuimještanikoježiveu
zaseocimaČečevo,Glavica,Sevrdak
i Površe.

„U potkomovskim selima ima 
mnogo neasfaltiranih puteva.
Direkcija javnih radova i lokalna 
uprava minulih godina na ovom 
području nije postavili nijedan
metarasfalta“–kažepredsjednik
mjesnezajedniceKošutićeMileta 
Đerković.

Da tako nije bilo dok Demokratska 
partija socijalista nije prije sedam, 
osam godina preotela ovu opštinu iz 
ruku opozicije, nije se teško prisjetiti. 

Vjerovatno još kupe prašinu 
u tužilačkim fiokama krivične
prijave koje su tada napisane protiv 
opštinskihčelnikaDPSiDirekcije
za javne radove zbog zloupotreba 
državnihresursainoćnihasfaltiranja
seoskihsokaka iprilazadokuća
svojihglasača.

DPS je na posljednjim izborima 
betonirao vlast u Andrijevici. Sada 
betonira trg koji šljašti od mermera 
i neona. I iz kojeg se direktno 
ulazi u seoske puteve koji nijesu 
promijeniliizgledpolavijeka.Bijeda
se pokušava sakriti sjajem milionski 
vrijednogvaroškog trga.Kojiće,
ako se migracije nastave, uskoro biti 
sablasno pust.

Tufik SOFTIĆ 

niz kulturnih 
manifestacija je 
ovog ljeta održano 
u ulcinju. i pored 
skromnog budžeta,     
nova vlast 
ne štedi na kulturi

ulcinj obnavlja kulturni identitet

Jedno 
drugačije ljeto
j

edan grad se prepoznaje 
i po tome koliko u njemu 
ima kulturnih dešavanja, 
koliko se organizuje 

izložbi slikara, koliko se održi
sajmova i promocija knjiga, snimi 
filmova.Tojenajboljainajjeftinija
promocija jedne destinacije koja 
nanajkvalitetnijinačinobogaćuje
ponudu grada”, kaže direktor
TurističkeorganizacijeuUlcinju
Fatmir Đeka.

Onističedajetoposebnovažnou

●  SPOJ FILMA 
I AKTIVIZMA: 

Seanema Film 
Festival
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oko nas

ulcinj obnavlja kulturni identitet sredinama koje su multinacionalne i 
multikonfesionalne,kakvajeupravo
Ulcinj. „Imamo primjera u svijetu da 
takvigradovipetinusvogbudžeta
izdvajajuzakulturu”,ističeon.

Da je odnos prema kulturi i 
kulturnimmanifestacijama
značajnopromijenjenu toj

opštininakonštojeuproljećeove
godine konstituisana nova vlast, 
vidi se po dobroj organizaciji 
niza tradicionalnihmanifestacija:
od festivalaLjetnja scena preko 
Pjesničke kalimere pa do Sajma 
knjiga,kojijeodržan18.put.

Ulcinjski Stari grad je ponovo 
postao omiljeno mjesto gdje su 
se okupljali umjetnici iz čitave
regi je ,  a  to  će se  nastavi t i  i
narednihdana jerćeseodržavati
4. Seanema filmski festival. Na 
platnu, na monumentalnom prostoru 
ispredKuleBalšićaiArheološkog
muzeja,prikazaće sečetrdesetak
dugometražnih,kratkometražnih i
dokumentarnihfilmovaizregiona
isvijeta.Međunjimasuinajbolji
kratkometražni filmovipo izboru
Evropske filmske akademije iz
konkurencije EFA za program Short 
Matters! za 2017. godinu. 

„Ako krenemo od toga da je tema 
ovogodišnjegfestivala‘identitet’,
ondamožemokonstatovatida je
ta internacionalnamanifestacija
većpostaladiokulturnogidentiteta
Ulcinja”,kažegradonačelnikLjoro 
Nrekić.

„Živimouvremenukoje traži
intenzivan i stalni dijalogmeđu
kulturama, a da istorijsko i savremeno 
iskustvoUlcinja,njegovgeografski
položaj, duga tradicija skladnog
raznoglasja jesu ono što predstavlja 
izuzetan preduslov konkretnim 
aktivnostima u međukulturnoj
saradnji”, ocjenjuje ministar kulture 
CrneGoreAleksandar Bogdanović.

Prema riječima profesora na
Fakultetu dramskih umjetnosti Janka 
Ljumovića, jedangradkrozfilmi
umjetnost,krozfestivalmožebiti
plijen kulturne politike,  mjesto koje 
zahvaljujućuumjetnostikreirasvoj
savremeniidentitetkaotačkususreta,
ili, sasvim savremeno kazano, postaje 
poželjnadestinacijazanekevažne

autorekojiimajuštoreći.
„Seanema Film Festival kroz 

kinoaktivizam, koji predstavlja 
njegovusuštinskuosnivačkuideju,
donosi crnogorskom kulturnom atlasu 
jedansasvimosobenspoj filma i
društvenogaktivizma.Takavfilmski
festivaluUlcinjukrozautentičan
koncept multikulturalizma koji 
odražava(ipropituje)duhmjesta,
proizvodiinoveformeumjetničkog
predstavljanja idjelovanja,među
kojimagauteorijskojravnimožemo
definisatikrozpojamfestivalakao
mikrofizikemoći(Foucault)”,dodaje
Ljumović.

IzOpštineUlcinj iVladeCrne
Gore najavili su preduzimanje 
konkretnih poteza kojim će se
nastojatioživjetiinajvećimrtvigrad
naJadranu,ŠasiliSvač,kojijeuz
Stari grad, spomenik prve kategorije. 

„Pokrećemoprojekat,kojisezove
‘Archaeological Park Suacium at the 
CrossroadofCivilisations’,kojićemo
realizovatiunekolikofaza,saciljem
turističkevalorizacijelokalitetaŠas”,
kažezaMonitor sekretar za privredu 
i ekonomski razvoj Opštine Ulcinj dr 
Agron Ibrahimi. 

Navodeći da iakonije glavni
motivturistakadaposjećujuUlcinj,
on je uvjeren da se arheologija/
baština/kulturamoguidentifikovati
kao glavne snage te opštine. 
„Želimo povezivanje kulture i
turističke industriještoćedovesti
dooživljavanjaovoglokalitetakao
prepoznatljive destinacije”, dodaje 
Ibrahimi.

Tomejemoždanajvišedoprinio
Southern soul festival, koji se 
ovegodinepošestiputodržao

naVelikojplaži.LondonskiGuardian 
jeovumanifestacijuuvrstiomeđu
desetnajboljihfestivalauEvropi.

„U relativno kratkom periodu 
ovajfestivaljedobiosvojemjesto
na  mapama na jznača jn i j ih  i
najrespektabilnijihsvjetskihmuzičkih
događaja.Uspjelismodadovedemo
najveća imenau tommuzičkom
fahu, a desetine hiljada gostiju
tim povodom su nam došli nam 
gotovoizcijelogsvijeta”,kaževisoki
funkcionerMinistarstvaodrživog
razvoja i turizma Ćazim Hodžić.

Ulc in j ska  loka lna  uprava 
pokrenula je i široku akciju evidencije 
svih kulturnih dobara i spomenika 
u toj opštini. Po prvi put biće
registrovano ogromno kulturno blago 
koje je velikim dijelom zapušteno. 

Najbolji primjer toga je svakako 
monumentalnaPašinakuća,kulturno-
istorijski spomenik iz sredine 18. 
vijeka. 

„Ovakućajebiladugovremena
jedna od najljepših građevina u
Ulcinju.Živjelojeunjojipodeset
familija.Komunisti su je čuvali
daleko bolje nego mi. Danas je 
onaužalosnomstanju.Aimala je
najljepše tavane, najljepše rezbarije”, 
prisjećaseulcinjskihroničarIsmet 
Karamanaga kojisekaodječakigrao
okoPašinekuće.

Od prekrasnog zdanja sada su 
ostale samo konstrukcije. 
Tragovi ručno rađenog i

rezbarenog krova vidljivi su još 
uvijeknazidovima,većidionestao
je u ruševinama, dok se ostaci 
svakodnevno obrušavaju iako se 
Pašinakućanalaziuneposrednoj
blizini Starog grada.

Iz Islamske zajednice Ulcinja se 
godinamanajavljujedabiuzpomoć
Turskedržavneagencije (TIKA)
trebalipočetiradovinarekonstrukciji
Alipašinedžamije,hamama,kao
jedinstvenegrađevineuCrnojGori,
tePašinekućeiBeledije(nekadašnje
Gradskevijećnice,kojasenalaziu
ulcinjskojČaršijiikojajetakođeu
ruševnomstanju).„Rekonstrukcijom 
ovih objekata, koji su dio našeg 
vjerskog,ali ikulturnognasljeđa,
obogatićeseipodićinavišinivoi
naša turističkaponuda“,navodeu
toj instituciji.

Inače,podposebnompažnjom
eksperataUNESCO-ajeStarigrad,
aočekujesedaćekrajemnaredne
godine početi procedura izrade
nominacionog dosijea za njegov upis 
na listu te renomirane organizacije za 
zaštitu kulturne i prirodne baštine. 

„Tek nakon toga mogli bismo 
reći da smo ostvarili svoj cilj:
pozicioniranje na kulturnoj mapi 
Evropeisvijeta”,zaključujeIbrahimi.

Mustafa CANKA
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intervju

Slobodan vaSković, bloGer i novinar iZ banjaluke

Anticivilizacijski 
potez Vlade RS
povlačenjem izvještaja 
o događajima u 
Srebrenici vlada 
republike Srpske 
zadala je najteži 
udarac Srbima od rata 
naovamo, a ujedno to je  
najodvratnija moguća 
zloupotreba bošnjačkih 
žrtava u Srebrenici, ali 
i srpskih žrtava u tom 
kraju 

m
O N I T O R :  V l a d a 
Republike Srpske stavila 
je prije nekoliko dana 
van snage Izvještaj 

Komisije za istraživanje događaja 
u Srebrenici i oko Srebrenice od 10. 
do 19. jula 1995. godine, sačinjen u 
Banjaluci 2004. godine. Kakve će 
to posljedice izazvati u BiH? 

V A S K O V I Ć :  T a k a v 
necivil izacijski  akt  ne može
promijeniti činjenice, koje su
presuđenekrozprocesepreddva
međunarodna suda. Samim tim
taj akt je besmislen sa aspekta 
njegove  međunarodne ,  a l i  i
domaćevalidnosti.Ovdjejeriječo
najjezivijemmogućemspinu,koji
jenajštetnijiponarod,čijesuvlasti
takav akt donijele. 

TajpostupakVladeRSnajteži
je udarac Srbima zadan od rata 
naovamo, jer cijeli narod, voljom 
neodgovornih,takozvanihpolitičara,
vraća u period  prije dešavanja

http://www.pcnen.com/portal/2018/08/16/icmp-cinjenice-o-srebrenici-su-neosporive/
http://www.pcnen.com/portal/2018/08/16/icmp-cinjenice-o-srebrenici-su-neosporive/
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Dragičevića je ubila policija
Monitor: Zašto se po Vašem mišljenju „mjera očaja u kojima se nalaze 

institucije RS može okarakterisati kao Bezdan“? 
vaSković: Zato što institucije RS ne postoje. One su tek forma i to 

posve demolirana. Sva vlast je iz njih isisana i prebačena u ruke interesnih 
grupa i zločinačkih organizacija svih kalibara koje su stvarna vlast u ovom 
entitetu. I koje ubijaju djecu, kao što su ubile Davida Dragičevića, i, što je 
najjezivije, javno pokušavaju prikriti ubistvo. To je najgnusniji postupak u 
posljednjoj deceniji u Evropi.  

Davida Dragičevića, mladića od 21. godinu, ubili su pojedini pripadnici 
policije, svi to znaju, a vrh MUP-a RS i nadležno Tužilaštvo najaktivniji su 
sudionici prikrivanja ubica i naručilaca ubistva. Jasno je da je sistem koji je 
stvorio Dodik i njegova stranačka legija najveći neprijatelj naroda, RS, BiH 
i regiona.

intervju

u Srebrenici 1995. godine, koja 
su,nažalost,završilagenocidom.
Ujednojeonnajodvratnijamoguća
zloupotrebabošnjačkih žrtavau
Srebrenici, ali i srpskihžrtavau
tom kraju. 

To je suštinska poruka suludog, 
antinarodnog i anticivilizacijskog 
potezaVladeRS,čijisukratkoročni
c i l j ev i  u z iman j e  po l i t i čk ih
predizbornih poena na najmorbidniji 
mogući način, a srednjoročni i
dugoročnipotpunadestabilizacijai
BiHiregiona,kakobisevladajuća
interesnaskupinana svakinačin
održalanavlasti.

Usvakomslučaju,biće teških
posljedica ipoBiH,ali ipoSrbe
kao narod. I po Republiku Srpsku, 
jerjeučinjenoneštoštosenikako
nijesmjeloučiniti.Nemakolektivne
kriviceni za jedan zločin, to je
naglašeno u svim presudama 
međunarodnihsudova,asadaimamo
situaciju da tzv. srpsko rukovodstvo 
pokušava nametnuti kolektivnu 
krivicu narodu koji vodi. I, što je 
najtragičnije,polaziimtozarukom!

MONITOR: Vlada RS je 
najavila da će formirati nezavisnu 
međunarodnu komisiju koja će „na 
objektivan i nepristrasan način” 
utvrditi stradanja svih naroda 
na području srebreničke regije u 
periodu od 1992. do 1995. godine... 

VASKOVIĆ: Niko Vladu RS nije 
sprečavaodaformirakakvugodhoće
komisiju u prethodnih 12 godina, 
koliko je ova vlast „u sedlu”, ali to 
nisuučinili,jerihtonijeinteresovalo.
Dvanaest godina nije malo i mogli 
suutvrditi,dasuhtjeli,svakužrtvu
- ibošnjačku i srpsku ibilokoje
druge nacionalnosti.Međutim,
nisu imali vremena - imali su 
razvijene poslove pljačkeRS i
druge izborne džokere. Sada ih
više nemaju i posegnuli su za, 
ponarod,najopasnijimmogućim
sredstvom - negiranjem presuda dva 
međunarodnasuda.Tojepostupak
bezpresedana,unaprijedosuđenna
propast. 

Iako sračunat  za ponovno
sijanjemržnjemeđunarodima,pa
i izazivanjeoružanih incidenata i
sukoba, vjerujem da postoje snage 

koje tomogu spriječiti.A to su
garanti Dejtonskog sporazuma. 
Ukolikoonitoneučine,ondasmo
na pragu novog rata. Isto tako 
postupakVladeRS -povlačenje
IzvještajaKomisije,trebagledatii
usvjetluglobalnogsukobaZapada
i Rusije, koji se dijelom odvija i na 
prostoruBiH,kaoštoseodvijaiu
cijelomregionu.Ličnosmatramda
je ovakav anticivilizacijski postupak 
banjalučkog režimapotaknut iz
Moskve.

MONITOR: Predsjednik RS 
Milorad Dodik kaže da je povod 
ali ne i razlog za povlačenje 
Izvještaja  „pokušaj ‘hladnog’ 
progona još 21.000 Srba”, koliko 
ih se našlo „nimalo objektivno, 
na spisku koji je Udruženje majki 
Srebrenice dostavilo njemačkom 
državnom tužiocu“. Je li u pravu?

VASKOVIĆ: Milorad Dodik 
je lažovbezpresedana.Znaseko
jenadležanzaprocesuiranjeratnih
zločinanapodručjuBiH.Dodik
je nekada bio ultrapragmatik, a 
danas je ultraizgubljen u vremenu 
iprostoruijedinoštoonželijeste
da,nepitajućizacijenu,opstanena
političkojsceniRS.

Nažalost, jedandionaroda je
uspio ubijediti da na Planeti postoji 
samoRSilidaje,unajgoremslučaju,
RS alpari svjetskim velesilama. 
Takvapolitikavećproizvodiogromne
posljedice po sam narod, koje su ništa 
štaćetekdauslijedi.SamDodiki
njegova sudbina su manje bitni u tom 
velikom krahu koji slijedi i koji je 
neminovan.

MONITOR: Dodik je izjavio da 
će u novi izvještaj biti upisan svaki 
Bošnjak koji je stradao, dodajući 
da je istina „da je od 3,5 do četiri 
hiljade sahranjenih na mezaru i u 
Potočarima 50 odsto vojnika i da je 
to pretvoreno u vojno groblje, a ne 
groblje civilnih žrtava rata, kako to 
oni prikazuju”...

VASKOVIĆ:Budimoozbiljni
za razliku od Dodika. Genocid se 
nepresuđujezbogbrojanastradalih,
ubijenih…, već ako se dokaže
namjera istrebljenja. 

Akosedokažedapostojinamjera
istrebljenja,ondasegenocidmože
presuditi i za ubistvo jednog jedinog 
čovjeka.Dodiksamomanipuliše,jer
znadanijenarodnipravnistručnjak,
anianalitičardamožerazlučitisvaku
nijansunjegovihogavnih laži.Uz
gotovo pa potpunu kontrolu medija 
uRS,smatradaćemutemorbidne,
blasfemičnemanipulacijedonijeti
izbornu pobjedu.

MONITOR: Kako objašnjavate 
činjenicu da je za povlačenje 
Izvještaja glasala i opozicija?

VASKOVIĆ: Opozicija nije 
glasalazapovlačenje Izvještaja,
već je glasala za povlačenje
nekih njegovih dijelova koji su u 
međuvremenudokazanikaonetačni.
Druga bitna stvar jeste da Narodna 
skupštinauslučajuIzvještajanije
imalaočemudaglasa,jertajIzvještaj
nije ni donijela niti je on ikada bio 
nekaodtačkidnevnogredanabilo
kom zasjedanju parlamenta, otkako 
je Izvještaj donešen. Samim tim, 
svešto jeparlamentodlučio ima

http://www.pcnen.com/portal/2018/08/16/dodik-za-dva-mjeseca-pisemo-novi-istiniti-izvjestaj-o-srebrenici/
http://www.pcnen.com/portal/2018/08/16/dodik-za-dva-mjeseca-pisemo-novi-istiniti-izvjestaj-o-srebrenici/
http://www.pcnen.com/portal/2018/08/16/dodik-za-dva-mjeseca-pisemo-novi-istiniti-izvjestaj-o-srebrenici/
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intervju

Ogavna manipulacija 
Monitor: Sapšteno je da Vlada formira i nezavisnu međunarodnu 

komisiju koja će ispitati i sačiniti izvještaj o stradanju Srba u Sarajevu od 
1991. do 1995. godine.

vaSković: Prije odgovora, želim naglasiti da ukoliko ne priznajete žrtve 
drugih naroda, ne možete očekivati ni priznavanje sopstvenih. Ukoliko 
negirate zločine pojedinaca iz sopstvenog naroda, kako možete očekivati 
da drugi priznaju zločine nad vašim narodom. 

Kultura zločina postupcima kao što je povlačenje Izvještaja nastavlja 
da se njeguje, razvija, daje joj se na snazi, što kratkoročno može donijeti 
možda neki izborni poen, ali je dugoročno pogubno po interese naroda.  
Što se tiče Komisije za Sarajevo - opet je na odgovor isto pitanje - šta se 
čekalo 12 godina, od kojih su osam na vlasti bili oni koji Banjalukom i RS 
haraju 12 godina?! 

I taj postupak je predizborni trik, ogavna manipulacija, bez ikakve suštine.
Bilo bi dobro da se formira Komisija koja će ispitati sva stradanja, naravno 

i stradanja Srba u Sarajevu, ali ona mora biti potpuno objektivna i imati 
saglasnost svih političkih subjekata u BiH. Sve izvan toga je politizacija 
tragedija, kako naroda u cjelini, tako i pojedinačnih i zloupotreba tih tragedija 
u lične svrhe organizovanih kriminalnih grupa koje vladaju u RS. I ne samo 
u RS, već i u Federaciji BiH.

statusništavnog.Trećainajbitnija
stvar-VladaRS,preciznije lična
alatka Milorada Dodika, je povukla 
kompletan Izvještaj i ne postoji ni 
minimum šansi da se sakriju iza 
Narodne skupštine ili opozicije, što 
je bio cilj Milorada Dodika.

Da bih bio do kraja precizan - 
smatram da opozicija uopšte nije 
trebala da prisustvuje toj besmislenoj 
i apsurdnoj sjednici parlamenta 
na kojoj je Narodna skupština 
raspravljalaopovlačenjunečegaza
štanijenadležna,nitijeučestvovala
u donošenju tog izvještaja.

MONITOR: Da li se povlačenje 
Izvještaja može dovesti u vezu sa 
prikupljanjem političkih poena pred 
oktobarske izbore?

VASKOVIĆ: Apsolutno, to sam 
većpojasnio.Alinjeneimplikacijesu
daleko dublje od skupljanja poena, 
dugoročnonegativnepoSrbekao
narod i veoma, veoma opasne po 
mir u cijelom Regionu.

MONITOR: Pokušaji da se 
odbace ili dopune izvještaji o 
Srebrenici dio su širih napora da se 
revidiraju činjenice iz prošlih ratova, 
poriče istorija i politizuje tragedija 
- upozorio je Stejt Department 
povodom zaključaka Narodne 
skupštine RS…

VASKOVIĆ: Rekao bih da je to 
priličnopreciznaocjena.

MONITOR: Kako je reagovano 
u Federaciji BiH?

VASKOVIĆ:Logično,bošnjački
političarisuoštroosudiliodbacivanje
izvještajaKomisijezaSrebrenicu.
Ipak, čini seda seovajputnisu
„upecali” na Dodikovu udicu, 
većsureakcije, iakovrlo jasneu
pogledučinjenicedanikakvaodluka
institucijaRSnemožepromijeniti
kvalifikacijukojusuozločinuu
Srebrenicidalimeđunarodnisudovi,
bile umjerene, pa nije došlo do 
„dominoefekta”međusobnihoptužbi
kojejeDodikočekivao.Uglavnom
sureagovalibošnjačkipolitičarikoji
sunosiociodređenihfunkcijauRS.
Hrvatskipolitičari,prijesvegaoniiz
HDZBiH,nisuseuopšteoglašavali,
čimesudalizapravoDodikovim
potezima.

MONITOR: Vi ste na svom 
blogu napisali o Dodiku i ovo: 
„Svakom zlu dođe kraj, pa će i ovom 
koje vlada u RS“! Kakve su šanse 
da na oktobarskim izborima Dodika 
i njegovu stranku porazi opozicija?

VASKOVIĆ: Šanse su realne, 
dezorijentisanost režimajegolom
rukom opipljiva i jasno vidljiva, ali 
Dodiksenećepredatinipocijenu
krađeizbora,panipocijenužrtava.
Uostalom, zato je i povukao Izvještaj, 
računajućinapotpunuradikalizaciju
situacije,paižrtve. Uzto,većje
pokrao izbore 2014., ali opozicija, 
nažalost, tadanije reagovala,već
je prihvatila da bude pokradena. 
Vidjećemodalićetodozvolitiiu
oktobru2018.?Nadamsedaneće.

MONITOR: Vlada RS je 
odbacila kao „neustavne i nezakonite 
pokušaje Ministarstva sigurnosti i 
drugih institucija BiH da rasporede 
pripadnike drugih bh policijskih 
agencija u BiH na teritoriji RS“ i 
Ministarstvu unutrašnjih poslova 
naredila da ih spriječe „svim 
raspoloživim sredstvima“. Može li 
zbog svih tih Vladinih odluka doći 
do sukoba u BiH?

VASKOVIĆ: Migrantska kriza u 
BiHnepostojinipribližnouonom
obimuukojemseželiprikazati,
posebno u RS. Sve su to predizborna 
ispaljivanja balona ultraminorna 
uodnosunaključnu temunašeg
razgovora–povlačenjeIzvještaja
Komisijezaistraživanjedogađajau
Srebrenici i oko Srebrenice od 10. do 
19.jula1995.godine,sačinjenogu
Banjaluci2004.godine

Veseljko KOPRIVICA
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Sjećam se dana kada sam u Mostaru u 
jednoj buregdžinici prvi put i to uživo 
vidio Zulfikara Zuku Džumhura. Jeo je 

taze ispečen burek i onako kako je samo on 
to znao, šeretski, kroz legendarnu bradicu 
procijedio kelnerici: „Malo je masan, ali 
dobro dođe ovako na sabah da se insan 
pripomogne.“

Zuku sam poslije, zgodimice, sretao u 
raznim prilikama. Ipak, mnogo češće sam 
se družio sa njegovim neponovljivim TV 
serijalom Hodoljublje, a gotovo da sam u 
jednom periodu života spavao sa njegovom 
knjigom Nekrolog jednoj čaršiji.

Rođeni Konjičanin, naturalizirani 
Beograđanin i Novljanin, globtroter u 
žutim somotskim pantalonama, Zuko je 
sjedinjavao i putopisca, slikara, scenografa, 
scenaristu, prozaistu, autora brojnih 
neponovljivih storija uzbudljivijih nego što 
su bili krajevi kojima je putovao i o kojima 
je pisao. Bio je umjetnik života, čovjek kome 
je život podario najveći mogući talenat da 
zna lagodno, hedonistički uživati u svakoj 
životnoj situaciji, da se na svoj način uvijek 
zna podsmjehnuti i na vlastiti račun kad 
to treba... Jednostavno, bio je Zuko toliko 
neponovljiv i originalan u svom hedonizmu 
da će biti nemoguće napraviti film o ovom 
čovjeku koji je živio hiljade života u samo 
jednom, onom svom.

Diplomirao je slikarsku magiju, ali 
duboko sam uvjeren da mu ni ta, ni bilo koja 
druga diploma nisu bile nikad potrebne. 
Njegovi crteži primjeri su životodajnosti 
koju samo ova temeljna likovna disciplina 
može podariti svakom gledatelju, a posebno 
onima koji umjetnost shvataju u njenoj 
dubinskoj osjećajnosti.

N j e g o v  s c e n a r i j - r o m a n  Z e l e n a 
čoja Montenegra primjer je suptilnog 

prepleta temeljitih životnih iskustava 
sa nevjerovatnom dozom imaginativno 
stvaralačke dimenzije življenja, ili kako bi 
Zuko kazao ljudovanja.

Tog divnog suptilnog mislioca i tvorca 
najljepših razglednica brojnih čaršija diljem 
dunjaluka nažalost posljednji put vidio sam 
sa njegovom vjernom životnom saputnicom 
Vezirom na otvaranju jedne od manifestacija 
Slova Gorčina u Stocu. Mahnuo je tek rukom 
i uputio mi šeretski osmjeh, kao da je osjećao 
da je to naš posljednji susret.

U moja sjećanja gotovo svakodnevno 
navrati neka od Zukinih čaršija u kojima 
nedostaje najvažniji faktor, čovjek na priliku 
jedinstvenosti Zulfikara Zuke Džumhura.

Zato su to, bar za mene, okrnjene 
čaršije, kojima nedostaje njihov i naš 
čudesni Zuko.

Zuko je bio iznimno poznat po duhovitoj 
skaski jutarnjeg smjera, kad je u Herceg 
Novom, sjedeći uz jutarnju kafu i obaveznu 
crnogorsku lozovaču, jednom mladiću koji 
je i tog jutra, uobičajeno džogirao, onako 
polumamuran dobacio: „Trči ti trči, ali trč’o 
ne trč’o, Alah je svakome odbrojao korake. 
Pa ti trči i dalje.“

Mnogi su putopisci, o crtačima da 
i ne govorim, pokušavali saliti, 
izvajati rečenične sklopove na 

priliku literarne džumhurijane ili izvlačiti iz 
crtačkog pera nervozno (tabijasuz) linije, ali 
nikada im to nije pošlo za rukom.

Sa Zukom je u mezar otišla i specifična 
magija njegovog života, koji je bio sve samo 
ne uobičajen, konvencionalan.

Jedinstven insan za života je pričao i 
crtao priče pred kojima je i nobelovac Andrić 
ostajajao zadivljen. 

Za Zukine majstorije najvećem umjetniku 
riječi uzmanjkala bi po koja bitna.

Piše: 
Gradimir 
GOJER

periskop

jedno 
sjećanje 
na Zuku 
džumhura

NEDOSTAJUĆI 
DIO ČARŠIJA
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Vojna obuka djece 
uz podršku države 

pojedini komentatori smatraju kako odluka 
vlasti o raspuštanju zlatiborskog kampa nije 
donijeta iz iskrenog pacifističkog uvjerenja, 

već isključivo zbog snažnog pritiska 
javnosti. da snimci uniformisane djece nisu 

isplivali u javnost, ništa se ne bi dogodilo

nakon Zatvaranja paravojnoG  kaMpa na  Zlatiboru 

o
mladinsko-patriotski 
kampZlatibor2018.”,
u okviru koga su deca i 
mladi, uzrasta između

14i23godinepodučavana,između
ostalog, borilačkim i vojničkim
veštinama,zatvorenjezbogmoguće
zloupotrebe dece i uznemirenja 
javnost i ,  iz javio je  minis tar 
unutrašnjih poslova Srbije Nebojša 
Stefanović.Biojetoprvikampove
vrste na teritoriji Srbije.

Sedam dana do 17. avgusta 
jedesetdjevojčica i34dječaka,
odnosnomladića izSrbije,Crne
GoreiBosneiHercegovine,provelo
na zlatiborskim pašnjacima u Srbiji 
učećiborilačkevještineirukovanje
oružjem.Programobuhvataradionice
prvepomoći,preživljavanjeuprirodi,
protivpožarnezaštite,orijentacije,
kretanja i snalaženja u prirodi,
alpinističkeobuke,borilačkihveština,
prelaženjapreprekaidrugihvještina.

Predsjednik Srbije Aleksandar 
Vučić izjavio je dadržavaneće
tolerisati stvari poput kampa u 
kojemsudjecauuniformamaučila
vojničkevještinenaZlatiboru.„I
kada radite to, ne bi trebalo da se 
radiuuniformama.TonijeSrbija
budućnostiiSrbijakakvomželimoda

se ponosimo. Ta deca su dobra deca, 
ali zna se kada je vreme za vojsku, 
za školu i za druge stvari”, rekao je 
Vučićnovinarima.

Omladinsko-patriotski kamp je 
organizovaloUdruženjeučesnika
oružanihsukobanaprostorubivše
Jugoslavije.Organizatorikampa
sebe predstavljaju kao srpske i ruske 
veteranske i patriotske grupe.

Podršku je pružila i opština
Čajetina,mjestokojesenalazina
oko 220 kilometara jugozapadno 
odBeograda. „Odlučili smoda
podržimoorganizacijuovogkampa
jer je njegov cilj da kod mladih 
razvije ljubavpremaotadžbini i
rodoljublju”, navode iz Opštine 
koja je jedna od rijetkih u Srbiji pod 
kontrolom opozicije. 

LokalnevlastiuopštiniČajetina
su pomogle uspostavljanje kampa 
organizacionoifinansijski.Pomoć
je stigla i od čajetinskih javnih
preduzeća u vidu građevinskog
materijala za postavljanje šatora 
za ishranu učesnika kampa.U
Udruženjuučesnikaoružanihsukoba
naprostorubivšeJugoslavije,kojeje
iorganizatorkampa,kažudaimje
namjerabiladadjecipredočekako
dasesnađuuraznimekstremnim

situacijama.
„Dostaljudikažedanetrebadecu

učitioružju,zaštotodecidajemo...
Niko ovde nikoga ne prisiljava. Sve 
je na dobrovoljnoj bazi. Veliki deo 
roditeljaizSrbijejednostavnoželida
decaokusevojničkiživot.Mismo
u tradiciji ratničkinarod”,kazao
je Željko Vukelić izUdruženjaza
RadioSlobodnaEvropa(RSE).

Vukelićističedadjecaukampu
koriste „stare gumene, 
vežbovnepuške”,koje je

nekada koristila i vojska nestale 
države.Ipak,kakosamkaže,nada
sedaćezadrugeprilikenabavitii
replike pušaka kakve koriste djeca u 
sličnimkampovimauRusiji.

Ovo nije prvi put da su djeca iz 
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iako vlada Srbije sada tvrdi suprotno, 
organizator kampa i predsjednik udruženja 
učesnika oružanih sukoba u bivšoj jugoslaviji 

Željko vukelić kaže da su moralnu podršku 
dobili od Ministarstva odbrane Srbije i 
ambasade ruske Federacije u beogradu

region

Srbijeučestvovalaukampovima
ove vrste. U aprilu ove godine je 
30tinejdžera izSrbijeotputovalo
uRusiju uMeđunarodni kamp
ratne patriotske omladine koji 
vodi ultranacionalistička grupa
pod nazivomE.N.O.T.Corp. I
2017. je u kampovima u Garnizonu 
A u Moskovskoj regiji koje je 
organ izovao  E .N.O.T.  Corp
učestvovalonekolikodesetinadjece
izSrbije,čiji su roditeljičlanovi
Udruženjaučesnikaoružanihsukoba

naprostorubivšeJugoslavije.
ČlanorganizacijeE.N.O.T.Corp

i predsjednik organizacionog odbora 
ovih kampova Valerij Šambarov 
objasnio je proljetos da im je cilj da 
mladi ljudi, „postanu pravi muškarci i 
pravi ratnici i kako bi mogli da brane 
svojuotadžbinu”.

E.N.O.T. Corp i Udruženje
veterana zajednički organizuju
ovakvekampove.Međutim,dok
ŽeljkoVukelić tvrdida jekamp
„omladinsko-patr iotski”  bez 
očiglednogmilitarističkogkaraktera,
ruski partneri iz ENOT-a ga direktno 
definišukao„vojno-patriotski”.

Vojna obuka maloljetnika 
u Rusiji organizovana je i pod 
pokroviteljstvom tamošnje vlade. 
U Srbiji se od njegovog pandana 
naZlatiboru,Ministarstvoodbrane

ograđuje. „Ministarstvoodbrane
ninakojinačinnijeučestvovalou
organizaciji ‘Omladinsko patriotskog 
kampa Zlatibor 2018’, niti su
pripadnici Ministarstva prisustvovali 
njegovom otvaranju”, odgovorili su 
kratko u dopisu medijima.

Međutim,ŽeljkoVukelićkaže
da su moralnu podršku dobili 
od Ministarstva odbrane Srbije 
i Ambasade Ruske Federacije u 
Beogradu.Vukelić jenovinarima
pokazao kopiju imejla od 5. jula 
2018. u kojoj  stoji da je Uprava za 
tradiciju, standard i veterane Sektora 
za ljudske resurse Ministarstva 
odbraneSrbije„unačelupodržala
realizaciju“Omladinsko-patriotskog
kampaZlatibor2018.

To praktično znači  da je
Ministarstvo odbrane Srbije 
bilo upoznato da je u planu 

održavanjespornogkampaiprije
zvaničnogotvaranja9.avgusta2018.
Iz Ambasade Ruske Federacije se do 
sada nisu oglašavali 

„ I m a m o  p o d r š k u  r u s k e 
ambasade”, izjaviojeVukelić.On
je naveo i da je kamp posjetio i vojni 
ataše Ambasade Rusije u Srbiji. 

PredsjednikOpštineČajetina
Milan Stamatović naveo je da su 
prošle godine „pomogli toj našoj deci 
da odu u Rusiju, da vide kako tamo 
izgleda i da se pripreme, jednostavno, 
zaživot,zateškeusloveukojimami
danasovdeživimo”.Stamatovićkoji
predvodi vanparlamentarnu stranku 
„ZdravaSrbija” jedodao idase
nimalonekajezbogpodrške,budući
da je kamp izazvao burne reakcije 
medija u regionu kao i oštre kritike 
dijeladruštveno-političkejavnosti.

Liberalno-demokratskapartija
Čedomira Jovanovića zatražila
je da se hitno zatvori „paravojni 
kampnaZlatiboru,kojiuopasnost
dovodi decu koja se tamo nalaze”. 
Kaoidasejavnostihitnoodgovori
kojeporedStamatovićaorganizator
togkampa,kostojiizafinansiranja
takvih projekata, u kojoj ulozi ruski 
državljanipodržavajutakonešto,kao
ikoćebitiodgovoranuslučajudase
dogodenekenepredviđeneokolnosti.

PredsjednikLigesocijaldemokrata
Vojvodine Nenad Čanak zahtijevao 
jeodnadležnihorganadajavnosti
odgovore na pitanja ko stoji iza 
kontroverznog kampa u kome su, 
kako je rekao, pripadnici stranih 
paravojnihformacijaneovlašćeno
vršili vojne obuke djece u Srbiji. 
„Naša  j avnos t  j e  s  p r avom 

● NE JENJAVA OPŠTA  
MILITARIZACIJA DRUŠTVA: 

Kamp na Zlatiboru 
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nije prvi put da 
su djeca iz Srbije 
učestvovala u 

kampovima ove vrste. 
u aprilu ove godine 
je 30 tinejdžera iz 
Srbije otputovalo u 
rusiju u Međunarodni 
kamp ratne patriotske 
omladine koji vodi 
ultranacionalistička 
grupa pod nazivom 
e.n.o.t. corp

uznemirena podacima koji se mogu 
pronaćiumedijimao tomeda je
iza paramilitarnog kampa stojala 
zloglasnaorganizacijaE.N.O.T.Reč
je o paramilitarnoj grupi koja okuplja 
ruskeučesnike ratauUkrajini”,
naveo jeČanaku saopštenju za
javnost.

P r ema  Čanku ,  n av edena
organizacijajesličnumilitarizaciju
djecesprovodilaiuRusijiiBjelorusiji
iučvrstoj jevezisdeklarisanim
neonacističkim grupama, pa bi
njihovodjelovanje,akosetodokaže,
moralo biti zabranjeno u Srbiji. 
„Očekujemoodruskeambasadeu
BeogradudasedržipravilaBečke
konvencije o diplomatskim odnosima 
idaseneuplićeuoveidrugenemile
događajeuSrbiji”,poručiojeČanak.

Iako su maloljetnici, polaznici 
obuke, u kamp došli uz saglasnost 
i odobrenje svojih roditelja, 

dječijipsihologAleksandar Šibul 
smatra da to za njihov razvoj nije 
dobro.„Ovakva formavojničko-
nacionalističkog kampa vrlo je
jednostranaimožebitizbunjujuća
za decu”, objašnjava Šibul.

MrežaorganizacijazadecuSrbije
(MODS) je pozdravila reakciju
Ministarstva unutrašnjih poslova 
i zatvaranjekampanaZlatiboru
jeruključivanjedjeceukampove
nakojimaprolazevojničkuobuku
predstavljagrubokršenjeKonvencije
opravimadjeteta, čija jeSrbija
potpisnica. 

S druge strane, predsjednik 
opštineČajetinaStamatovićnaveo
jenajednojodkonferencijazamedije
da se, bez obzira na raspuštanje 
kampa,odoveidejenećeodustatii
daćesljedećegodinebitiivišedjece
na ovakvim kampovima zbog velikog 
interesovanja i djece i roditelja. 
StamatovićiVukelićsuporučilida
ćezatražitiodgovornostnadležnih
organa,datražedabudukažnjeni
svionikoji su izvještavali lažio
dešavanjima u kampu i koji su 
odgovorni za uzbunjivanje javnosti. 

Pojedini komentatori smatraju 
kako odluka vlasti o raspuštanju 
zlatiborskog kampa nije donijeta 
iziskrenogpacifističkoguvjerenja,
većisključivozbogsnažnogpritiska

javnosti.Dasnimciuniformisane
djece nisu isplivali u javnost, ništa se 
nebidogodilo.Kampbibioodržan
upredviđenomterminu,djecabi
naučiladarukujuoružjem,asljedeće
godinebibioodržannovikampili
više njih, sa novim polaznicima.

Da je država zaista željela
pravovremeno da reaguje, kamp ne bi 

bioniodržan,navodetikomentatori.
Desničarski sajtovi su još prije
nekolikomjesecinajaviliodržavanje
kampanaZlatiboru.Takoje,primjera
radi,sajtSrbin.infojoš28.junadonio
najavuodržavanjakampakoji se
„zasnivanaprimerusličnihkampova
u Ruskoj Federaciji koji se odvijaju 
podokviromdržavnogprograma
‘Patriotskoobrazovanjegrađana
RuskeFederacijeod2016–2020.’”,
zajednosačitavimprogramomu
kojem se pominju i „strojeva obuka, 
prelaženjevojničkihpreprekaidrugih
vojnih primenjenih disciplina”. 

U okviru iste vijesti objavljen je 
poziv djeci i mladima da se prijave 
zaučešćeukampu.Sasvimdovoljno
elemenatazareakcijudržave,nije
moralodasečekadakampzapočne
s radom, jer je opštepoznato kako 
sličnikampoviizgledajuuoriginalnoj
ruskoj verziji, pa je bilo jasno i šta 
ćesezbivatiusrpskojkopiji.

Zatekomentatorezastrašujuće
jekolikoprizorisaZlatibora,kaoi
iz ruskih kampova za militarizaciju 
mladeži,podsjećajunanekedavne
organizacijekojesuočiglednoovim
današnjim rusko-srpskim veteranima 
poslužilekaouzor,samoštoonito
neželedapriznaju.Pritomesekao
daleki uzori iz 1930-ih i 1940-ih 
pominjunacističkiDojčesjungfolk
iHitler-Jugend.

Ima mišljenja i da kamp na 
Zlatiborupokazujedasveopšta
militarizacija društva koja je 

radikalizovana krajem 1980-ih ne 
jenjava. Upravo su kult ratnika, 
militarizacijaduhaiveličanjevojske
bili neke od najvećih prepreka
razvoju i usložnjavanjudruštva,
njegovojpacifikaciji iuvođenjuu
savremenegrađanske,civilizacijske
tokove. 

UpravosuAleksandarVučić i
njegovi sadašnji ministri spoljnih 
poslova i odbrane Ivica Dačić 
i Aleksandar Vulin bili aktivni 
učesniciratnepolitike1990-ih.Danas
oninastojedaSrbijuposvađajusa
komšijama i da preko tabloida i 
odanihmedijastanovništvozadrže
u stanju permanentne borbene 
gotovosti.

Milan BOŠKOVIĆ● (NE)ISKREN: Aleksandar Vučić
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Ide mi na živce konzervativno 
bavljenje tradicijom

Mislim da moj odnos prema izvedbi, aranžiranju i 
pisanju novih pjesama dolazi iz jednog novog odnosa 
prema tradiciji. ide mi na živce konzervativno bavljenje 
tradicijom kod nas. Sva ta tlapnja o „izvornosti“ koju 
smo naslijedili iz romantičarskog nacionalizma. Mislim 
da moja generacija izvođača polako, iako se to ne 
odnosi na sve, pokušava naći nove puteve

daMir iMaMović, uMjetnik

m
ONITOR:  U moru 
d ig i ta lne  muz ike  i 
pjesama kratkog roka 
trajanja, kako biste 

nekome danas objasnili šta je 
sevdah? 

IMAMOVIĆ: Objašnjavanje je 
malo hladniji, intelektualniji proces, 
pabihuvećinislučajevaradijepustio
nekome neku klasičnu izvedbu
sevdaha. Treba vjerovati ljudima da 
ćeisamiznatiprepoznativrijednost.
Recimo,sjećamsedasamupočetku
mog bivanja na sceni objašnjavao 
sevdah kroz analogiju s razvojem 
jazza,itomise„obiloodglavu“jer
sumepočelizvati„jazzmuzičarom“,
što ja zaista nisam. 

MONITOR: Radite  i  kao 
predavač. Kako izgledaju Vaša 
predavanja i kakva je struktura 
ljudi koji ih prate? Kakvi su utisci?

IMAMOVIĆ: Mislim da moj 

odnosprema izvedbi,aranžiranju
i pisanju novih pjesama dolazi iz 
jednog novog odnosa prema tradiciji. 
Idemi na živce konzervativno
bavljenje tradicijom kod nas. Sva 

kultura
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ta tlapnja o „izvornosti“ koju
smonaslijedili iz romantičarskog
nacionalizma. Mislim da moja 
generacija izvođačapolako, iako
se to ne odnosi na sve, pokušava 
naćinoveputeve.Mojistraživački
i edukativni rad postoji jer mislim 
da naš odnos prema ovoj tradiciji 
može biti znatno produktivniji.
Iskustva su zaista dobra. Predavao 
samnaznačajnombrojuuglednih
evropskihiameričkihuniverziteta
i drugih institucija, ali i u regionu. 
Utisci su predivni. Mislim da mnogi 
ljudi zadobiju neko novo poštovanje 
za ovu muziku kada saznaju šta se 
sve u njoj dešavalo. 

MONITOR: Čini se da su 
moderni narodnjaci uspjeli da do 
određene mjere otuđe dio publike od 
izvornih melodija i stvore neku vrstu 
odbojnosti prema tradicionalima. 
Je li to tako i kakav je položaj 
tradicionalne muzike ovih prostora?

IMAMOVIĆ: Mislim da je 
to danak vremenu i ubrzanosti 
života.Novinarodnjaci,kako ih
zovete, samo su posljedica sveopšte 
komercijalizacije. S druge strane, 
mislim da nikada nismo toliko znali 
o sevdahu kao danas. Nikada nismo 
imali pristup tolikom broju arhiva. 
Pačakdanasinainternetumožete
slušati stvari koje su do prije desetak 
godina bile potpuno skrivene. Mislim 
da je tonačelnopozitivno. Ipak,
dostupnost je pomalo i skinula plašt 
misterioznosti sa te muzike, a nisam 
siguran da je to dobro. 

MONITOR: Sa strane izgleda 
kao da sevdah preko Vas i još par 

autora počinje svoju priču ispočetka. 
Kakva je situacija iznutra?

IMAMOVIĆ: Sevdah i mi koji 
senjimbavimonemožemomimo

svog vremena. Neki od nas 
okrećusevišeumjetničkim
eksperimentima, neki idu 
na sigurno, neki grade 
zabavljačkukarijeru.Izazov
je raditi ono u što vjeruješ i 
pokušavatiodtogaživjeti.I
meni je postalo jasnije zašto 
su neke stvari u sevdahu 
rađenetakokakosurađene
u prošlosti, tek nakon 
što sam u razgovoru sa 
starijimizvođačimasaznao
sa kakvim su se sve oni 
izazovimasuočavalidabi
uopšteživjeliodmuzike.

MONITOR: Na jednom od 
gostovanja u Podgorici pomenuli 
ste ulogu Ksenije Cicvarić. Možete 
li reći našim čitaocima šta ona za 
Vas predstavlja?

IMAMOVIĆ: KsenijaCicvarić
nezaobilazna je umjetnica za svakoga 
ko se misli ozbiljnije baviti pjevanjem 
balkanskemuzike.Kadajesevdahu
pitanju,njenisnimcisuvećklasika
i često na radionicama radim s
ljudima na njenim interpretacijama. 
Zadivljujuće je kako je ta žena
pjevala.Kakvihdahom, finesom,
frazom.Što jenajzačudnije:bez
imalo zavođenja, onoga što bi
glumcinazvali„šmiranjem“.Njena

izvedbaječistakaosuza,svedena,
istovremeno gipka i okamenjena.  

MONITOR: Jedan dio Vaše 
karijere obilježila je i nevjerovatna 
Jadranka Stojaković. 

IMAMOVIĆ: Jadranku sam
upoznaouTokijupočetkom2000-ih.
BiosamnakonferencijiUNSECO-a
posvećenojkulturnomnaslijeđu i
srelismosenaručku.Tolikosmo
kliknulidasmoodlučilinapraviti
koncert i album zajedno. Svirali 
smo zajedno u Sarajevu i Mostaru 
nekoliko puta. Ipak, album nikada 
nismo stigli snimiti. 

MONITOR: Kada smo već kod 
legendi, ne možemo ne pomenuti 
Vašeg djeda. Koliko je bilo teško 
raditi na biografiji Zaima Imamovića 
i hodati po liniji ličnog doživljaja i 
njegovih profesionalnih dostignuća?

IMAMOVIĆ: Izuzetno teško. 
OdvojitiuglaviZaimakaopjevača
i Zaima kaomog najrođenijeg
stvarnojebiloužasnoteško.Onje
jednostavno jedanodnajvažnijih
pjevačanaovimprostorima.Naisti
načinkaoiKsenija:onje imaou
sebineštosvedeno,posloženo,neku
vrstu azijske, japanske sugestivnosti 
u malim potezima. 

MONITOR: Nedavno s te 

Sevdah i mi koji 
se njim bavimo 
ne možemo 

mimo svog vremena. 
neki od nas okreću 
se više umjetničkim 
eksperimentima, neki 
idu na sigurno, neki 
grade zabavljačku 
karijeru. izazov 
je raditi ono u što 
vjeruješ i pokušavati 
od toga živjeti

odvojiti u 
glavi Zaima 
kao pjevača 

i Zaima kao mog 
najrođenijeg stvarno 
je bilo užasno teško. 
on je jednostavno 
jedan od najvažnijih 
pjevača na ovim 
prostorima. na isti 
način kao i ksenija: 
on je imao u sebi 
nešto svedeno, 
posloženo, neku vrstu 
azijske, japanske 
sugestivnosti u 
malim potezima
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objavili i knjigu o sevdahu. Kakav 
je njen život nakon objavljivanja?

IMAMOVIĆ: Knjigajedoživjela
prijevod na engleski i drugo izdanje 
na našem jeziku. Interes je zaista velik 
i divne reakcije i kritike sam dobio. 
Mene je riješila jednog velikog dijela 
zadatkaobjašnjavanja.Zamnoge
situacije sada jednostavno mogu 
reći:pročitajteknjigu.Nedostajala
mi je jedna takva knjiga o sevdahu, 
knjiga koja ga posmatra kao cjelovit 
fenomeniizlaženjegovrazvojbez
ideološkihpozicioniranja.Zbogtoga

sam je napisao. 
MONITOR: Zanimljivo mi je 

bilo pročitati da ste uradili i izložbu 
„Sevdah, umjetnost slobode“. 
Možete li nam približiti o čemu se 
radi i da li će se nešto slično desiti 
u skoroj budućnosti?

IMAMOVIĆ: Bilajetovelika
multimedijalnaizložbauSarajevu,
unajznačajnijembh. izložbenom
prostoru:UmjetničkojgalerijiBiH.
FondacijaprincaKlausaizHolandije
pomogla mi je da predstavim svoju 
viziju prošlosti sevdaha kroz stare 

snimke,fotografije,videointervjue
i drugi materijal. Po prvi put smo 
na jednom mjestu predstavili audio 
materijale iz arhiva Milman Parrya 
(Harvard),Muzičkeakademijeu
Sarajevu i prve snimke iz Sarajeva 
iz 1907. i 1908. godine iz arhiva 
EMI-auLondonu.Biojetovelik
zalogaj i knjigu samnajvećim
dijelombaziraonaistraživanjima
zatuizložbu.Nažalost,zaponovnu
instalaciju izložbe jednostavno
nemam vremena od koncertnih i 
drugih aktivnosti. 

MONITOR: Album „Dvojka” 
već dvije godine živi na sceni. 
Kakvi su utisci i je li vrijeme za novi 
materijal?

IMAMOVIĆ: Vrijeme jeste i 
polakoradimnanjemu.Biosamse
opetposvetioistraživanju,pisaosam
zapozorište,zanekekolege(npr.
AmiruMedunjanin)isviraokoncerte
pa sam se jedno vrijeme opustio. A i 
„Dvojka“jeotvorilatolikopričada
mislim da treba vremena da se one 
isplešu prije novog albuma.  

MONITOR: Koliko su ovaj 
album obilježile dvije velike figure 
kakve su izdavač Chris Eckman i 
grafički dizajner Mirko Ilić?

IMAMOVIĆ: Jakopuno.Od
obojicejakopunoučim.Chrisjebio
nesamoizdavač(albumje izdala
kompanijaGlitterbeatRecordsčijije
suvlasnik)negoiproducent„Dvojke“
i miksao je album. Pomogao nam je 
da promislimo gdje smo i ko smo. 

MONITOR: Zanimljivo mi je 
bilo kada sam pročitao da je ovo prvi 
sevdah album otisnut na vinilu u 
novom milenijumu kod nas. Koliko 
je to Vama kao autoru važno i koliko 
je u današnjem izdavaštvu ovakav 
odnos prema muzici bitan?

I M A M O V I Ć :  I sk l j u č i vo
komercijalnoj muzici takav odnos 
nije bitan. Nama svima ostalima - 
jeste. I sam sam se vratio zadnjih 
godinapločama,tomodnosuprema
„albumu“.Osim toga, „Dvojku“
smoodpočetkapravilisasviješću
daćebitiploča.Imislimdaseto
mora tako. 

Dragan LUČIĆ
foto: Almin ZRNO
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Politika identiteta 
je opijum za narod

ako je ikada postojalo vrijeme u kojem smo trebali 
kritičko mišljenje, onda je to danas. jer ovo što 
danas doživljavamo, potpuni je preustroj pojma 
ljudskosti, pojma čovjeka
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AšilMbembe,najvažnijimislilac
Afrike,kažeda imamoveće
probleme od brige za unutrašnju 

koheziju nacionalnoga. Radi se o 
ljudskosti.Onoštodoživljavamo
je raskid između kapitalizma i
demokracije–onivećduževrijeme
nisu spojivi jedno sdrugim. Jer
kapitalizampraktičkirazarasvešto
ljudespaja.Još ih jedinoujednoj
stvari kapitalizam povezuje: u robi, 
natržištu.Kapitalizamrazarasvaki
temelj zajedništva. To je globalni 
problem.Kapitalizam jedoveou
opasnostbudućnostplaneta.Tonema
vezesidentitetominemogućejeto
riješiti povratkom na nacionalno. 
Stoga je politika identiteta gubljenje 
vremena.

Tko sluša Mbembea dok razmišlja 

intervju: ašil MbeMbe, FiloZoF politike 

osvijetu,nakon togaće tajsvijet
vidjeti drukčije.Snaganjegovih
izričaja oslobađa nevjerojatne i
uznemirujuće spoznaje. Takav
učinak,kojeg jerazvio iusvojim
knjigamakaoštosu„Kritikacrnoga
uma“ i„Politikaneprijateljstva“,
ovomjefilozofupolitike,kojipotječe
izKameruna apredajeu Južnoj
Africi,pribaviopažnjuširomsvijeta.

Uvrijemevođenjaovogintervjua
držaojedvotjednapredavanjakao
gostujućiprofesornaJakob-Fugger-
CentruSveučilištauAugsburgu.[…]

Političari u mnogim zemljama 
priskrbljuju si uspjeh riječima: 
Imamo dovoljno problema u borbi 
s globalizacijom i digitalizacijom, 
ne možemo na svoja pleća još uz 
to preuzeti odgovornost za svijet i 

mediji

https://pescanik.net/author/paul-mason/


br. 1453 / petak /24. avgust 2018.50

mediji
izbjeglice iz Afrike. Stoga ćemo vas 
pomoći milijardama za razvoj – za 
uzvrat ćete nas lišiti vaših problema. 
Što Vi kažete na to?

MBEMBE: Volio bih da je to 
tako jednostavno. Da ni jedan jedini 
čovjekvišeneizgubiživotupokušaju
prelaska pustinje ili Sredozemnog 
mora, kako bi stigao u zemlje u 
kojimanijepoželjan.Nažaloststvari
suneštokompliciranije.Nemožete
naprimjerjednostavnodoćiiuništiti
nekudržavukaoLibiju,adaniste
isplaniralištoćesedogoditiposlije.
Ili izrabiti resursenekedržaveuz
naduda ljudinećebježati iz tih
osiromašenih regija, kao što je recimo 
Niger.Svaovapitanjameđusobnosu
nerazdvojnopovezana.Jerupravo
se ti ljudi spremaju na put. Uništiti 
njihovu domovinu i pritom misliti 
da oni ondje jednostavno trebaju 
ostatiživjeti,već jesamoposebi
apsolutnocinično.

Niti popraviti novcem.
MBEMBE: Milijarde svakako 

neidunarodu.Timnovcemplaćaju
setakođerzapadnefirmekojetamo
grade iutvrđujunovegranice.Za
razlikuodsvotakoje–uzpomoć
afričkeelite–otječu izAfrike i
slijevajuseuglobalnevladajuće
financijske krugove,milijarde
razvojnepomoći suzaista sitniš.
Problemjedakle:Kakodomovinutih
ljudiučinitiponovnonastanjivom?
Kakoutemeljiti novodruštvo s
osjećajem odgovornosti jednih
zadruge?Toće sepostići samo
globalnim nastojanjima, putem 
koalicija ljudi dobre volje. Moramo 
iznova izgraditi solidarnost u 
vremenuukojemnasučedajeljudska
solidarnostbeskorisnaibeznačajna.
Potrebne su akcije svjesnog otpora, 
kulturnogilipolitičkog,kojebinam
omogućiledaponovnootkrijemo
privlačnostljudskesolidarnosti.Aza
tonamjetakođerpotrebnopronaći
novedemokratskeforme.Naprimjer,
kako se nositi s odlukama donesenim 
na Wall Streetu?

Ideja zajedništva se nalazi u 
dubokoj krizi

P o s t o j e  d o d u š e  p o t p u n o 
politička nastojanja oko nove 
povezanosti, jednoga novog MI 

– kao i oko zabrinutosti pred 
globalnim razvojima. Samo što se 
te politike identiteta ograničavaju 
na nacionalno.

MBEMBE: To je opet dvostruki 
problem.Kaoprvo:nekoćjepolitika
identiteta bila sredstvo emancipacije, 
kaoupokretužena,ali isredstvo
inkluzije kako bi se što više ljudi 
ujedinilo. Danas se pak ta politika 
koristizasuprotno:zaisključenje.
Mogućigubitniciunutardruštva
bivaju mobilizirani protiv onih 
izvan.Za tosekoristeuobičajeni
obrasci kao što su religija i rasa. 
Politika identiteta jestogapočela
ugrožavatidemokraciju.Tkoželi
uništiti liberalnu demokraciju, 
mora ulagati u politike identiteta. 
Odlučujućepitanjenašegavremenaje
stoga što nas to povezuje s drugima, 
kojinisu„Mi“.Jerzapravosvisu
pogođeni istimproblemima.Kao
drugo: u vremenu individualizma 
ideja zajedništva zapala je u tešku 
krizu. Mi smo individue koje su 
same za sebe odgovorne. I ako ne 
uspijevamo, ako propadamo, to 
je samo naša krivnja. Drugima ne 
dugujemo ništa. To je posljedica 

kapitalizma. A tako on potkopava 
demokratski projekt.

Pri tome slobodno tržište vrijedi 
ipak kao baza demokracije. Kakve 
to veze ima s politikom identiteta?

M B E M B E :  O n o  š t o  m i 
doživljavamo je raskid između
kapitalizmaidemokracije–oniveć
duženisuspojivijednosdrugim.Jer
kapitalizampraktičkirazarasvešto
ljudespaja.Još ih jedinoujednoj
stvaripovezuje:urobi,natržištu.
Kapitalizam razara svaki temelj
zajedništva, razgrađujedruštveni
organizam i usmjerava ga da ustaje 
protiv sebe sama. To je globalni 
problem.Kapitalizam jedoveou
opasnostbudućnostplaneta.Tonema
vezesidentitetominemogućejeto
riješiti povratkom na nacionalno. 
Stoga je politika identiteta gubljenje 
vremena.Kapitalizamtrebatakvu
politiku identiteta da bi skrenuo 
pažnjuljudi,onajeopijumzanarod,
veo iza kojeg se skrivaju stvarni 
problemi. Politika identiteta odista 
označava otuđenje čovjeka od
životnihpitanja.

U  j e d n o m  p r e d a v a n j u  u 
Augsburgu ukazali ste na to da se 



br. 1453 / petak /24. avgust 2018.br. 1453 / petak /24. avgust 2018. 51

današnje granice svijeta pomiču. 
Europske granice već se nalaze 
unutar Afrike da bi zaustavili 
izbjeglice. I digitalizacijom će ljudi 
ubuduće biti potpuno obuhvaćeni – 
njihova tijela će biti njihove granice. 
Bit će sortirani po svojim pravima i 
slobodama. Jedna moćna usklađena 
igra politike identiteta, sigurnosne 
industrije, tehnologijskih koncerna, 
vojske… Što bi moglo spriječiti taj 
razvoj?

M B E M B E :  E k s p l o z i v n a 
kombinacija i nepovratan razvoj. Tu 
samjakopesimističan.Alimoramo
ljude barem osvijestiti o čemu
se tu radi i koje su posljedice za 
slobodu, demokraciju i emancipaciju. 
Ako je ikada postojalo vrijeme u 
kojemsmotrebalikritičkomišljenje,
ondajetodanas.Jerovoštodanas
doživljavamo,potpunijepreustroj
pojmaljudskosti,pojmačovjeka.

U kojem smislu?
MBEMBE: Idemo u susret 

vremenu u kojem će se s onim
što je ljudskomoćimanipulirati i
proizvesti.Beskorisnedijelovetreba
iskorijeniti: beskorisne dijelove 
čovjekaičovječanstva.Časjevelikog
nihilizmaivelikogcinizma.Ljudskost
zamjen ju jemo ka tegor i j ama 
tehničkihobjekata.Alineurotom

moćnika,negovladajućomlogikomi
njihovim konkretnim mehanizmima. 
Odlučivanjeprepuštamomašinama
jer suobjektivnije,učinkovitije;
hiperracionalno i super brzo mogu 
donijeti odluke – bolje od ljudi. Ali 
te odluke zapravo nisu neutralne. One 
sedonosenanekojfunkcionalnoj
osnovi: radi se o kretanju novca. 
Novac je postao čakvirtualan i
njegovo kretanje ne smije zastati, 
mora stalno biti u opticaju i mora 
serazmnožavati.Onoštozatakav
pogled nema vrijednosti, bezvrijedno 
je, postalo je teret i treba ga se 
odbaciti.

Slika čovjeka nosi oznake
totaliteta

Ne pretvara li nas to onda u ljude 
kakvi uopće ne želimo biti?

MBEMBE: Prvo što moramo 
uraditi jest ponovno sagledati u što 
smo se upleli u svim neposrednim 
izazovima. Pitanje bi štoviše trebalo 
glasiti:Kojimokolnostimatrebamo
težitidabismopostali ljudikoji
želimobiti?Zatojepotrebnokritičko
mišljenje. I zato je tragedija da smo 
i obrazovanje prilagodili zahtjevima 
tržišta.Toosiromašenje znak je
totalitetanoveslikečovjeka.

Ljudi, koji želimo biti – treba li 
nam neka nova utopija?

MBEMBE: Iz tog razloga rado 
govorimosvijetubezgranica.Je
li to luda utopija – ne vjerujem da 
ćetoikadabiti.Mimoramotakve
ideje takođeruvestiuopticaj–u
konkurenciju svim tim turobnim 
perspektivama i fantazijama o
apsolutnoj sigurnosti i potpunoj 
kontroli. Predstoji nam duga borba 
protivpropadanjačovjeka.Inikadatu
borbukonačnonećemodobiti,imorat
ćemouvijek iznovazapočinjati. I
akosveviše ljudisvečešćebudu
doživljavali neuspjehe i ako ne
bude bilo nijedne vlade koja bi za 
to bila odgovorna doli samo još 
pustamoćstruktura–tadanamjoš
jedinozajedništvomožepomoćida
sačuvamoljudskost.

Intervju vodio 
Wolfgang Schütz, 

www.augsburger-allgemeine.de
Preveo: 

Darko Pejanović, Prometej.ba

ne možete  
jednostavno doći 
i uništiti neku 

državu kao libiju, a 
da niste planirali što 
će se dogoditi poslije. 
ili izrabiti resurse 
neke države uz nadu 
da ljudi neće bježati 
iz tih osiromašenih 
regija. uništiti njihovu 
domovinu i pritom 
misliti da oni ondje 
jednostavno trebaju 
ostati živjeti, već je 
samo po sebi apsolutno 
cinično

mediji

https://www.augsburger-allgemeine.de/kultur/Achille-Mbembe-Identitaetspolitik-ist-Opium-fuer-das-Volk-id51077901.html
http://www.prometej.ba/clanak/prijevodi/achille-mbembe-politika-identiteta-je-opijum-za-narod-3564
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Correspondent bank: 
Swift Address: RZBAATWW
Name & Address: RAIFFEISEN BANK INTER-
NATIONAL AG VIENNA, AUSTRIA
Beneficiary’s bank: 
Party Identifier: 1-55.097.455 EUR
Swift Address: LOVBMEPG
Name & Address: LOVCEN BANK AD BULE-
VAR DZORDZA VASINGTONA 56 
81000 PODGORICA, MONTENEGRO

IBAN ME25565005010000413202
Name & Address: MONITOR DOO 
PODGORICA, Trg republike-PC Ražnatović bb, 
Podgorica
Kopiju uplate obavezno poslati  
na fax: +382 20 242 306 ili na adresu:  
81000 Podgorica, Ul.Trg republike bb

PRETPLATA OmbudsmAnkA mOniTORA
paula petričević, ombudsmanka 

Monitora, redovno prati rad našeg 
nedjeljnika. Njena djelatnost je 
transparentna i  njene ključne 
nalaze objavljujemo. Ukoliko mislite 
da smo prekršili neko od načela 
Kodeksa novinara Crne Gore ili se 
ogriješili o druge profesionalne i 
etičke standarde, obratite se našoj 
ombudsmanki  na email adresu: 
monitor.omb@gmail.com ili poštom 
na adresu: Trg Republike bb

Redakcija Monitora 

inbox

Podgorička 
bajramska trpeza

Prijepetgodinaupreduzeću
,,Tržnice i pijace” rodilami se
ideja, kao čovjeku zaduženom
za marketing,  o održavanju
mani fes tac i je  , ,Podgor ička
bajramska trpeza”. Ideja je nastala 
kaoželjadanašimsugrađanima
islamskevjeroispovijestičestitamo
njihov veliki praznik... 

Tojegrađanskiskup,apovod
je vjerski. Mnogi su me pitali kako 
to da ja koji nijesam muslimam 
organizujem bajramsku trpezu? 
Objašnjavam im da Podgorička 
bajramska trpeza nije samo vjersko 
okupljanje, okupljanje pripadnika 
jednekonfesije,većgrađanskiskup
kojikoristimokaočestitkunašim
sugrađanima,prijateljima,rođacima
islamske vjeroispovijesti. 

Ovojesamonastavakpričeod
prije dvadesetak godina kada sam 
bioprvikojijeuimepreduzećaJKP
čestitaopodgoričkimmuslimanima
Bajramujednomdnevnomlistu.
Naravno, ova ideja je naišla na 
plodno tlo jer je prvo saopštena 
koleginiciBiseriMustafičiubrzo
je uslijedila organizacija prve 
Trpeze na platou izmeđuMall
ofMontenegroiZelenepijace...
Dirljive su scene bile kada su stari 
Podgoričani sa suzamauočima
zahvaljivali što se neko sjetio da im 
naovajnačinčestitanjihovpraznik
u ime Glavnog grada. 

Usvojovojpričinajvećiteret
jenasvojaplećaponijelaBisera
Mustafić i njene prijateljice -
ženePodgorice,kojesuspremale
specijalitetepodgoričkekuhinje
bez kojih se Bajramnemože
zamisliti.  Zatim tu su i naši
prijatelji sa crnogorske estrade 
kojisuuvijeknastupalisaradošću
i potpuno besplatno, pa evo da im 
sebarnaovajnačinzahvalimo-
ZdravkuĐuranoviću,TanjiŠeter,
EsaduMeruliću,Nini Strugar,
BrankiŠćepanović,SekiTomičić,
braćiHaverićNezuiHamzi,Iliji

Gojoviću...
Prošle godine, iz tehničkih

razloga, Trpeza se seli na plato 
ispredtržnogcentraForumčime
semanifestacijapodiženaveći
nivo.UključujeseifirmaFranca 
i naš prijatelj Hilmo Franca, 
PrivrednakomoraCrneGoresa
proizvodima Dobro iz Crne Gore 
uzveć tradicionalnepomagače

Inpek,MFC,mesareJevrić, Tržnice 
i pijace, Glavni grad. 

Ove godine organizovali smo 
TrpezunaKoniku.

Smatramodaovamanifestacija
treba da se nađe u zvaničnom
kalendaru Glavnog grada.

Boban Radošević
Podgorica



br. 1453 / petak /24. avgust 2018.br. 1453 / petak /24. avgust 2018. 53

S rbija je u svemu među prvima u Evropi zahvaljujući 
ubrzanom ekonomskom rastu i odgovornoj politici 
koju vodi naš predsednik …“ RTS Dnevnik, 20. 

avgust 2018.
Trgovinski lanci u cilju zaštite životne sredine počinju 

da naplaćuju plastičnu kesu dva dinara. Treba dvesta da 
je naplaćuju. I da je otkupljuju za pet dinara. Jedne ne bi 
bilo na ulici.

A Nole bacio tanjir sa brokolijem, uzo nož, ust’o od 
stola, izvadio kaiš slanine iz frižidera i naseko tanko... Vi’š 
odma kako igra! Nole pobedio, sad srećni Srbin ima da plati 
račun za struju i komunalije, da je izgubio bilo bi gusto! 

„Zapalio auto jer nije prošao tehnički pregled.“ Učestali 
naslov poslednjih nedelja. Dok prosečan Evropljanin ima 
hiljadu želja, prosečan Srbin samo jednu, da mu auto 
prođe tehnički. Hajde da uzmemo neki dobar auto (koji je 
prošao tehnički) i odemo tamo gde nikog nema, daleko.

U rubrici Zabava, uglavnom možete pročitati ko je 
ubijen, zapaljen, silovan, osakaćen, prebijen...

To je ta domaća adrenalinska zabava. Slobodni mediji 
znači da slobodno mogu da pišu gluposti jer ih to prodaje.

 „Potporni zid koji se juče na Koridoru delimično obrušio, 
danas se srušio u potpunosti.“ Ko prezivi Škaljarski i Kavački 
klan, ubiće ga potporni zid na Koridoru 10. Mislim da bi 
bilo najbolje da predsednik ode i pokuša golim rukama 
da zaustavi potporni zid. Svi problemi bi nestali.

Vučić kaže da se razmatra da se od 2020. ili 2021. godine 
uvede obavezni tromesečni ili šestomesečni vojni rok za 
muškarce. Za muškarce? ZA MUŠKARCE? Gde nestade 
rodna ravnopravnost?? Znate šta meni nije jasno. Ako ima 
toliko ljudi koji hoće da se vrati obavezni vojni rok, šta ih 
sada sprečava da odu u vojsku? Ili nekog njihovog? A ako 
hoćete da neko vaš ide u vojsku da bi naučio da namešta 

krevet, onda smo u ozbiljnom problemu.
Srbija nema novca za uvođenje obaveznog vojnog roka. 

Preostaje jedino da uvezemo polovan obavezni vojni rok 
iz Rusije pa da ga remontujemo!

Od juče obavezne Dina kartice. „Samo Nemanjići i 
njihovi potomci mogu da štampaju i puštaju u promet 
platne  Dina kartice“, Dušanov zakonik, član 158. Braćo 
Srbi, Dina kartice vam izrađuje potomak najsvetlije serbske 
vladarske porodice Nemanjić. Jedna od kompanija koje će 
zaraditi uvođenjem takve obaveze je kompanija „Aseko“ u 
kojoj je jedan od direktora i Igor Brnabić, brat premijerke 
Ane Brnabić. Čestitamo! „Premijerka plave krvi, Ana Brnabić, 
je potomak Nemanjića“ , otkriva istoričar Kljajević. Eto 
rešenija! Pa ko je pozvaniji da potpiše predaju KiM od 
Stefana Nemanje lično. Ili njegove čukununuke. A ti narode 
ćuti i trpi da ne bude i gore. Intuicija ima snagu da sebi 
potčini sva čula, to je pronicljivost - dostizanje istine bez 
logičkog objašnjenja. Ovo zvono duše imamo svi, samo 
što nekima nikad ne zvoni.

„Svetozar kažnjen jer je očistio deponiju.“ Nije vic, 
kažnjen onaj koji je sklonio opasan otpad na divljoj deponiji, 
a ne tvorci iste. Fali mu, kažu, papir da mu ne treba papir?! 
Pa ‘ajde ti sad očisti državu od đubreta što se nakupilo!

Nego, kupovala sam neko voće danas i na kasi: „Izvinite, 
hoćete kesu, ali moram da naplatim?“

„Grejp mi uguraj u brus, a ovo ostalo ću da pojedem 
ovde, šta mi teško!“

Pustiš sve da ide svojim tokom i gledaš kako ode sve 
u pič... dovraga.

P. S. Šta smo naučili iz istorije: Možete da širite ideje 
koliko hoćete, bez buldožera ništa.

nataša andrić

SVU PAMET 
SAM POPILA, 
SAD MOŽE KAFA

baste briganja
v

Intuicija ima snagu da 
sebi potčini sva čula, 
to je pronicljivost - 
dostizanje istine bez 
logičkog objašnjenja. 
Ovo zvono duše 
imamo svi, samo što 
nekima nikad ne zvoni
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Brade, šajkače, 
hoćemo oružje

tri decenije od 
tZv. antibirokratSke revolucije (iii)

feljton

Miting u nikšiću 
održan je 18. 

septembra 1988. 
godine, na dan 

oslobođenja 
nikšića i na dan 

kada je igrana 
fudbalska 
utakmica 

između Sutjeske 
i prištine   
odigrana

Predsjedništvo Centralnog
komiteta Saveza komunista 
CrneGoreprocijenilojedajeza

najavljenimitinguNikšićusmišljeno
izabranaradničkasredinanagranici
saBosnomiHercegovinom,kako
bi se mitinzi prenijeli  i na teritoriju 
te jugoslovenske republike i dalje  
premasjeverozapaduJugoslavije.
Predsjedništvo je upozorilo da 
mitinzi predstavljaju veliku opasnost 
zbog eventualnih nereda i raznih 
incidenata.

Crnogorskorukovodstvojesvim
silamanastojalodaspriječimiting
ugradupodTrebjesom.Nikšićko
rukovodstvojeipakodlučilodane
poslušarepubličkečelnike.

Odmah po povratku iz Titograda 
u Prištinu, Miroslav Šolević se 
povezao sa Tomašem Ćorovićem, 
direktoromRadiotonaizBeograda,
bratom Mojaša ĆorovićaizNikšića,
idogovorioopsežnepripremeza
organizovanjemitingauNikšiću.
U tome jeučestvovaovelikibroj
aktivista koji su ispisivali parole, 
organizovali grupne dolaske  i nastup 
na mitngu, pripremali govore…U 
organizaciju su bili uključeni i
pojedini novinari, kao i bezbjednosno 
interesantne osobe. U grupi novinara 
koji su se svojski trudili da se 
miting organizuje bili su novinari 
Politike Dragomir Bećirović, Vlado 
Mićunović i Milorad Đukanović, 
zatimBeograđani „crnogorskog
porekla”, od kojih je najaktivniji bio 
drJovanStriković.

U Inicijativnom odboru za 
održavanjemitingabilisuMojaš 
Ćorović, Rade Danilović, Slavko 
Milović i Blažo Papović. Prva 
trojicabilisuinženjeriizŽeljezare,
aPapovićizPivare„Trebjesa“.

Miting uNikšiću održan je

18. septembra 1988. godine, na 
DanoslobođenjaNikšića.Datum
održavanjamitinganije slučajno
odabraniz još jednograzloga.Za
tajdanbilajezakazanaifudbalska
utakmicaizmeđuSutjeskeiPrištine.
Utakmica je odigrana.

MiroslavŠolević,uzpodršku
grupe prosrpski orijentisanih 
Nikšićana,imaojeglavnuuloguiu
organizovanjutogskupa.Šolevićje
prvopokušaodaukruguŽeljezare
organizuje„mini-miting“.Povod
mu je bio i telegram koji su radnici 
Željezare,uznakpodrške,uputili
SrbimaiCrnogorcimanaKosovu.

Šolevićsepohvalionamitingu
uTitogradu:„Jasamporeklomiz
LijeveRijeke,amojisuseprezivali
Dujovići.NaKosovosmosedoselili
prije stotinu godina. Srbin sam, a 
mislimdaseivitakoosećate”.

Od ranog jutra 18. septembra 
počelisuuNikšićdapristižuSrbii
CrnogorciizPrištine,Peći,Uroševca,
Gnjilana…Bilo ih je okodvije
hiljade.VišestotinaNikšićanaizašlo
jenaTrgSaveKovačevićadadočeka
drage goste. 

Na vozu kojim su došl i 
mitingaši iz Titograda bio 
je veliki transparent na 

kome jepisalo:„ŽarkovićuVuče
Brankoviću“.

Vidoje Žarković bio je član
PredsjedništvaCentralnogkomiteta
SKJizCrneGore.Mitingašisuga
optuživalizanavodnuzloupotrebu
položajaineadekvatanodnosprema
dešavanjimanaKosovu.

Miting jepočeoneštoprije12
sati. Otvorio ga je Rajko Anđelić, 
predsjednikOpštinskekonferencije
SSRNNikšića.On je istakaoda
je miting sazvala „velika nevolja 
SrbaiCrnogoracanaKosovu“, te
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da je „cilj mitinga da doprinese 
neodložnomienergičnomslamanju
kontrarevolucijenaKosovu“.

Okupljenima se obratio i Krcun 
Vujović,  predsjednik boračke
organizacijeNikšića. Jedna od
njegovihporukaglasilaje:„Kosovska
dramajejugoslovenskabruka“.

U imemladihiradničkeklaseNikšića skupu seobratio
M i o d r a g  R a d o n j i ć , 

predsjednikAkcionekonferencije
SSOŽeljezare„BorisKidrič“.

„Nećemodabudemoposlušni
ipokorni,nećemodabudemodio
glasačkemašinekadajetopotrebno,
da tiho govorimo i mjerimo svaku 
riječ.Hoćemoda jasno i glasno
kažemokakonasjeTito učio.Ovoje
samoupravnaJugoslavijaihoćemoda
sepitamoiodlučujemo,daporučimo
rukovodstvu da se ne smije udaljavati 
odnaroda”,kazaojeRadonjić.

Posebnu pažnju izazvao je
nacionalistički govorKoste R. 
Bulatovića,saKosova.Onusvom
govoru nijednom nije pomenuo 
Crnogorce–govorioje„narodCrne
Gore”,CrnuGorunazvaoje„srpska
Sparta”,anjenorukovodstvooptužio
što „još davno nije podiglo svoj glas 
protestaprotivzulumanaKosovu“.

Namitingu uNikšićumeđu
mitingašimanašlaseigrupamladića
sabradamaišajkačama.

Namitingujeskandirano„Nikšić
je sa vama“,„Slobo– slobodo“,
„Slobodanenašerosnocvijeće,cio
narodzatobomsekreće“,„Svismo

Srbi“…
Nakon prvog mitinga u Titogradu, 

mijenjale su se i parole na tim 
skupovima. Dok se na avgustovskom 
mitinguuTitograduklicalo„Život
damo-Kosovonedamo“i„Dolje
birokratija“,uNikšićusepjevalo„Od
KanjižedoPrizrena,Srbijajejedna
zemlja“i„CrnaGoraubojkreće,
bezpobjededoćineće“,mahalo
slikamaTita,Njegoša,Karađorđa,
SaveKovačevića,Miloševića...

Na transparentima je pisalo 
„Srbijasestalnopita,kadćeSloba
mjestoTita“,„MiloševićSlobodane,
nedajsrpstvodapropadne“,„Da
ste vuci bi se zasitili, da ste ljudi bi 
sezasramili“,„Nedamotezemljo
Dušanova“, „Živjelo jedinstvo
Srbije“, „CrnaGora naKosovo
kreće“...

Veliki broj transparenata bio je 
posvećencrnogorskomrukovodstvu:
„Žarkoviću tražinovubazu“,„Sa
Orlandićem iMiloševićem–na
barikadeakotreba“,„Žarkoviću–
VučeBrankoviću“,„Crnogorsko
rukovodstvo, narod se izjasnio, a 
vi?“.Bilojeionihsastihovimaiz
Gorskog vijenca i narodne epske 
poezije:„Trijebimogubuiztorine“,
„Štopoganiodljudičinite?“.

Na jednom transparentu bio je 
naslikan helikopter iz kojeg je visila 
udica, a na njemu pisalo: „Samo za 
službenepotrebe“.Bilajetoaluzija
naVidojaŽarkovića o čijim se
vožnjamahelikopteromdoŽabljaka
nabogategozbeuvelikopričalo,
zahvaljujućitekstovimaobjavljenim
ubeogradskimlistovima.Zbogtoga
je crnogorsko rukovodstvo prozvano 
„jagnjećebrigade”.

Pri kraju mitinga uzvikivano 
je „Hoćemooružje“, „Ubićemo
Azema“,  „Hoćemo ustanak“,
„PodiglaseSrbija“,„Slobodanesamo
kreni,Nikšićanisvisuspremni!“,
„Trubitejače,trubitebolje,opetje
našeKosovopolje“…

 Azem Vlas i  j e  b io  č lan
PredsjedništvaSKJsaKosova.

Miting uNikšiću izazvao je
veliko interesovanje medija. Radio 
Nikšićdirektno jeprenosiocijeli
miting. Miting su pratili i  dopisnici 
Rojtersa, austrijske televizije, 

Švedskog radija…
Nikšićkimitingostaojeupamćen

zbog jednog uzvika za koji nikad 
nije dokazano da li je izgovoren – 
„HoćemoRuse!“Zbogtefantom-
parolediglasevelikauzbuna.Zato
što je Televizija Titograd objavila 
dajeuzvikivano„HoćemloRuse“
smijenjen jenjenurednički tim.
Naknadnim pregledom snimljenog 
materijala nije potvrđenoda su
prizivani Rusi. TV Titograd je 
bilavelikasmetnja informativnoj
okupaciji CrneGore od strane
beogradskih medija, posebno TV 
Beograd, udarneMiloševićeve
pesnice.   

ZbogInformbiroaiGologotoka
pozivanjeRusaimalojespecifičnu
konotacijuuCrnojGori.

Mnogi su tvrdili da se radilo 
o nesporazumu.  Dok je 
govorioRajkoAnđelić,

došlo jedokvaranamikrofonu.
Dok su tehničari osposobljavali
ozvučenje,Anđelićjestajaonabini,
a u njegovoj blizini nalazio se jedan 
odučesnikamitingasaguslama.
I neko je viknuo iz mase: „Dajte 
mugusle,dajtemugusle“,apotom
jenastalo skandiranje: „Hoćemo
gusle!“

Nakon završetka zvaničnog
dijela mitinga, nešto poslije 13 sati 
mitingašisuotišlinaCetinje.

(Nastavlja se) 
Pripremio:  

Veseljko KOPRIVICA

● GLAVNI INSTRUKTOR 
ZA MITINGE: 
Miroslav Šolević

● CRNA GORA JE SRPSKA SPARTA: 
Kosta Bulatović
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Kako ste ušli u svijet umjet-
nosti? 
S obzirom na to da sam po-

rodičnoitradicionalnovezanapre-
ko rodbine sa umjetnošću, fas-
ciniranja njihovim dometima 
neizbježnosambilauvučenausvi-
jet umjetnosti, prije svega slikarst-
va i muzike. Ne mogu biti ne-
s k r o m n a  j e r  s e  r a d i  o 
t akvim s l ikarsk im ve l ič ina -
mapoputDadaĐurićaiMirkaKu-
jačića, kao imogocaLjubomi-
raStanišićauzkoga sam stekla
prva iskustva slikajući zajed-
no sa njim u našem ateljeu.

Kako je teklo vaše obra-
zovanje, i šta je ono najbitni-
je što ste naučili tokom akademi-
je?

Poslije osnovne škole upisala 
samGimnaziju,azatimLikovnuak-
ademijuuTrebinju.Kadgovorimo
zanatumogusasigurnošćurećidasve
štosadaznamsampostiglaisključivo
svojimradom.Konstantnimčitanjem
literatureipraćenjemdešavanjana
kulturnoj sceni uz senzibilitet koji 
nosim u sebi, izgradila sam svoju 
paletu boja, mada još uvijek volim 

da eksperimentišem.
Šta je glavna inspiracija za 

stvaranje?
Moždajeodgovorklišeali in-

spiracijucrpimizrazličitihživotnih
situacija,čakikadine idedobro
volim da bojama ubijem tamnu 
stranuživota.

Iz ličnog iskustva, kako gledate 
na kulturu u Crnoj Gori?

Smatram da generalno ljudi u 
CrnojGorinemajudovoljnosluha
za umjetnost, pogotovo  modernu. 
Nemaju vremena da razmišljaju „šta 
jeumjetnikhtiodakaže’’,neznajući
da je umjetnost  davno prestala da 
budeočigledna ida joj treba i te
kako„upustvozakorišćenje“.Kod
nasjeproblemštodržavanestaje
iza mladih i kreativnih ljudi, a ima 
ihmnogonesamousferi likovne
umjetnosti.

Na nekim izložbama imali ste i 
performanse?

Da,prethodnasamostalnaizložba
je imala naziv Re/animacija. Pokuša-
lasampomoćuraznihmedija tipa
animacije, bodi pejntinga, pokreta i 
muzikeda„oživim“slike.Modeli
sunakonperformansabiliuinterak-
ciji sa publikom što je bilo posebno 
zanimljivo jer je sve izgledalo kao 
dasu„iskočili“izplatna.

Muzika je takođe dio vašeg 
kreativizma?

Mogurećidajemuzikamoja
prva ljubav. Vlasnik sam muz-
ičkogstudija Iva i produkcijom 
se bavim nekih šest godina. I Vas 
samupoznalazahvaljujućimuzici
kadsmoprije15godinapohađali
školu bubnjeva. 

Đorđije NJUNJIĆ

Iva Stanišić je mlada akademska slikarka iz Nikšića. 
Bavi se i muzikom u svom studiju, a svoje prve korake 
na ovom putu napravila je sa ocem Ljubomirom koji je 
takođe umjetnik
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